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Ședința începe la ora 10.15. 

Lucrările sunt prezidate de domnul Igor Grosu, Președinte al 
Parlamentului, asistat de domnul Mihail Popșoi și domnul Vlad Batrîncea, 
vicepreședinți ai Parlamentului. 

Domnul Igor Grosu:  

Rog să activați cartelele. 

Secretariatul, 

Vă rog să anunțați prezența. 

Doamna Evelina Bubuioc – șefă a Direcției generale documentare 
parlamentară a Secretariatului Parlamentului: 

Stimate domnule Președinte al Parlamentului, 

Stimați deputați, 

Bună dimineața. 

Vă anunț că, la începutul ședinței de astăzi, și-au înregistrat prezența 
84 de deputați. 

Domnul Igor Grosu:   

84? Da.  

84 de deputați. 

Constat caracterul deliberativ al ședinței.  
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Rog să onorăm Drapelul de Stat. (Se onorează Drapelul de Stat al 
Republicii Moldova.) 

Vă mulțumesc. 

Stimați colegi, 

Permiteți-mi să încep astăzi cu o felicitare. 

Stimați profesori, învățători, directori, bibliotecari, psihopedagogi, 
cadre didactice de sprijin, logopezi, educatori, toți cei angajați în sistemul 
educațional, 

Astăzi, 5 octombrie, celebrăm Ziua Mondială a Educației, Ziua 
Profesorului.  

Dumneavoastră, stimați dascăli, sunteți cei care călăuziți generații 
întregi prin misiunea onorabilă pe care o aveți. 

Eu aș vrea ca și noi, dragi deputați, să ne aliniem la angajamentele 
Ministerului Educației anunțate de ziua evenimentului „Pedagogul anului”, 
să facem tot posibilul ca să asigurăm condiții mai bune pentru profesori, să 
ne asigurăm că profesorii se ocupă mai mult de copii decât de hârtii, să 
luptăm public pentru dumneavoastră și să promovăm educația și onoarea 
meseriei de pedagog, să facem schimbările necesare, chiar dacă pe alocuri 
nepopulare, dar, la sigur, în beneficiul copiilor și al dascălilor. 

Vă mulțumim pentru tot ce faceți.  

Felicitări cu această zi frumoasă! (Aplauze.) 

Și, desigur, îi felicit pe pedagogii deputați din sală. Avem de aceștia aici, 
suntem onorați. 

Dragi colegi,  

Felicitările noastre pentru meseria de pedagog!  

Sunt sigur că asta este o meserie care ne marchează viața, e o meserie 
nobilă. Dar și pentru ceilalți, care nu sunt pedagogi, oricum amintirile sunt 
cele mai plăcute legate de profesorul iubit, profesorul preferat, dirigintele din 
școală ș.a.m.d. 

Să fiți sănătoși! 

Colegi, 

Ieri, Biroul permanent s-a întrunit, a venit în atenția dumneavoastră 
cu o agendă comprehensivă pentru perioada 5–20 octombrie. Am decis să 
stabilim această perioadă și să includem mai multe proiecte, care au parvenit 
din partea deputaților, au parvenit din partea comisiilor. 

În aceeași ordine de idei, sunt înaintate câteva demersuri și, cu 
permisiunea dumneavoastră, o să-i ofer cuvântul domnului deputat Țîrdea. 
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Domnul Bogdat Țîrdea: 

Onorat Parlament, 

Solicit retragerea de pe ordinea de zi a ședinței plenare a Parlamentului 
a proiectelor conectate de denunțarea acordurilor cu CSI și, în primul rând, 
a proiectelor nr. 277, nr. 278, nr. 289 și nr. 283. 

Vreau să atrag atenția în mod deosebit la proiectul nr. 283, adică 
proiectul de lege pentru denunțarea de către Republica Moldova a statutului 
Institutului Unificat de Cercetări Nucleare. 

Atrag atenția că acest proiect reprezintă o cercetare științifică a mai 
multor instituții de cercetări științifice din Republica Moldova, în special a 
Institutului Politehnic sau Universității Politehnice, Universității de Stat din 
Republica Moldova, și cercetările sunt axate pe fizica nucleară. 

De aceea, rog respectuos să solicităm și opinia Academiei de Științe la 
acest subiect foarte sensibil, vreau să atrag atenția, și important pentru 
știința națională. 

Totodată, atrag atenția la Acordul privind crearea Comisiei 
consultative comune în problemele dezarmării. Acest Acord, de fapt, prin 
esența sa, a creat mecanisme care nu permit înarmarea Republicii Moldova. 
Respectiv, denunțarea acestui Acord creează pericole privind militarizarea 
Republicii Moldova. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu:  

Doamnă Gherman, 

Dumneavoastră, în calitate de președintă a comisiei, vă rog. 

Doamna Doina Gherman: 

Mulțumesc, domnule Președinte.  

Dacă domnul Țîrdea ar fi venit ieri la ședința comisei, ar fi avut ocazia 
să adreseze mai multe întrebări de clarificare. Noi vom denunța, astăzi, cele 
3 acorduri în domeniul apărării, pentru că nu avem nevoie de modele de 
dezvoltare și nici sisteme de apărare ale unui stat agresor. 

Noi, de astăzi înainte, vom avea acorduri în domeniul securității și 
domeniul apărării doar cu statele membre ale UE, cu statele membre parte a 
lumii libere și corecte, iar celor care se opun le sugerez, atunci când merg la 
Moscova sau la Krasnodar, să le ceară stăpânilor lor de la Kremlin să 
oprească războiul în Ucraina și să-și retragă armata și munițiile de pe 
teritoriul Republicii Moldova. (Aplauze.) 

Domnul Igor Grosu:  

Vă mulțumesc. 
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Regulamentar, trebuie să supun votului fiecare din proiectele solicitate 
în acest demers. Sunt 4 proiecte. 

De aceea, rog, atenție. 

Supun votului propunerea domnului deputat de excludere din ordinea 
de zi a proiectului nr. 277 din 31.07.2023. 

Vă rog să inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Propunerea a întrunit 25 de voturi. 

Vă mulțumesc. 

Colegi, 

Eu înțeleg, unii dintre dumneavoastră sunteți tare ocupați, dar vă rog 
să fiți atenți când eu spun ceva, da? Tare ocupați suntem. 

Vă mulțumesc frumos. 

Următoarea propunere formulată de domnul deputat este excluderea 
din ordinea de zi a proiectului nr. 278 din 31.07.2023. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Inițiativa a întrunit 24 de voturi. 

Vă mulțumesc. 

Continuăm. În același demers este formulată propunerea de excludere 
din ordinea de zi a proiectului nr. 289 din 17.08.2023. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Domnule Marian, 

Noi vă așteptăm și pe dumneavoastră să participați la acest exercițiu 
neofensiv... inofensiv.  

Vă mulțumesc.  

Rezultatul, vă rog.  

24 de voturi pentru această inițiativă.  

Tot în același demers, se conține propunerea de excludere a proiectului 
nr. 283 din 07.08.2023.  

Rog să inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog.  

Pentru această inițiativă au votat 25 de deputați.  

Vă mulțumesc.  

În continuare, o să îl rog pe domnul Novac să prezinte inițiativa.  



 

10 
 

Domnul Grigore Novac:  

Mulțumesc, domnule Președinte. 

Stimați colegi deputați,  

Astăzi, în ordinea de zi, avem proiectul de lege pentru modificarea unor 
acte normative (stimularea dezvoltării și utilizării serviciilor electronice).  

Vreau să vă informez că, pe parcursul zilei de ieri, în fața sediului 
Parlamentului, am avut un grup, care reprezintă cultele religioase din 
Republica Moldova, și au venit, din câte înțeleg, cu anumite demersuri, atât 
către Comisia economie, buget și finanțe, cât și în fața Comisiei drepturile 
omului și relații interetnice.  

Noi ne-am propus ca, la începutul săptămânii viitoare, să avem 
anumite dezbateri pe proiectul dat. Ținând cont că modificările care se 
propun pun, cumva, sub semnul întrebării oportunitatea de a... ca un număr 
anumit de cetățeni să aibă sau nu pe viitor buletine de identitate din 
convingeri religioase. În acest sens, ar fi oportun ca pe platforma comisiilor 
să avem dezbateri publice, cu invitarea atât a Ministerului Afacerilor Interne, 
că, până la urmă, este de domeniul securității statului ceea ce ține de 
documentarea populației și ar fi de bun simț, cel puțin, măcar transferarea 
pentru o altă dată să examinăm ori la altă ședință să examinăm acest proiect, 
astfel încât, până la ședința în cauză, să putem dezbate și discuta pe 
platforma comisiei acest proiect, cu invitarea tuturor părților interesate și 
responsabile.  

Vă mulțumesc.  

Domnul Igor Grosu: 

Domnul președinte al comisiei, care s-a întreținut cu...  

O clipă, vă rog.  

Domnul Radu Marian: 

Da. Mulțumesc, domnule Președinte. 

Într-adevăr, unii reprezentanți ai acelor protestatari au participat la 
Comisia economie. Așa cum s-a anunțat și în cadrul comisiei, aceștia vor 
putea în continuare să-și folosească acel act de identitate pe hârtie. De 
asemenea, am fost și eu în fața protestatarilor și am anunțat că vom avea 
discuții pe platforma economiei... Comisiei economie, buget și finanțe.  

În același timp, vreau să anunț că acest proiect, oricum, îl vom analiza 
la următoarea ședință, întrucât colegii... ministrul nu este prezent în țară și 
ne-a rugat să-l transferăm pe săptămâna viitoare. Deci, oricum, solicitarea 
dumneavoastră va fi, cumva, respectată și vom avea discuții cu acei 
participanți. Doar vreau să spun că ei, în continuare, vor putea folosi aceste 
documente.  
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Însă, vom discuta suplimentar, să ne asigurăm că drepturile acestora 
nu sunt, cumva, subminate.  

Mersi.  

Domnul Igor Grosu: 

Deci, vă rog, în perioada... pentru că nu-l discutăm astăzi, până la 
ședința următoare, care o să fie decisă... perioada 5–20 octombrie, să 
organizați audieri, eu știu, discuții, pentru a răspunde așteptărilor.  

Dar, oricum, regulamentar, supun votului propunerea de excludere, 
parvenită din partea domnului Novac.  

Se propune excluderea proiectului nr. 322 din 26 iunie 2023.  

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Inițiativa a întrunit 24 de voturi. 

Vă mulțumesc.  

Alte demersuri?  

Domnule Batrîncea,  

Vă rog.  

Domnul Vlad Batrîncea: 

Da. Vă mulțumesc.  

Stimați deputați,  

Având în vedere situația creată în Republica Moldova, urmare că statul 
nostru este condus în regim de urgență mai bine de doi ani, având în vedere 
criza de proporții social-economică, având în vedere multiple atacuri la 
adresa statului de drept în Republica Moldova, în conformitate cu 
articolul 106 al Constituției Republicii Moldova și cu articolul 116 al 
Regulamentului Parlamentului, Fracțiunea Blocului Comuniștilor și 
Socialiștilor înaintează moțiunea de cenzură asupra activității Guvernului 
Republicii Moldova.  

Regulamentar, textul moțiunii va fi dat citire la tribuna centrală de 
către doamna deputată Cunețchi.  

Mersi. 

Doamna Tatiana Cunețchi:  

„Moțiune de cenzură asupra activității Guvernului Republicii Moldova  

Prin prezenta, deputații Parlamentului Republicii Moldova, semnatari 
ai moțiunii de cenzură, acționând în temeiul prevederilor articolului 106 
alineatul (1) din Constituția Republicii Moldova, precum și în baza 
articolului 116 din Regulamentul Parlamentului, aprobat prin Legea  
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nr. 797-XIII din 2 aprilie 1996, înaintăm moțiunea de cenzură asupra 
activității Guvernului, în lumina argumentelor după cum urmează: 

MOTIVAREA 

În ultimii trei ani, Republica Moldova este guvernată doar prin situație 
excepțională. Parlamentul a declarat stare de urgență în sănătate și domeniul 
energetic. Schimbarea figurilor în garnitura guvernamentală nu a contribuit 
la îmbunătățirea actului de guvernare. Statul continuă să se afle în situație 
de urgență, fără argumentarea corespunzătoare a necesității acesteia.  

Guvernul format prin delegarea persoanelor în cele mai înalte funcții 
pe criterii de afiliere politică a contribuit și mai mult la degradarea situației 
social-economice din țară. Deja al doilea an consecutiv, guvernarea susținută 
de majoritatea parlamentară nu prezintă Raportul de activitate al 
Guvernului, pentru a fi supus dezbaterilor în ședința plenară a 
Parlamentului, după cum prevede legea. 

În această perioadă de timp, miniștrii din actualul executiv, au ieșit de 
sub controlul parlamentar și al poporului Republicii Moldova, distrugând, 
pas cu pas, temelia încă foarte firavă a statului Republica Moldova, prin 
crearea comisiilor și centrelor de loialitate, pentru monitorizarea și epurarea 
funcționarilor și concurenților deranjanți, organizarea diferitor scheme 
pentru procurarea resurselor energetice, ignorarea necesităților economiei 
naționale, majorarea selectivă a salariilor, substituirea valorilor tradiționale, 
concomitent cu crearea unui sistem totalitar bazat pe valori străine, 
improprii poporului nostru. Neprofesionalismul celor de la guvernare a 
generat o criză majoră în toate domeniile: economic, protecției sociale și cel 
al securității energetice.  

Economia Republicii Moldova se sufocă sub jugul datoriilor 
acumulate, drept urmare a actului de guvernare lipsit de viziune clară ce ține 
de dezvoltarea țării și lipsit de politici targhetate, ce, la rândul său, 
împovărează dur mediul de afaceri și viața cetățenilor. Pierderea controlului 
asupra creșterii prețurilor, inclusiv la resursele energetice, generează noi și 
noi obstacole pentru mediul de afaceri, iar piața internă tot mai evident este 
invadată de produsele importate, obstrucționând și mai mult capacitățile 
logistice de desfacere a producătorului autohton. 

În timp ce majoritatea țărilor din regiune și din spațiul Uniunii 
Europene au întreprins măsuri, fără precedent, de susținere economică și 
socială, cum ar fi: subvenționarea veniturilor agenților economici, 
veniturilor populației, creditarea întreprinderilor, impozitarea specială a 
unor sectoare, inclusiv energetice etc., Guvernul Republicii Moldova nu a 
aplicat aceleași mecanisme de susținere.  

În anul 2022, PIB-ul Moldovei a înregistrat o scădere reală de 5,9%, 
ajungând la 272,6 miliarde de lei, iar în prima jumătate a anului 2023 a 
continuat cu o scădere suplimentară de 2,4%. Volumul producției industriale 
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s-a micșorat în anul 2022 cu 1,4%, iar în primele 7 luni ale anului curent 
reducerea a constituit deja 7,1 %. 

În ianuarie–iulie 2023, exporturile de mărfuri s-au diminuat cu 10,8% 
față de perioada similară a anului 2022. Deficitul balanței comerciale pentru 
perioada ianuarie–iulie 2023 este în creștere cu 7,3% față de perioada 
similară a anului 2022. În același timp, exporturile de mărfuri autohtone 
sunt în scădere dramatică de 17,1% față de perioada similară a anului 2022. 
Investițiile în I trimestru 2023 s-au redus cu 5%, inclusiv spații locative – 
minus 31%, construcții inginerești – minus 12% etc. 

Sectorul agroalimentar este într-un declin continuu, iar criza prin care 
trece ramura strategică a economiei naționale duce la falimentul a sute de 
producători agricoli. Asigurarea securității alimentare a populatei este 
obligația fiecărui Guvern, iar problema accesului populației la produsele 
agroalimentare de bază și de calitate corespunzătoare ar trebui să constituie 
o preocupare majoră a Guvernului, dar analizând rezultatele din sectorul 
respectiv, înțelegem ca această ramură a fost dată uitării. 

Produsele agroalimentare moldovenești au devenit necompetitive atât 
pe piața internă, cât și pe cea externă. Importurile ne-au inundat practic deja 
toată piața, iar de suferit au atât producătorii autohtoni, cât și consumatorii 
finali.  

În consecință, prețurile la unele categorii de produse cerealiere, în 
special la grâu și porumb, a ajuns la cel mai jos nivel din ultimii 4 ani. În 
prezent, un kilogram de grâu a ajuns să fie comercializat cu doar 2,4–2,8 lei 
per kg. Și aici apare întrebarea din partea agricultorilor: de ce, dacă prețul la 
grâu a ajuns la cel mai jos nivel din ultimii 4 ani, fiind în diminuare de peste 
18 % față de anul 2021 și cu peste 35% față de anul precedent, prețul la pâine, 
care ar urma să se diminueze, crește în continuu?  

Situația nu este mai bună nici în domeniul producției cu valoare 
adăugată sporită. Spre exemplu, producătorii vând în prezent merele la 
fabricile de procesare pentru suc la un preț ridicol – de numai 1,7–1,85 lei 
per kg, costul fiind minim 5–6 lei per kg. Mulți producători de fructe sunt pe 
cale de a distruge livezile în care au investit sute de milioane de lei, întrucât 
nu pot face față cheltuielilor de producere și nu dispun nici de piață de 
desfacere. 

Ministerul responsabil de dezvoltarea și susținerea continuă a 
sectorului agroalimentar și producătorilor autohtoni nu are capacitatea să 
folosească nici măcar instrumentele care au fost create de către guvernarea 
precedentă. Aici ne referim la anularea prevederilor Legii nr. 231/2010 cu 
privire la comerțul interior, care menționa ca comercianții de produse 
alimentare sunt obligați să achiziționeze și să asigure expunerea pe raft a 
produselor alimentare provenite din lanțul alimentar scurt în proporție de 
cel puțin 50% din lungimea liniară a raftului comercial. 
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Diminuarea cererii de consum a populației și temperarea activității 
economice au redus veniturile din vânzări în comerțul intern. Veniturile din 
vânzări în comerțul de bunuri cu amănuntul s-a diminuat cu 3,4% în 
perioada ianuarie–mai 2023, iar în comerțul de bunuri cu ridicata – cu 27%. 
Serviciile prestate întreprinderilor se mențin în scădere cu minus 7,7%.  

În acest context, este de menționat că lipsește desăvârșit concordanța 
indicilor – prognoza macro cu cei bugetari și fiscali, precum și cu balanța de 
plăți, politici în materie de raport venituri/cheltuieli și deficit bugetar, 
respectiv datoria publică, inclusiv cea internă și sursele de finanțare a 
deficitului bugetar.  

Încasările din impozite și taxe la bugetul de stat au crescut cu doar 
8,5%, iar inflația în această perioadă a constituit 18%, ceea ce presupune că 
volumul real al încasărilor bugetului de stat s-a redus minimum cu 9–10%. 

Datele statistice oficiale prezentate confirmă scăderea din toate 
sectoarele economiei, iar diminuarea încasărilor la bugetul de stat din taxe 
și impozite face ca resursele financiare acumulate să fie insuficiente pentru 
îndeplinirea obligațiilor sale față de cheltuielile bugetare, sectorul de afaceri 
și populație în acest decalaj este... și acest decalaj este în continuă creștere. 
Deficitul bugetar pentru primul semestru al anului 2023 constituie                  
7,9 miliarde de lei, deci, de 1,5 ori mai mare față de aceeași perioadă a     
anului 2022.  

În această situație, guvernarea aplică doar o singură metodă, și anume 
creșterea semnificativă a datoriilor, ignorând totalmente necesitățile 
sectorului real al economiei. În 8 luni ale anului 2023, Guvernul s-a 
împrumutat pe piața internă și externă cu 4,6 miliarde de lei, respectiv        
504 milioane de dolari SUA. Pentru 12 luni precedente, guvernarea s-a 
împrumutat cu 6,7 miliarde de lei și, respectiv, 840 de milioane de dolari 
SUA. 

Volumul total al datoriei de stat la situația din 31 august 2021 
constituia 74 de miliarde de lei, iar la situația din 31 august 2022 – 85 de 
miliarde de lei, la situația, deja, din 31 august 2023 acest nivel a atins 97 de 
miliarde de lei. Cresc cheltuielile și pentru deservirea datoriei de stat, numai 
în 8 luni ale acestui an cheltuielile respective au crescut cu 2 miliarde de lei. 

Deci, cresc doar prețurile și datoriile! 

Acestea sunt doar câteva rezultate reale ale activității Guvernului în 
sfera financiară și economică. Economia a intrat în recesiune și, dacă nu se 
iau măsuri urgente, colapsul complet nu poate fi evitat.  

În același timp, Guvernul nu este capabil să rezolve problemele din 
economie prin dezvoltarea și implementarea reformelor necesare pentru a 
salva economia din starea actuală. 

Cheltuielile bugetului pentru aparatul administrativ (la toate nivelele) 
sunt extrem de semnificative, dar care-i eficiența resurselor manageriale și 
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de personal? Statul s-a transformat într-un monstru pe spatele 
contribuabililor și, în esență, parazitează pe sectorul economic sau, mai bine 
zis, pe ceea ce a mai rămas de la acest sector, fiind disfuncțional din punct de 
vedere sistemic. De exemplu, numai în cadrul Programului așa-numitului 
„Satul European”, datoriile față de furnizori la situația din 1 iulie 2023 au 
constituit 274 de milioane de lei și acesta este numai un singur exemplu. 

De la nivel central către autoritățile publice locale se impun acțiuni fără 
acoperire financiară, spre exemplu, acele 1300 de lei spor lunar în valoare 
fixă la salariu pentru angajații bugetari, cu toate că Legea privind 
administrația publică locală stabilește expres la articolul 10 alineatul (3) că: 
„Autoritățile administrației publice centrale nu pot să stabilească ori să 
impună competențe autorităților publice locale fără ca să fie asigurate cu 
mijloace financiare necesare”.  

Continuă practicile defectuoase de sustragere în alte scopuri a 
mijloacelor cu destinație specială, spre exemplu, la Fondul rutier. Acest 
domeniu, fiind declarat prioritate națională, permanent este lipsit de 
resursele cuvenite. La situația din 25 septembrie 2023, nesuplinirea 
corespunzătoare a Fondului rutier a constituit circa un miliard de lei. 

Situația în domeniul protecției sociale este la fel de alarmantă ca și în 
cel economic. La 1 aprilie 2023, pensiile și unele prestații sociale de stat au 
fost indexate doar cu 15%, adică jumătate de la nivelul inflației din anul 
precedent. Acest lucru contravine prevederilor Legii privind sistemul public 
de pensii.  

Atenționăm că indexarea, conform legii, se face anual și acest lucru este 
obligatoriu, reprezentând compensarea creșterii anterioare a prețurilor. În 
acest sens, în corespundere cu informația oficială prezentată de Biroul 
Național de Statistică, prețurile medii de consum în luna decembrie 2022, 
comparativ cu luna decembrie 2021, au crescut cu 30,2%, respectiv rata la 
care statul era obligat să indexeze pensiile urma, de asemenea, să fie de 30 la 
sută. 

O întrebare evidentă și foarte simplă: unde au fost redirecționați banii 
economisiți și cine a dat voie Guvernului să ignore legea? 

Pentru miniștri au fost găsite resurse pentru majorarea salariilor 
ajungând până la 70 de mii de lei pe lună, iar pentru pensionari resurse nu 
au fost găsite.  

Raportând la alte categorii de angajați din sectorul bugetar, pe 
parcursul anului 2023, 2800 de asistenți personali din Republica Moldova 
nu și-au primit salariile mai bine de 6 luni. Acești asistenți au grijă de 
persoane cu dizabilități severe – copii ori vârstnicii, concetățenii noștri care, 
fără ajutorul lor, nu ar supraviețui, acest personal social angajat cu doar                 
3–4 mii de lei pe lună. După mai multe adresări, doar în luna septembrie 
autoritățile au găsit bani pentru a stinge restanțele. 
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Profesorilor li se propune să fie mulțumiți doar cu o pomană electorală 
în sumă de 5 mii de lei pentru o plată unică. Calificăm acest fapt drept o 
înjosire a personalului didactic, ei merită mult mai mult. 

În trimestrul I al anului 2023, salariul mediu lunar nominal brut în 
termeni reali (ajustat la indicele prețurilor de consum) a fost în descreștere 
cu 3,9%, comparativ cu trimestrul I al anului precedent. 

Potrivit datelor Biroului Național de Statistică, pentru trimestrul I 
2023, forța de muncă subutilizată a constituit peste 1,1 milioane de persoane, 
rata șomajului la nivel de țară a înregistrat valoarea de 3,8%, crescând față 
de nivelul trimestrului II al anului 2022 când era 2,4%. Crește nivelul muncii 
nedeclarate – 8% față de 6,2% în trimestrul II al anului 2022. 

Deficitul locurilor de muncă, salariile mici și condițiile de muncă 
neatractive sunt motivele de bază ale exodului populației. Cetățenii tineri și 
apți de muncă, în lipsa posibilităților de autorealizare, părăsesc baștina și 
caută condiții de trai mai bune. Expertizele la nivel mondial prognozează 
pentru următorii 5 ani cel mai mare val de migrație în Republica Moldova, 
care va atinge circa 200 de mii de persoane. Potrivit celor mai recente date 
prezentate de Biroul Național de Statistică, numai în prima jumătate a  
anului 2023, circa 88 de mii de persoane au plecat peste hotare în căutarea 
locurilor de muncă. Acest exod al populației deja este puternic resimțit de 
către majoritatea agenților economici, care și-au pierdut de la câteva zeci 
până la câteva sute de angajați. Dezamăgirea față de gestionarea defectuoasă 
a crizelor social-economice, lipsa de politici îndreptate spre susținerea pieței 
muncii din Republica Moldova îi determină pe specialiștii de orice vârstă să 
părăsească țara în căutarea unei vieți mai bune. 

Pentru cetățenii care au decis să rămână în țară, noul sezon de încălzire 
constituie o enigmă, o provocare cu multe necunoscute. Aflându-ne la o lună 
înaintea startului sezonului de încălzire, nu este clar cum statul va susține 
populația ca să achite prețurile exorbitante pentru încălzire. Menționăm că 
nici mecanismele preexistente nu au salvat populația de sărăcirea constantă. 
Creșterea accentuată a datoriilor consumatorilor casnici anunțată de 
„Moldovagaz” indică asupra ineficienței sistemului de compensare și sumele 
nesemnificative alocate pentru compensare. Amintim că, în luna aprilie a 
anului curent, refuzul de a prelungi compensarea facturilor din cauza 
timpului extrem de rece a dus la o creștere catastrofală a tarifelor la utilități, 
iar majoritatea populației nu a avut capacitatea de a plăti facturile la timp. 
Oamenii au fost nevoiți să se crediteze pentru a face față facturilor. 

Dacă ne referim la categoriile concetățenilor noștri care folosesc lemne, 
situația nu este deloc mai bună. Citând poziția ministerului de resort: 
„Evident, prețul va fi mai mare, fiindcă, în primul rând, costurile de lucrări 
s-au mărit, carburanții sunt în scumpiri și, respectiv, în baza metodologiei de 
calculare a prețului, acesta variază de o la întreprindere silvică la alta, ținând 
cont de distanță”. Concomitent, nu este clar dacă vor fi susținuți cetățenii 
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care folosesc lemne pentru încălzire și cum o potențială susținere va fi 
integrată, or, în prezent, circa 150 de mii de gospodării casnice se încălzesc 
cu lemne, iar majoritatea acestor gospodării se află în regiuni rurale și au 
venituri mici. 

Concluzionând eșecurile din domeniul social, se impune întrebarea 
firească: în beneficiului cui acest Guvern elaborează politicile sale?  

Ce se întâmplă cu securitatea energetică a țării în prag de iarnă?  

Care sunt rezervele de resurse energetice și balanța acestora?  

Care este planul de acțiuni al Guvernului pentru perioada rece a anului 
care vine?  

Cine este responsabil la nivel central de securitatea energetică și cine 
este responsabil în caz de forță majoră în domeniu?  

Unde și când se face publică informația privind disponibilitatea 
rezervelor de resurse energetice pentru Republica Moldova – țările unde 
sunt stocate resursele și cantitățile rezervate?  

Care este planul și programul de acțiuni al Guvernului pentru 
pregătirea sezonului rece 2023–2024? 

Un Guvern care nu corespunde sau nu răspunde la nevoile propriilor 
cetățeni este un Guvern compromis ori un Guvern care lucrează în 
detrimentul propriilor cetățeni.  

DISPOZITIV 

În lumina celor expuse, în conformitate cu prevederile articolului 106 
din Constituția Republicii Moldova, prevederile articolelor 116–118 din 
Regulamentul Parlamentului, înaintăm spre examinare plenului 
Parlamentului moțiunea de cenzură asupra activității Guvernului și 
exprimăm vot de neîncredere față de Guvernul Republicii Moldova.” 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc. 

Alte propuneri la ordinea de zi?  

Nu sunt. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Stimați colegi, 

Supun votului ordinea de zi... ordinea de zi votăm acum.  

Voce din sală: 

Da, am înțeles. 
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Domnul Igor Grosu: 

Am înțeles. Cumva, v-ați uitat așa la mine... că altceva ați înțeles.  
(Râsete în sală.) Ordinea de zi. Iată, să nu votați cumva. (Râsete în sală.) 
Rog, serios.  

Supun votului ordinea de zi a ședințelor în plen ale 
Parlamentului din 5–20 octombrie 2023. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog.  

Ordinea de zi este votată de 55 de deputați. 

Vă mulțumesc. 

Stimați colegi, 

Propun să începem cu proiectul nr. 347 din 04.10.2023, 
proiectul de lege pentru... privind modificarea Legii bugetului de 
stat pentru anul 2023 nr. 359/2022.  

Îl invit la tribuna centrală pe domnul Dorin Recean, Prim-ministru al 
Republicii Moldova.  

Vă rog. 

Domnul Dorin Recean – Prim-ministru al Republicii Moldova:    

Mulțumesc, domnule Președinte. 

Stimați deputați, 

Dragi cetățeni, 

Vreau să încep, în primul rând, prin a felicita dragii noștri învățători. 
Ambii mei părinți au fost învățători. Mama, cum se zice la noi, „fie-i țărâna 
ușoară”, zicea întotdeauna: „În cunoștințe este ca și în dragoste, cu cât mai 
mult dai, cu atât mai mult ai”. Acest lucru cred că trebuie să-l îngrijim cu 
toții. Este ambiția mea personală, este și ambiția colegului meu Dan Perciun, 
să redăm profesiei acel prestigiu și acea valoare care era apreciată în 
societate, și acest lucru îl vom face. 

Mulțumim tare mult, dragi învățători și mediul academic, pentru că în 
orice situații dificile țineți atât de mult la viitorul Republicii Moldova, la 
viitorul nostru, adică la copiii noștri. 

Acum, în ceea ce privește rectificarea bugetară. Vreau să încep prin a 
descrie contextul internațional, acolo unde avem războiul agresiv al Rusiei în 
Ucraina, care bombardează... Da, da, dumneavoastră ați uitat să menționați 
acest lucru atunci când ați făcut apreciere la ce se întâmplă aici, în Republica 
Moldova, un soi de autism în ceea ce privește ce se întâmplă în Ucraina. Asta 
afectează toată Europa, asta afectează toată planeta. Deci, noi observăm că 
aceste rupturi de lanțuri logistice, creșterea spectaculoasă a prețurilor la 
energie, a prețurilor la transporturile internaționale, creșterea dramatică a 
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ratelor de referință la băncile centrale nu doar în Statele Unite, dar acum 
vedem și creșterea ratelor de la Banca Centrală Europeană, duc la încetinirea 
creșterii economice, iar economiile principale din Uniunea Europeană, 
inclusiv Germania, au intrat în recesiune. Asta nu poate să nu să se reflecte 
și asupra noastră.  

Acum, în context local, la fel, vreau să menționez influența războiului 
Rusiei în Ucraina, pentru că asta ne afectează căile logistice, asta ne afectează 
sentimentul întreprinderilor, businessului, mediului de afaceri, dar și al 
mediului internațional de afaceri, de a veni aici, a-și construi fabrici și uzine 
și a crea noi locuri de muncă.  

Guvernul, totuși, acționează, în așa fel încât noi să creștem volumul 
investițiilor, să stimulăm activitatea întreprinderilor prin programele pe care 
le avem. În același timp, trebuie să avem grijă de cetățenii noștri. Și, în 
esență, rectificarea, cu care am venit astăzi să solicit suportul 
dumneavoastră, se referă, în principal, la Programul de asistență a 
Guvernului pentru cetățenii Republicii Moldova.  

Pachetul de rectificare se referă la sporurile suplimentare și plățile 
suplimentare pentru peste 170 de mii de oameni din Republica Moldova. 
Vom aloca sume suplimentare pentru drumuri, pentru dezvoltarea 
regională, dar foarte important și pentru agricultură, și pentru sistemul de 
învățământ. 

În acest „Spor pentru Moldova”, în acest pachet, vreau să menționez 
câteva detalii. O să încep cu oamenii de teatru, care vor avea un spor cu 25 la 
sută la salariu; după care, oamenii din sănătate vor avea un spor cu 15 la sută 
în salarii; sporul pentru educație se referă la plata unică de 5000 de lei 
pentru absolut toate cadrele didactice și sporul unic de 3000 de lei pentru 
toate cadrele non-didactice. Este pentru prima dată când absolut fiecare 
persoană din sistemul de învățământ este recompensată.  

La fel, trebuie să mulțumim și să acordăm un spor Poliției Naționale, 
care în toată această perioadă a muncit foarte mult pentru ca noi, toți 
cetățenii Republicii Moldova, să ne simțim în siguranță, indiferent sau în 
pofida la cât de mult statul a fost atacat de către grupările criminale finanțate 
de Rusia.  

Mai departe. Trebuie să alocăm și mai multe sporuri la instituțiile 
publice din Republica Moldova, în așa fel încât să îmbunătățim serviciul 
public.  

La fel, vom acorda și un spor, cât de dificil și controversat nu ar fi... 
vom acorda și un spor pentru judecătorii onești, adică pentru cei care trec 
vetting-ul. Acest spor va constitui 20 la sută.  

Suplimentar, vom acorda 100 de milioane de lei pentru drumurile 
europene. Aici trebuie să continuăm să construim infrastructura în 
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Republica Moldova și pentru necesitățile cetățenilor noștri, dar și pentru 
necesitățile economiei, pentru necesitățile mediului de afaceri.  

Vom mai acorda 300 de milioane suplimentar pentru proiectele de 
dezvoltare a satelor și orășelelor noastre. Acest lucru, la fel, trebuie să ne 
apropie de Uniunea Europeană, trebuie să avem o creștere a calității 
infrastructurii la nivel local.  

Pentru agricultură, vom aloca 100 de milioane de lei suplimentar, care 
vor fi alocate fermierilor prin AIPA, prin Agenția de Intervenții și Plăți în 
Agricultură. 

Vom avea un spor de 352 de milioane de lei pentru achitarea facturilor 
la căldură și energie electrică pentru școli, grădinițe, spitale și instituții 
bugetare. Asta pentru ca să compensăm din cheltuielile suplimentare aduse 
de către creșterea cheltuielilor energetice.  

Vreau să vă spun că, în pofida acestor ajustări, deficitul bugetar va 
rămâne la același nivel de 5,9 la sută, iar datoria de stat, către sfârșitul anului, 
se va micșora cu 4,5 puncte procentuale în raport cu produsul intern brut și 
va scădea de la 39,7 la 35,2. Asta ce înseamnă? Asta înseamnă că economia 
va putea să susțină această creștere.  

Eu o să mă opresc aici și o să vă invit... întrebări. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Trecem la sesiunea de întrebări. 

Prima întrebare – domnul Radu Marian. 

Vă rog. 

Domnul Radu Marian:  

Da. Vă mulțumesc, domnule Prim-ministru, pentru că ați venit cu 
această rectificare „Spor pentru Moldova”. Într-adevăr, sunt noutăți benefice 
pentru aproape 170 de mii de cetățeni, mă refer la majorările salariale și 
sporuri. 

Am vrut să vă întreb, prima întrebare: sursa acestor venituri 
suplimentare, din care resurse putem acum să facem aceste majorări? Ca să 
cunoască și cetățenii. 

Mersi. 

Domnul Dorin Recean: 

Mulțumesc, domnule deputat. 

Noi am făcut realocări interne în cadrul bugetului în așa fel încât să 
putem să ajutăm aceste peste 170 de mii de persoane. Deci, în interiorul 
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bugetului, am făcut realocările necesare pentru ca să putem să satisfacem 
aceste necesități.  

Domnul Igor Grosu: 

A doua întrebare?  

Domnul Radu Marian: 

Da. Mersi. 

Deci, din câte am înțeles de la comisie, se referă și la resursele 
suplimentare pe care le-am găsit din contextul administrării bune și eficiente 
a Fondului pentru eficiență... pentru vulnerabilitate energetică. Faptul că am 
targhetat mai bine acest suport și pentru că oamenii au reușit să aibă un 
comportament responsabil, să economisească, ne-au oferit și în această 
pernă mai multe resurse. Pe această cale, vreau, cumva, să apreciez eforturile 
Guvernului și ale cetățenilor, care au dus inclusiv la posibilitatea de a avea 
aceste rectificări. O întrebare.  

A doua întrebare se referă la agricultură. Înțeleg că alocați 100 de 
milioane de lei în plus la această rectificare și vreau să vă întreb: care este 
suma totală pentru subvenții în agricultură, pe care o vom oferi în 2023, în 
special comparativ, de exemplu, cu 2 ani în urmă sau anul trecut? 

Da. Mersi. 

Domnul Dorin Recean: 

Mulțumesc. 

În completare la întrebarea 1, era mandatul acestui Guvern să 
eficientizeze activitatea și de aici au apărut și aceste modificări și realocări pe 
interior. 

În ceea ce privește agricultura. În acest an, am alocat cu 400 de 
milioane de lei mai mult comparativ cu anul trecut și, respectiv, avem o 
creștere până aproape de 2 miliarde de lei, care merg în susținerea sectorului 
agricol. 

Aici o să mai accentuez o dată lucrul pe care îl discut în permanență cu 
agricultorii noștri, este că trebuie să accentuăm și trebuie să mergem spre 
industrializarea agriculturii și pe creșterea valorii adăugate. Între timp, 
Guvernul are obligația să susțină acei fermieri care sunt în dificultate. La 
aceasta și se referă rectificarea bugetară de acum. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu:  

Mulțumim. 

Următoarea întrebare – domnul Reidman. 
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Domnul Oleg Reidman: 

Mersi, domnule Președinte. 

Domnule Prim-ministru, 

Мне кажется, нам кажется достаточно странным аргументация 
всех наших трудностей и проблем, нарушение многих экономических 
связей в связи с событиями на Украине. 

Дело в том, что логистика рвется, ломается, логистика на восток, 
где вы последовательно рушите все взаимоотношения. На запад они 
вроде как... Поэтому наши партнеры по развитию, так сказать, 
предпочитают откупаться от нас заимствованиями, вместо того чтобы 
обеспечивать нашим товарам и нашей экономике доступ на свои 
рынки. Не кажется ли вам что это, так сказать, ошибочная 
аргументация? 

Domnul Dorin Recean: 

Domnule Reidman, 

Eu am să vă dau un exemplu, ca noi să nu avem iluzii. Deci, un 
container de marfă din Republica Moldova, ca să ajungă pe piața 
internațională, costurile pentru acest lucru erau de aproximativ 2300 – 2500 
de dolari, înainte de război, astăzi sunt nu mai puțin de 9 mii de dolari. Iată, 
este un impact direct. Pot să continuu în ceea ce privește prețurile la 
combustibil ș.a.m.d., dar vorbesc doar despre o unitate din lanțul valoric. 
Iată, acesta este impactul. 

Atât timp cât noi n-o să înțelegem, n-o să vrem să acceptăm, nu știu 
din care considerente, care este sursa problemei, care este rădăcina 
problemei, noi n-o să putem s-o rezolvăm.  

În cazul acesta concret al atacului Rusiei în Ucraina și ce consecințe 
asta produce, din punctul meu de vedere, este și o problemă etică. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Domnul Reidman. 

Domnul Oleg Reidman: 

Да, да. Ну, это, как говориться, спорный вопрос. Рост стоимости 
контейнеров с запада на восток или с востока на запад, это проблема, 
мне кажется, больше... войны. Но это оставим, это наши союзники по 
развитию устраивают такие вещи. 

Второй вопрос, более приземленный к предмету нашего 
обсуждения – это вопрос бюджета. Финансирование по основным 
направлениям, основным, как они называются там, программам, по 
основным направлениям бюджетного финансирования, я не говорю об 
обороне, о общественном порядке, это, так сказать, политика, я говорю 
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о других направлениях. Мы наблюдаем рост текущих расходов в 
бюджете, который вы предлагаете, против роста капитальных 
вложений, которые должны были быть направлены на уменьшение 
текущих расходов. Это касается и инфраструктуры населенных 
пунктов, где коммунальная инфраструктура, где капитальные 
вложения вырезаются, а текущие растут, это... утечки, протечки и т.д. и 
тому подобное. 

Вот с этой точки зрения бюджетная политика или будем так 
говорить эконмическая политика, на мой взгляд, неоправданна. Нам 
бы нужно было бы наоборот поддержать капитальные вложения в эти 
программы с тем чтобы сократить текущие, это было бы правильно, 
наверно. 

Domnul Dorin Recean: 

Mulțumesc, domnule Reidman. 

Dacă ne uităm, totuși, mai atent pe cifrele bugetului și pe programele 
pe care le are Guvernul, atunci ce observăm? Primul. Exact ca și cu logistica,                 
v-ați uitat atent acolo unde vă place. Acum haideți să ne uităm acolo... deci, 
noi nu trebuie să fugim de la realitate. Și realitatea este în felul următor: 
acum Guvernul are sarcina să susțină cetățenii care au de suferit în urma 
crizei și asta am făcut. 

În paralel, Guvernul are programele de stimulare a eficienței 
energetice, programele de stimulare a creșterii investițiilor, pe care le fac și 
autoritățile publice, și întreprinderile. Prin urmare, creșterea investițiilor 
oricum are loc. Ea este mult mai lentă, având în vedere contextul 
internațional. 

Pe de altă parte, avem toate programele pe care le facem împreună cu 
partenerii internaționali și investim în drumuri, în poduri. Toate acestea 
sunt investiții capitale. Dacă ați observat, creșterea acestor investiții capitale 
este pronunțată chiar și în condițiile crizei de astăzi. În plus, Programul 
„Satul European”, această inițiativă a Președintei Sandu, anume țintește 
creșterea investițiilor la nivel local. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Următoarea întrebare – domnul Burduja. 

Domnul Petru Burduja: 

Mulțumesc, domnule Președinte.  
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Stimate domnule Prim-ministru, 

Bine, noi, astăzi, analizăm în prima lectură rectificările bugetului, de 
fapt, este vorba de rectificarea a 3 cifre: venituri, cheltuieli și soldul bugetar, 
și argumentarea modificării acestor 3 cifre. 

Pentru noi apare o întrebare mult mai importantă în viziunea noastră, 
deoarece chiar personal, în practica mea parlamentară de 3 ani și ceva, prima 
dată deputaților le este prezentată o rectificare bugetară, unde soldul de 
mijloace bănești este negativ. Atrag atenția, el este de circa 878 de milioane, 
adică circa un miliard de lei. 

Întrebarea noastră logică este: față de cine sunt aceste datorii, pentru 
că înțelegem că ele undeva figurează și nu se achită? Sau care este factorul 
care a dus la această situație? 

Domnul Dorin Recean: 

Deci, ceea ce ați văzut este la o dată concretă și Guvernul și-a achitat 
absolut toate datoriile la zi. 

Domnul Petru Burduja: 

Un miliard de lei este datorie? 

Domnul Dorin Recean: 

Da, corect, un miliard de lei. Deci, toate datoriile, toate solicitările din 
trezorerie sunt achitate și sunt la zi. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Domnul Burduja – a doua întrebare. 

Domnul Petru Burduja: 

Da. Mulțumesc, domnule Președinte.  

Bine. Ceva nu-i clar în ceea ce dumneavoastră ați explicat, din simplul 
motiv că un miliard de lei asta înseamnă că ele sunt datorii față de... 

Domnul Dorin Recean: 

Da, ele au fost achitate. Ca și în orice... 

Domnul Petru Burduja: 

Ele nu sunt achitate... 

Domnul Dorin Recean: 

... constatare zilnică, la 31 august. 

Domnul Petru Burduja: 

Cred că undeva o să găsim. 

Vă rog, că luați din timpul meu. 
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O altă întrebare este ceea ce ține de optimismul pe care, de fapt, îl 
vedem în nota informativă a rectificărilor bugetare, și anume faptul că 
Guvernul țintește 5% inflație, deși, la ziua de astăzi, noi deja avem             
10,8% inflație până în luna august inclusiv. Pentru anul 2022, inflația a fost 
de 30,2%. Deci, în esență, în ultimii 2 ani, inflația constituie peste 40%.  

Trendul despre care se vorbește – scăderea producției industriale, 
scăderea consumului populației, scăderea indicilor în construcții, în 
comerțul intern ș.a.m.d., cum credeți dumneavoastră, care va fi, până la 
urmă, inflația, în viziunea dumneavoastră, a măsurilor pe care le întreprinde 
Guvernul? Deoarece, în tabelul cu indicii de consum, dumneavoastră arătați 
că indicii de consum vor fi în creștere cu 13,4% până la sfârșitul anului, ceea 
ce înseamnă o inflație nu mai puțin de 13%. 

Domnul Dorin Recean: 

Eu nu știu dacă reușesc acuma să dau o explicație cum funcționează 
inflația și ce înseamnă aceste cifre. Ceea ce vreau să vă comunic foarte clar 
este că așteptarea Guvernului este ca, spre sfârșitul anului, inflația să scadă, 
inflația curentă... în coridorul 6–7 la sută, ceea ce ar fi normal. 

Acuma trebuie să avem în vedere că economia noastră, și anul trecut, 
și 3 trimestre din acest an, cel puțin, este în recesiune. Începând cu 
trimestrul IV, vom avea o recuperare. O recuperare și mai mare va fi, 
începând cu trimestrul I și trimestrul II anul 2024. Spre acest obiectiv se 
mișcă Guvernul, prin programele pe care le are. Pe de o parte, trebuie să 
stimulăm economia, pe de altă parte, trebuie să susținem păturile social-
vulnerabile și categoriile de cetățeni, care au nevoie de ajutor. Asta în paralel 
cu creșterile salariale, pe care le introducem inclusiv prin rectificarea de 
astăzi. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

În continuare – domnul Chiriac. 

Domnul Igor Chiriac:  

Stimate domnule Prim-ministru, 

Aceste modificări ce țin de majorări de salarii sunt binevenite. Am așa 
o întrebare. Având în vedere că în discuția cu cadrele didactice,                        
non-didactice, polițiștii, carabinierii, ei întreabă: când vor primi această 
indemnizație de 5000 de lei pentru octombrie, noiembrie? 

Domnul Dorin Recean: 

Odată aprobate, aceste modificări... această rectificare, debursările vor 
fi făcute până la sfârșit de noiembrie. 

Mulțumesc. 
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Domnul Igor Grosu: 

A doua întrebare. 

Domnul Igor Chiriac: 

Prin acest proiect de lege, se prevede, începând cu 1 octombrie, salariile 
grefierilor, asistenților, traducătorilor din instanța de judecată să fie mărite 
și este un lucru binevenit, pentru că grefierii, asistenții judiciari au un volum 
mare de lucru, există mai multe responsabilități pe seama acestor angajați.  

Întrebarea este, poate, mai degrabă, către Ministerul Finanțelor: 
începând cu 1 octombrie, care vor fi salariile grefierilor și asistenților din 
instanță? 

Domnul Dorin Recean: 

Da, vă rog, domnule ministru. 

Domnul Petru Rotaru – ministru al finanțelor: 

Bună ziua. 

Domnule Președinte, 

Stimați deputați, 

Referitor la grefieri sau asistenții judiciari, începând cu aprobarea 
modificărilor în cadrul legal, va crește de la 12700, adică cu 3500, și va 
constitui 16300 de lei. 

Mulțumesc. 

Domnul Dorin Recean: 

Eu vreau să am doar un comentariu aici, că noi am făcut aceste creșteri 
salariale la oamenii din sistemul de justiție, mă refer la toți, în afară de 
judecători, pentru că judecătorii mai datorează societății acest efort de 
autocurățare și de eliminare a corupției. Cei care vor trece vetting-ul, mă 
refer la judecători și procurori, ăștia, de asemenea, vor avea o creștere de 20 
la sută. Dar repet, judecătorii și procurorii mai sunt datori societății cu un 
efort substanțial, un efort important de autocurățare. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Și noi vă mulțumim. 

În continuare – doamna Manic. 

Doamna Valentina Manic: 

Mulțumesc, domnule Președinte. 

Salutăm aceste modificări. Minuțios am analizat fiecare articol cu care 
veniți dumneavoastră astăzi și vreau să spun că modificarea bugetului a fost 
determinată, analizând partea de venituri și cheltuieli, cât și intrările de 
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granturi externe, așa cum am discutat dimineață și în Comisia economie, 
buget și finanțe. 

Salut ceea ce ați făcut dumneavoastră, ca Prim-ministru, că ați discutat 
cu fiecare ministru în parte ceea ce se referă la partea de cheltuieli și a 
fiecărui articol programat... planificat. De aceea, resursele realocate, în mare 
parte, au fost îndreptate pentru dezvoltarea economiei naționale, pentru 
dezvoltarea economiei locale, cât și pentru majorarea salariilor. 

Întrebarea mea este: în modificările respective sunt alocate 149 de 
milioane către APL. Vrem să știm pentru ce sunt alocate aceste mijloace, 
pentru competențele delegate de către Guvern sau sunt careva insuficiențe 
ale mijloacelor planificate în APL? 

Mulțumesc. 

Domnul Dorin Recean: 

Deci, în primul rând, în colaborare cu administrația publică locală, 
pentru că eu merg în fiecare săptămână, cum zicem noi, la țară, și vizitez 
satele și orășelele noastre, centrele raionale, acolo au fost identificate mai 
multe probleme. Și, respectiv, Guvernul a decis să aloce mai mulți bani, 
pentru ca să compenseze o parte din deficitul de finanțare la nivel local. Este 
foarte important să menționez că aceste acoperiri de deficite trebuie să o 
facem responsabil. De ce? Pentru că la nivel de administrație publică locală, 
de asemenea, trebuie să avem o cheltuială responsabilă a banilor. 

Mulțumesc.  

Domnul Igor Grosu: 

Doamnă Manic, 

A doua întrebare? 

Vă mulțumim. 

În continuare – doamna Coșeru. 

Doamna Ina Coșeru: 

Mersi, domnule Președinte. 

Vă mulțumesc, domnule Prim-ministru, pentru prezentarea 
proiectului de lege.  

Este a doua rectificare pentru acest an și este foarte important ca noi, 
prin aceste rectificări, să răspundem la nevoile cetățenilor, și exact pentru 
asta ați venit astăzi în plenul Parlamentului. Lucrul ăsta se face sistematic și 
putem să-l observăm foarte clar în fiecare an, și creșterea salariilor, și același 
Fond de vulnerabilitate energetică, nu este o măsură pe care o facem acum, 
în toamnă. De ce în toamnă? Este clar pentru cetățenii Republicii Moldova, 
pentru că perioada de iarnă este mai intensă în cheltuieli și, din această 
cauză, venim cu această rectificare.  
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Aici s-a invocat și problema lemnelor, în discursul opoziției. Vreau să 
asigur cetățenii Republicii Moldova că avem lemne suficiente și pentru 
următorul sezon rece. Dar lemnele... sau pădurea nu este doar lemne, 
pădurea este și apă, și noi cu toții înțelegem acest lucru. Tocmai din această 
cauză, a fost lansat și susținut Programul de împădurire pentru următorii              
10 ani, ca să putem să protejăm, dar și să creștem suprafețele împădurite.  

Eu vreau să vă rog foarte mult să ne asigurăm că acest Program de 
împădurire va fi continuat, va fi implementat și vom asigura resurse 
financiare suficiente, pentru ca să avem și rezultate, pe care le așteaptă 
cetățenii Republicii Moldova. 

Dacă puteți să ne oferiți mai multe... 

Domnul Dorin Recean: 

Da. Mulțumesc, doamnă deputată Coșeru.  

Într-adevăr, lemnele și pădurea nu este pentru foc. Pădurea face parte 
din ecosistemul și din mediul ambiant, care ajută și cetățenii, ajută și 
agricultura, ajută și circuitul apei, mă refer la circuitul mai mare al 
umidității. Confirm că Guvernul va identifica bani suplimentari pentru 
Programul de împădurire. Noi toți trebuie să fim conștienți ca și țară, acest 
program este important pentru a ne asigura că, în termen lung, putem face 
față schimbărilor climatice. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

În continuare – domnul Sinchevici.  

Vă rog. 

Domnul Eugeniu Sinchevici: 

Bună ziua. 

Domnule Premier, 

Noi toți am văzut starea deplorabilă în care se află căminele 
universitare, căminele la școlile profesionale, la colegii, în toamna acestui an. 
Din păcate, am ajuns în această situație după ce educația a fost de mulți, 
mulți ani neglijată de către precedentele guvernări.  

Eu am depus o sesizare la Ministerul Educației, prin care am solicitat 
ca să fie alocate resurse suplimentare la această rectificare. Vreau să 
mulțumesc Guvernului și Ministerului Educației pentru că au acceptat, și                   
8 milioane de lei de la Ministerul Educației vor fi realocate către reparațiile 
în cămine. Dar mai mult decât atât, am fost plăcut surprins să văd că au fost 
suplimentar alocate încă 10 milioane de lei de la Fondul de vulnerabilitate 
pentru proiecte de eficiență energetică în cămine. 
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Deci, din partea tinerilor, în special care stau în cămine, am vrut să vă 
mulțumesc, dar, în același timp, să vin cu o rugăminte pentru bugetul anului 
2024. Vreau să vin cu rugămintea noi să alocăm la fel resursă semnificativă 
în reparația căminelor, deoarece dacă pentru noi tinerii sunt o prioritate, 
dacă noi vrem ca tinerii să rămână în Republica Moldova, noi trebuie să 
investim în ei și să investim în condiții și confortul lor de viață aici. 

Mai mult decât atât, am vrut să rog să punem accent pe căminul 
Universității Pedagogice, deoarece am primit multe semnale de la tinerii care 
locuiau acolo referitor la situația... în special iarna, pentru că acest cămin nu 
este bine izolat termic și tinerilor, la modul practic, le este frig. Noi am vrut 
să luăm măsuri atât anul acesta, ca să ne asigurăm că tinerilor mai mult nu 
o să le fie frig la Universitatea Pedagogică, dar și să investim în anul 2024 în 
condiții în cămine per general.  

Vă mulțumesc. 

Domnul Dorin Recean:   

Mulțumesc, domnule deputat Sinchevici. 

Și aici, da, aveți susținerea deplină a colegului nostru, ministrului Dan 
Perciun. El, la fel, înțelege foarte bine cât este de important copiii noștri să 
rămână să facă facultate anume în Republica Moldova. Necesitățile 
căminelor vor fi parțial acoperite în 2024 și prin programele de eficiență 
energetică care vor fi disponibile, în primul rând, instituțiilor de stat, dar și 
clădirilor rezidențiale. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc. 

În continuare – doamna Răileanu. 

Doamna Adela Răileanu:  

Vă mulțumesc, domnule Președinte. 

O singură întrebare.  

Domnule Prim-ministru, 

Îmi permiteți să beneficiez de prezența dumneavoastră aici, în plenul 
Parlamentului, și să aflu dacă este adevărată o informație care a apărut 
recent în presă. Într-o investigație jurnalistică se arată că, doar în 3 luni, 
Guvernul Republicii Moldova a cheltuit pentru promovare pe o rețea de 
socializare 4751 de euro, iar Premierul Recean – 1892 de euro.  

Vreau să știu dacă este adevărată această informație? Unde sunt 
prevăzuți acești bani? Dacă există un capitol aparte pentru promovare, care 
este suma totală pentru promovare? Și încă un detaliu vreau să mai înțeleg: 
grație acestei promovări, beneficiați doar de like-uri sau și de inimioare? 

Mersi. 
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Domnul Dorin Recean:  

Mulțumesc. 

Doamnă Răileanu,  

Eu o să cerșesc o inimioară de la dumneavoastră atunci. (Râsete în 
sală.) 

Voce din sală: 

Cu drag. 

Domnul Dorin Recean: 

Acum. Eu m-aș bucura foarte mult ca dumneavoastră să faceți 
investigații personal, nu doar ziarele, și să vedeți cum foarte mulți bani, și 
este vorba despre sute și milioane de euro, sunt cheltuiți netransparent 
pentru propagandă, pentru informații false. 

Eu, pe de altă parte, întotdeauna pun numele meu în spatele oricărui 
bănuț promovat pe Facebook și eu promovez activitatea Guvernului. Exact 
așa ca și Cancelaria de Stat, promovează activitatea Guvernului, promovează, 
foarte important, politicile publice, pentru că o politică publică va funcționa 
doar atunci când lumea va cunoaște. Nu este vorba despre promovarea 
politică, este vorba despre promovarea politicilor publice, pentru că dacă 
spui că lansezi Programul „373”, lumea trebuie să știe că acest program 
există, care sunt condițiile și cum un antreprenor poate să aplice. Dacă spui 
oamenilor că... Dacă adopți o politică publică care spune că: „Uite, de azi 
înainte nu mai trebuie să mergi la raion, te duci direct la medicul tău de 
familie ca să-ți prescrie o vizită la Bălți sau la Chișinău pentru o investigație”, 
cetățeanul trebuie să știe. Atunci, eu personal, foarte transparent, dar și 
Cancelaria de Stat, foarte transparent, spune cetățenilor prin canalele de 
comunicare care sunt disponibile, pentru că astăzi, da, unii oameni încă se 
uită la televizor, dar sunt foarte, foarte mulți cetățeni ai Republicii Moldova 
care deja se informează de pe Facebook și atunci, încă o dată, foarte 
transparent informăm cetățenii. Și, cum am spus, eu niciodată nu am să ezit 
să pun numele meu acolo unde am cheltuit un ban. Același lucru îl face și 
Guvernul. Aceasta facem.  

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc. 

A doua întrebare? Nu. 

Vă mulțumesc. 

În continuare – doamna Sibova.  

Vă rog. 
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Doamna Inga Sibova: 

Vă mulțumesc mult, domnule Președinte. 

Stimate domnule Prim-ministru, 

Întrebarea se referă la modificarea articolului 10 care... totuși, dacă am 
vorbit foarte mult despre majorarea salariilor, aș fi vrut să aflu la           
articolul 10: „Pentru calcularea, începând de la 1 octombrie, a salariilor în 
sectorul bugetar, se stabilește valoarea de referință în mărime de 1900 de 
lei”. Pe mine mă interesează litera g) din articolul 2: „în mărime de 3600 de 
lei pentru prim... prim-viceprim-ministru, viceprim-ministru, ministru, 
judecătorii din cadrul Curții Constituționale, membrii judecători din cadrul 
Curții... Consiliului Superior al Magistraturii...” și tot așa după text. Cât 
aceasta va fi în bani, adică să înțelegem? Cred că o să vă ajute asistența.                   
Să-mi spuneți cât va fi? 

Domnul Dorin Recean: 

Da, dar eu știu... 

Doamna Inga Sibova: 

Da. Mulțumesc, dacă cunoașteți. 

Domnul Dorin Recean: 

Eu știu cifrele acestea. Aceasta se referă la o categorie foarte îngustă. 
Mă refer, în primul rând, la... pentru că acolo s-au adăugat, în mod special, 
procurorii și judecătorii care trebuie să treacă vetting-ul, ca și un stimulent 
pentru procurori... 

Doamna Inga Sibova: 

Eu văd prim-viceprim-ministru, viceprim-ministru... 

Domnul Dorin Recean: 

Aceasta este categoria care deja este în lege, doamnă Sibova. 

Doamna Inga Sibova: 

Cât în bani, vă rog? 

Domnul Dorin Recean: 

Deci, impactul bugetar la... deci, în această rectificare este, dacă nu 
greșesc, 8,6 milioane de lei. Atât. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Doamnă Sibova, 

A doua întrebare, vă rog. 
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Doamna Inga Sibova: 

Da. Înseamnă că pentru fiecare în parte dumneavoastră nu puteți să ne 
spuneți. Și deoarece... totuși, înseamnă că puțini și este destul de mult, așa 
mă gândesc eu, dacă nu vreți să ne spuneți. (Voce nedeslușită din sală.)  

Vreau să mă refer la pedagogi... pedagogi. Dumneavoastră sunteți din 
familie de pedagogi și tot așa... Aici văd că sunt pentru cadre didactice – 
5000, pentru polițiști – 5000, pentru cadre non-didactice – 3000 de lei. Este 
o inițiativă bună, noi o salutăm. Într-adevăr, pedagogii... 

Domnul Dorin Recean: 

Mulțumesc. 

Doamna Inga Sibova: 

... și toți acei... trebuie... merită și mai mult. Dar de ce, totuși, nu este... 
este un suport unic, dar nu este un adaos la salariul permanent? Că dacă noi 
vom calcula corect, aceste 5000 de lei este puțin mai mult decât 400 de lei 
pe lună. Eu nu cred că, astăzi, cu acești 400 de lei pe lună, pedagogii vor face 
față creșterii prețurilor. De ce, totuși, nu stabiliți... nu stabiliți o... adică o 
cotă sau plată de... cota de referință să fie mai mare sau să aibă un adaos la 
salariu? Ca ei să simtă că, într-adevăr, ei lucrează, sunt pedagogi, sunt foarte 
stimulați și prețuiți în societatea noastră. Doar această întrebare. Și când, 
totuși... (Voce nedeslușită din sală.) 

Domnul Dorin Recean: 

Mulțumesc. 

Doamnă Sibova,  

Mulțumim. Mulțumesc tare mult. Și mulțumesc pentru faptul că aveți 
și dumneavoastră grijă, așa cum fiecare din noi trebuie să aibă grijă de 
societate.   

Am spus și anterior, Guvernul, așa cum este dificil, așa cum este criză 
pe toată planeta și, în mod special, în regiune la noi, identifică permanent 
mijloace suplimentare pentru a ajuta toate categoriile de profesioniști 
angajați în Guvern, medici, profesori, învățători. La această etapă am 
identificat acești bani și este responsabilitatea noastră să alocăm acești bani 
în sistemul de învățământ. Repet, este pentru prima dată când un astfel de 
program va ajunge la fiecare persoană din sistemul de învățământ. Și, da, noi 
vom continua acest efort și vom ajunge acolo unde vom avea creșteri pentru 
absolut fiecare angajat public din această țară. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu:  

A doua întrebare? 
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Sau au fost două? 

Poftiți? 

Voce din sală:  

A fost a doua. 

Domnul Igor Grosu:  

A-a, scuzați, da. 

În continuare – doamna Dascălu. 

Doamna Iulia Dascălu: 

Mulțumesc, domnule Președinte.  

Tot în acest context. Dacă, totuși, astăzi estre Ziua cadrului didactic, 
vor fi mai multe întrebări, probabil și de la colegii noștri, pentru că, cumva, 
nu toți cei din domeniu sunt salarizați la justa lor valoare.  

Eu, astăzi, aș vrea să vă pun o întrebare dumneavoastră, domnule 
Prim-ministru, dacă aveți ceva preconizat, cel puțin, pentru 2024, ca să se 
mărească salariile educatorilor din instituțiile preșcolare și bucătarilor din 
școli și grădinițe? Pentru că eu, eventual, am avut niște întâlniri în aceste 
instituții de învățământ, la care am aflat că un educator astăzi are un salariu 
de 5000 de lei net și un bucătar – 2600 de lei net. 

Eu cred că noi dacă tot punem accentul pe educație, pentru că,            
într-adevăr, profesorii sunt cei care sculptează caractere și suflete, ei trebuie 
să fie onorați, apreciați, respectați și remunerați la justa lor valoare. 

Domnul Dorin Recean: 

Mulțumesc, doamnă Dascălu. 

Exact asta vom face. 

Mulțumesc.  

Doamna Iulia Dascălu: 

Da. Mulțumesc și eu. 

Domnul Igor Grosu:  

Vă mulțumim. 

În continuare – domnul Odnostalco. 

Domnul Vladimir Odnostalco: 

Да, господин Премьер-министр, коллега напротив задала вопрос, 
который я подымал несколько недель назад и это важный вопрос о 
подготовке к отопительному сезону ’23 – ’24 года. Не было никакой 
реакции за это время, я ожидал что будут какие-то заявления, либо 
информационные сообщения со стороны Правительства, либо 
ответственных структур касательно остатков, либо запасов: дров, 
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мазута, газа, угля, того чего необходимо для того, чтобы безопасно 
люди прошли отопительный сезон. 

Касательно дров вы так и не ответили госпоже депутату, поэтому 
я уточню вопрос. Скажите, пожалуйста, у нас большинство людей в 
селах, практически все отапливают свои дома твердым топливом, это 
либо дрова, либо уголь, было заявление министра окружающей среды 
и соответствующие подтверждения, я сделал запрос с «Moldsilva» о том, 
что стоимость дров увеличивалось на 20% как твердой породы, так и 
мягкие породы, соответственно это отразиться на конечном продукте 
дров, когда они доедут до двора того или иного человека, плюс 
транспорт, плюс погрузка, отгрузка и т.д.? Могли бы вы сказать, какие 
остатки у нас по твердому топливу, а именно сколько дров на 
сегодняшний день находиться в стоке на всех складах наших лесхозов? 
И сколько есть угля? Для того чтобы наше население могло знать, что 
ей ждать в эту зиму. И цена на это все. 

Спасибо. 

Domnul Dorin Recean: 

Mulțumesc, domnule Odnostalco. 

Eu am să menționez următorul lucru: Programul de asigurare pentru 
sezonul de încălzire 2023–2024 este public. Ședința în care acest program a 
fost discutat și aprobat a fost public. 

Acum în ceea ce privește stocurile de cărbune, de lemn, de gaze 
naturale ș.a.m.d., vreau să vă spun următorul lucru:  

Lemnele – de abia s-a început sezonul pentru ca să fie formate aceste 
stocuri și, respectiv, să fie distribuite cetățenilor. Guvernul va acorda 
compensații cetățenilor care utilizează acest tip de combustibil. 

Gazele naturale – vom avea stocuri pentru tot consumul până în luna 
aprilie, inclusiv anul 2024, la un preț predictibil, la un preț mai mic decât în 
anul precedent. 

Anul acesta, Republica Moldova, am spus-o și anterior, este mai 
pregătită ca și oricând pentru ca să facem față unei ierni. Mă refer la toate 
tipurile de combustibil care sunt necesare pentru a asigura oamenii cu 
căldură și energie electrică. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu:  

Domnule Odnostalco, 

A doua întrebare? 
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Domnul Vladimir Odnostalco: 

Второго вопроса не будет, больше комментарий. 

Господин Премьер-министр, 

Почему я настаивал на двух позициях: уголь и дрова? Потому что 
больше всего страдает в той ситуации, которая есть, которая сложилась 
именно сельские жители, а их большинство и они, как правило, с 
наименьшими доходами у нас в стране, поэтому очень важно. Это раз. 

Два. Министр Бузу заявил о том, что почти на 2 миллиарда леев 
уменьшается Фонд поддержки населения. И это тоже вопрос 

Госпожа Иорданов еще в августе месяце заявила о том, что не 
планируется никаких скидок на закупку, то что было в прошлом году 
дров и самое главное информация с мест. Я не знаю, знаете вы или нет, 
или запросите дополнительно, но на сегодняшний день в лесхозах 
Молдовы есть очереди на плановое получение тех 5 складометров дров, 
которые идут на одно домохозяйство. В связи с этим и был вопрос. Я 
надеюсь, что все-таки ваш ответ следующий раз будет более 
конкретным, потому что это очень важно и потому что ясности в этом 
вопросе, конкретики абсолютно нет. 

Domnul Dorin Recean: 

Am să comentez, totuși, domnule Odnostalco.  

Unu. Că de abia suntem la început de octombrie. Asta e un lucru. Asta 
în ceea ce privește disponibilitatea materialului lemnos. 

Și doi. Fondul este mai mic, pentru că, dacă vă amintiți, noi am 
micșorat prețurile la  gaz, de aceasta și volumul compensațiilor va fi mai mic 
per total. Dar fiecare cetățean, care trebuie să primească această 
compensație, fie că este vorba despre achitarea facturii la gaz, fie că este 
vorba despre compensația pentru procurarea de lemne, va primi acest suport 
din partea Guvernului. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc. 

În continuare – domnul  Vartanean. 

Domnul Gaik Vartanean: 

Да. Спасибо, господин Председатель, 

Господин Премьер-министр, 

Я очень рад, что наконец-то вы дали пищу для размышления 
Центральной Избирательной Комиссии и разъяснили, что такое 
разъяснять людям публичные политики и результаты работы 
Правительства и других органов власти. Потому что, к сожалению, 
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Центральная Избирательная Комиссия не всегда понимает, что такое 
разъяснение, объяснение и... тех политик, которые продвигаются. Это 
как реплика на предыдущий вопрос. 

И мы знаем, что происходило в отношение и „administrației 
publice locale”, и примарий. 

Теперь по поводу самого проекта. Очевидно, что сегодня, 
учитывая, что сегодня День учителя и День всех работников 
образования и многие вопросы имеют право на жизнь, в том числе и то, 
что говорил господин Синкевич, у нас большая проблема с нехваткой 
кадров в образовании, не только по всей стране и в том числе и в 
Кишиневе. Например, в том же Кишиневе из более 500... „cadre 
didactice”, не хватает более половины, а министерство выделило по 
квоте... до 250, из них ангажированы на работе там около 120 и многие 
из них не остаются. Вы прекрасно знаете эту ситуацию не только в 
Кишиневе, но и по всей стране. 

Очевидно, что все... Если можно из второго вопроса... Очевидно, 
что все те, кто получат этот „adaos salarial” будут рады этому, так 
называемому подарку. Очевидно, что это подарок и ко Дню учителя, но 
и в первую очередь это к выборам. 

Мы понимаем, что это объявлено в преддверие местных выборов, 
мы понимаем, что это избирательные, в том числе, подарки. Это все 
понимают. Давайте не скрываться. 

Но в любом случае то, что говорили заранее, в том числе ваши 
коллеги, хотелось бы немножко больше конкретики… по поводу того, 
что будет дальше, как будет решаться вопрос системно, в том числе и 
опять-таки, и по поводу поваров, потому что, ну, когда в стране 
министры получают там 50, 60, 70 тысяч, а букэтары получают 2, 
3 тысячи... немножко что-то здесь неправильно.  

Я смотрю, в том числе на проект… законопроект, который я 
сегодня зарегистрировал по поводу „valoarea de referință”, если вы 
сможете рассмотреть его, и посмотреть хотя бы каким-то образом 
начать этот процесс и изменить „valoarea de referință” для „cadre 
didactice” и для социальных работников.  

Спасибо.  

Domnul Dorin Recean: 

Mulțumesc, domnule Vartanean. 

Reconfirm, ca și anterior, că Guvernul, gradual, va ajunge la fiecare 
categorie de angajați publici, ca noi să creștem salariile. Pe de altă parte, 
atunci când este posibilitate și este necesar, noi vom veni, de fiecare dată, ca 
să putem să acordăm aceste măriri, fie de salarii, fie în cazul învățătorilor de 
această dată cu suplimente unice. Sunt sigur că aceasta este cea mai bună 
modalitate de a finanța sectorul public.  

Mulțumesc.  
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Domnul Igor Grosu: 

A doua întrebare?  

Vă mulțumesc.  

În continuare – domnul Gavrouc. 

Domnul Vitali Gavrouc:   

Domnule Prim-ministru,  

Aici.  

Aș vrea să vă mulțumesc din partea comunității teatral-concertistice 
pentru, probabil, prima, în câteva decenii, luarea în seamă și acordarea de 
atenție a acestui domeniu din partea Guvernului, este o majorare salarială 
substanțială.  

Totuși, există o maximă că teatrul începe de la vestiar. În comunicarea 
cu comunitatea, am auzit aceste doleanțe și aș vrea să vă întreb: dacă pentru 
viitorul apropiat este preconizată și o creștere salarială pentru inginerii de 
sunet, tehnicienii etc.? Aceasta ar fi întrebarea... unica întrebare.  

Mersi.  

Domnul Dorin Recean: 

Așa cum am zis, vom avea o creștere pentru fiecare, fiecare la timpul 
lui.  

Acuma în ceea ce privește cultura, într-adevăr, noi trebuie să avem în 
vedere oamenii de cultură, pentru că cultura, educația ne ajută să construim 
identitatea națională și acest lucru este foarte important pentru ca noi să ne 
simțim ca și o națiune.  

Mulțumesc.  

Domnul Igor Grosu: 

A doua întrebare?  

Vă mulțumesc.  

Colegi,  

Acestea au fost întrebările.  

Domnule Prim-ministru,  

Vă rog să luați loc.  

Domnul Dorin Recean: 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Noi vă mulțumim.  

Raportul comisiei – domnul Radu Marian.  
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Domnul Radu Marian: 

Comisia economie, buget și finanțe a examinat proiectul de lege privind 
modificarea Legii bugetului de stat pentru anul 2023.  

Reiterăm cifrele-cheie. Deci, pentru 2023, veniturile bugetului de stat 
se propun a fi stabilite la nivel de 65,78 miliarde de lei și cheltuielile 
bugetului de stat la nivel de 81... scuze, 84,1 miliarde de lei, cu un deficit 
neschimbat în sumă de 18,3 miliarde de lei.  

Pornind de la cele menționate, comisia susține proiectul de lege și îl 
propune Parlamentului spre adoptare și aprobare în prima lectură.  

O rugăminte către colegii deputați, pentru cei care doresc să depună 
amendamente: rugămintea este să le depuneți până vinerea viitoare,             ora 
17.00.  

Mersi mult.  

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim.  

Stimați colegi, 

Întrebări? 

Întrebări nu sunt.  

Vă rog să luați loc.  

Trecem la etapa de luări de cuvânt.  

O invit la tribună centrală pe doamna Sibova.  

Doamna Inga Sibova:  

Bună ziua, stimați cetățeni.  

Bună ziua, stimați colegi.  

Pare-mi-se că astăzi, la discutarea acestor modificări la Legea 
bugetului de stat, Guvernul s-a străduit să aducă doar momente pozitive, 
momente de majorare a salariilor, dar acele momente care sunt, într-adevăr, 
îngrijorătoare, acele momente că s-a diminuat bugetul statului la partea de 
venituri și la partea de cheltuieli aproape cu 500 de milioane de lei, aceste 
cifre, așa, cam s-au omis, nu este cazul să atragem atenția la aceste cifre, dar 
ele sunt foarte importante și, mai ales, ce ține la partea de venituri.  

Dacă noi o să ne uităm mai atent la partea de venituri, vom vedea că 
foarte mare scădere este la partea impozitelor și taxelor – 870 de milioane 
de lei. Principalele diminuări... și eu citesc din textul notei informative, 
„intervin din încasările din taxa pe valoarea adăugată cu 2 miliarde            
464,7 milioane de lei, dintre care TVA la mărfurile produse și serviciile 
prestate pe teritoriul Republicii Moldova – 278,9 milioane de lei, TVA la 
mărfurile importate cu 1 miliard 885,8 milioane de lei”. Despre ce vorbesc 
aceste cifre? Doar despre aceea că scade producerea și scade la noi consumul.  
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Tot din această notă informativă, vă aduc câteva momente, pe care cred 
că dumneavoastră sau nu le cunoașteți, sau nu doriți să le cunoașteți. 
Consecințele crizelor multiple, care au influențat economia sunt 
următoarele: activitatea prin cele mai afectate sectoare se evidențiază în 
industria prelucrătoare, valoarea adăugată brută a căruia s-a diminuat cu 
11,8%, sectorul energetic – 33,4 la sută, comerțul intern – 7,4 la sută, 
construcții – 15,3 la sută, se afectează sectorul industrial cu 7,6 la sută. 
Volumul producției agricole s-a diminuat. Diminuarea cererii de consum a 
populației și temperarea activității economice au redus veniturile din vânzări 
în comerț. Se menține diminuarea în investiții, tot este în descreștere. Rata 
inflației se temperează, dar se menține la nivelul ridicat. Rata inflației anuale, 
comparativ cu iulie 2022, este 10,8%, dar doresc să ținem minte de cele 30%, 
care au fost la finele anului. Exporturile s-au temperat semnificativ și au 
intrat într-o traiectorie negativă, începând cu luna martie a anului curent.  

Salariile măcar că au fost ridicate și salariul pe economia națională a 
constituit 11 mii 832 de lei, majorarea este de 18,7 în termeni nominali, dar 
în termeni reali, câștigul salarial s-a diminuat cu 1,3%. Toate aceste date 
vorbesc doar despre una, că, într-adevăr, suntem într-o criză foarte mare, 
când consumul evident scade și când producerea scade. Știți, să nu se 
primească ca în acel banc, când abia a învățat calul să nu mănânce, dar el a 
murit, de atâta că n-are de unde mânca. Astăzi, când noi ne bucurăm că la 
noi populația s-a învățat să economisească, asta vorbește doar despre una – 
că ei n-au de unde procura aceste produse și aceste servicii.  

La partea de cheltuieli, tot este foarte interesantă situația, mai ales dacă 
ne amintim cu ce fast, la finele anului 2022, s-a primit acest buget, când nouă 
aici ne spuneau despre elaborarea unui Fond de reducere a vulnerabilității 
energetice, 5 miliarde de lei, puteai să asculți de fiecare... mă scuzați, lingură, 
vorbeau despre aceste 5 miliarde de  lei. Azi, noi auzim că n-au fost banii 
ăștia toți implementați, că este nevoie de realocat acești bani. Dar cred că 
consumatorii de energie țin minte foarte bine cum s-au isprăvit ei, cum au 
achitat facturile pentru gazele naturale, energie termică, electrică. Unii din 
ei sunt și până acuma datori pentru iarna trecută.  

Mulți consumatori la energia electrică s-au ales doar cu 5, 6, 9 lei, eu 
vorbesc de consumatorii cu vulnerabilitate energetică ridicată. 5, 6, 8 lei la 
factură – acesta a fost un ajutor din partea statului? Eu cred că foarte multe 
întrebări noi vom avea și acum, după ce voi, majoritatea parlamentară, ați 
modificat legea compensației și mulți oameni, care acum vor apela pentru 
această compensație, se vor trezi cu multe, multe întrebări. În acest moment, 
1 miliard și 500 de milioane din acest fond se exclud, se realocă în altă parte. 

Apar și multe întrebări la cheltuieli, practic, care sunt în grupele 
funcționale principale. Se observă creșterea semnificativă a cheltuielilor 
curente despre care s-a vorbit, dar cred că nu toți au înțeles ce înseamnă acest 
lucru. Cheltuielile curente cresc, cheltuielile capitale scad dramatic.  Aceasta 
vorbește doar despre aceea că nu se fac investiții capitale, nu se fac investiții 
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în creșterea economiei, în creșterea durabilității statului, dar se fac investiții, 
știți cum, „când arde casa, noi repede începem să stingem focul”. Cu părere 
de rău, această situație duce la aceea că „focul nu se stinge, dar tot mai 
departe o să ardă mai tare”. 

Țin să vă amintesc... și toate acestea să petrec acum, când deja 2 ani la 
guvernare se află un singur partid, când nu doar Președinția, Parlamentul și 
Guvernul este...  

Pot vorbi, da?  

În aceste condiții, se petrec aceste modificări dramatice, pe care noi le 
vedem acum în bugetul statului. Situația se agravează nu doar cu aceasta. 
Noi vedem că dumneavoastră sunteți majoritatea parlamentară, unanim 
primiți toate deciziile, deciziile se primesc fără nici o problemă, votați absolut 
tot ce vă propune. Pe parcursul la acești 2 ani și ceva, multe, multe modificări 
au fost propuse în legi, s-au propus și multe legi noi, care trebuiau să aducă... 
ca viața oamenilor noștri să crească. Dar ce avem noi în final? Vedeți foarte 
bine. 

În condițiile, totuși, când noi 2 ani suntem într-o stare de urgență 
permanentă, nu o dată de la această tribună nouă ne spuneau că este nevoie 
de această stare de urgență ca să putem primi... 

Domnul Igor Grosu: 

Cu tot respectul, dar încercăm să... mai încercați o dată să finalizați. 
Dar e ultima încercare, vă rog, da? 

Vă rog. 

Doamna Inga Sibova: 

Cred că e ultima încercare. Vreau să vă spun că în toate aceste condiții, 
cu toate pârghiile dumneavoastră pe care le aveți, viața oamenilor nu ați 
făcut-o mai bună.  

Din acest considerent, Blocul Comuniștilor și Socialiștilor nu va susține 
acest proiect de lege, deoarece și cifrele astăzi vorbesc că lucrurile în stat stau 
prost. 

Vă mulțumesc. (Aplauze.) (Rumoare în sală.) 

Domnul Igor Grosu: 

Din a 3-a încercare ne-au spus că nu votează. 

Domnule Radu Marian, 

Vă rog. 

Domnul Radu Marian: 

Mersi, domnule Președinte. 

Eu o să reiterez ceea ce a spus și Prim-ministrul la început. Eu am 
impresia că opoziția crede că Moldova este o insulă mică în mijlocul 
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oceanului și nu este influențată deloc de ce se întâmplă în jurul nostru. 
Opoziția nu vede că lângă noi are loc cel mai mare război din Europa după 
1945 încoace. Ei nu înțeleg că aceasta ne-a afectat și ne afectează enorm la 
creșterea substanțială a prețurilor, la scăderea investițiilor afacerilor și la 
descurajarea consumului din cauza incertitudinii și a fricii. Și nu doar noi 
suntem afectați, inclusiv întreaga Europă are probleme.  

Deci, destinația de bază a exporturilor noastre, continentul european, 
de asemenea, se confruntă cu stagnarea economică. De exemplu, Germania 
este aproape de recesiune. Și Germania, apropo, denotă... atestă o scădere a 
exporturilor. Nu cred că... nu văd să dați vina pe noi din cauza scăderii 
exporturilor în Germania sau în alte țări europene. Evident că din cauza 
inflației mari pe continentul european, consumul cetățenilor și investițiile 
businessului sunt în continuare afectate, ceea ce ne afectează și pe noi, 
pentru că acolo exportăm cele mai multe produse.  

Datele bugetare care nu sunt... de acord că nu sunt excelente, au fost 
afectate și de consecințele anului secetos agricol din 2022, pentru că le 
simțim acum. La fel, aprecierea leului moldovenesc, chiar dacă a contribuit 
la reducerea inflației și a făcut mai accesibile prețurile de import, a dus la 
faptul că exportatorii noștri au primit mai puțini bani înapoi exprimați în lei, 
iar Serviciul Vamal a încasat mai puțini lei de la importuri. Deci, acestea 
sunt... aceasta este conjunctura și trebuie să o luăm în considerare atunci 
când vorbim despre rectificarea bugetară. 

Vreau să fac aici o remarcă, să corectez un fals care a fost spus. Salariul 
mediu în trimestrul II, date actualizate, în termeni reali s-a majorat. În 
termeni nominali s-a majorat cu 18 la sută, în termeni reali s-a majorat cu 
1,3 la sută, dar, cum spuneam, acestea sunt... aceasta este conjunctura. Dar 
chiar și în aceste condiții, toate programele importante ale Guvernului nu 
doar că nu s-au micșorat, dar au fost alocate mai multe resurse. S-a 
menționat despre creșterea salariilor, acum, în această rectificare, majorarea 
de salarii cu 15 la sută ale medicilor, cu 25 la sută ale angajaților din cultură. 
Oferim spor unic pentru profesori, pentru polițiști, oferim un spor pentru 
agricultură de 100 de milioane de lei. Suma totală alocată pentru agricultură 
în acest an se ridică la 2 miliarde de lei, comparativ cu 1,1 miliarde, suma care 
a fost alocată în anul până să venim noi la guvernare. Deci, o creștere aproape 
dublă a subvențiilor în agricultură o să atingem în acest an. 

De asemenea, alocăm în plus acum 300 de milioane de lei pentru „Satul 
European” și alte programe de dezvoltare regională, pe lângă alte 300 de 
milioane alocate în iulie. Deci, doar în Proiectul „Satul European” au fost 
până acum finalizate 200 de proiecte. 

Pentru business. Noi am amânat pentru 3 ani plata pentru impozitul 
pe venit și amortizarea accelerată. Fiind implementate, aceste măsuri au dus 
miliarde de lei înapoi pentru mediul de afaceri.  
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La fel și drumurile – 400 de km de drumuri am reușit să construim în 
ultimul an datorită inclusiv alocărilor suplimentare pe care le-am făcut. Pot 
să... la fel... și o să enumăr multe alte cifre.  

Încă un fals vreau să combat. S-a menționat că investițiile publice s-au 
micșorat. Este un fals. În semestrul I al anului 2023, investițiile finanțate din 
bugetul public național s-au majorat cu 31 la sută comparativ cu aceeași 
perioadă din 2022. Și eu sunt încrezut... sunt încrezător că noi vom reuși să 
revenim la creșterea economică până la finalul acestui an. 

Deci, majorările în „Spor pentru Moldova” sunt oferite de Guvern și 
Parlament, pentru că moldovenii au nevoie de sprijin și noi oferim acest 
sprijin. În plus, am fost alături de oameni până acum, și toamna trecută, și 
iarna trecută, și, spre deosebire de guvernarea precedentă socialistă, care i-a 
lăsat baltă pe oameni în timpul pandemiei, noi mereu căutăm resurse, 
inclusiv de la partenerii noștri, ca să fim alături de oameni.  

Mersi. (Aplauze.) 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc. 

Acestea au fost luările de cuvânt. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Stimați colegi, 

Rog, atenție. 

Supun votului proiectul nr. 347 din 04.10.2023, proiectul de 
lege privind modificarea Legii bugetului de stat pentru anul 2023 
nr. 359/2022. Suntem la prima lectură. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 347 din 04.10.2023, proiectul de lege privind 
modificarea Legii bugetului de stat pentru anul 2023 
nr. 359/2022, în prima lectură susținut de 57 de deputați. 

Vă mulțumesc. 

Stimați colegi, 

Continuăm cu proiectul nr. 352 din 04.10.2023, proiectul de 
lege pentru modificarea Legi nr. 270/2018 privind sistemul unitar 
de salarizare în sectorul bugetar. 

Deci, proiectul nr. 352. 

Domnul ministru al finanțelor va prezenta. 

Vă rog. 



 

43 
 

Domnule Rotaru, 

Vă rog. 

Domnul Petru Rotaru – ministru al finanțelor: 

Domnule Președinte, 

Stimați deputați, 

Vă prezint proiectul hotărârii cu privire la aprobarea proiectului de lege 
pentru modificarea Legii nr. 270/2018 privind sistemul unitar de salarizare 
în sectorul bugetar.  

Acest proiect vine să susțină pachetul de măsuri anunțate anterior de 
către Guvern „Suport pentru Moldova”. Factorii de bază, care au determinat 
operațiunea modificărilor la bugetul de stat pentru anul 2023, se referă la 
ajustarea indicatorilor bugetari la partea de venituri și cheltuieli, reieșind din 
prognoza revizuită pentru 8 luni de zile. Astfel, acești factori au creat premise 
pentru revizuirea programelor bugetare în curs de realizare, identificarea 
unor economii la programele de cheltuieli cu executare scăzută și... 
resurselor, în special pe dimensiunea economică și socială. 

Cele mai importante alocări au fost enunțate mai sus, însă vorbim de  
modificările salariale – circa 846 de milioane de lei plăți unice și majorări 
salariale: plăți unice – 488 de milioane de lei și plăți salariale – 358 de 
milioane de lei. 

Dacă vorbim de salariile care au fost majorate: pentru sănătate vor 
crește salariile medicilor și asistenților medicali în instituțiile finanțate 
bugetare, ca urmare a creșterii cu 15 la sută a salariilor tuturor medicilor, 
asistenților medicali, infirmierilor și circa 48000 de oameni din sistemul 
medical finanțat din Fondul obligatoriu de asistență medicală. 

Astfel, salariul unui medic acum este de 17344 de lei, va crește la    
19945 de lei, asistenții medicali: de la 11000  – la 12758, infirmeriile: de la 
6510 – la 7486. Medicii legiști vor avea parte de o creștere de 26% sau cu 
4000 de lei mai mult. Salariile vor începe de la 20000 pe... față de 16000  
până acum. 

Vor crește salariile medicilor și asistenților medicali, și asistenților 
speciali în spitalele: MAI, Ministerului Apărării și cele de reabilitare și 
plasament ale instituției. 

Pentru educație. Pentru profesorii din toate instituțiile de învățământ, 
o plată unică de 5000 de lei pentru toate cadrele didactice – 66000 de  
persoane și 3000 de lei pentru cadrele non-didactice – circa 35000 de 
persoane. În premieră, de această plată va beneficia tot sistemul de 
învățământ. 

Pentru polițiști și carabinieri – o plată unică de 5000 de lei pentru 
10080 de angajați. 
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Pentru angajații din instituțiile teatrale, ale căror fondator este  
Ministerul Culturii, pentru o creștere salarială de 25 la sută, inclusiv   
persoanele de conducere, întrunind 1700 de persoane. Concret: un director 
de teatru va avea un salariu mai mare cu 4000 de lei – circa 18500 de lei, un 
actor va primi cu 1500 de lei mai mult – circa 8500 de lei, un regizor va primi 
cu 2000 de lei mai mult sau 11210 lei. 

Cei din asistență și justiție. Un asistent judiciar va primi cu 3500 de lei 
mai mult și va constitui 16500. Un ofițer principal în cadrul Procuraturii 
Generale va primi cu 4000 de lei mai mult și va constitui 19000 de lei. Un 
grefier va primi cu 2900 de lei mai mult și va constitui 13983 de lei. 

De asemenea, în scopul ajustării nivelului de salarizare și a militarilor 
prin contract ai Armatei Naționale, prevede majorarea claselor de salarizare 
pentru corpul de soldați, sergenți, corpul de ofițeri inferiori, precum și 
pentru toți militarii detașați în contingentul forțelor de menținere a păcii –
plus 30 la sută. 

De asemenea, se prevăd majorări cu 20 la sută ale salariilor  angajaților 
unor instituții: Consiliul Audiovizualului, Agenția Națională pentru 
Soluționarea Contestațiilor, APP, ANSA, AIPA, Consiliul Concurenții și alte 
instituții. 

Reieșind din cele propuse spre modificare, aceste costuri de majorări 
ale salariilor și plăților unice vor constitui 846 de milioane de lei. 

Vă mulțumesc pentru atenție. 

Reieșind din faptul că aceste 2 proiecte, domnule Președinte, au fost 
conexe, o bună parte din informație a fost prezentată, noi doar am 
sistematizat ceea ce ține de impactul salarial în cadrul bugetului de stat. În 
comisia de profil și în Guvern au fost prezentate ca un proiect tot comun. 

Domnul Igor Grosu:  

Vă mulțumesc, domnule ministru. 

Întrebări, stimați colegi? 

Nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Raportul comisiei – domnul Belîi. 

Domnul Adrian Belîi: 

Stimate domnule Președinte, 

Dragi colegi, 

Comisia protecție socială, sănătate și familie a examinat proiectul de 
lege pentru modificarea Legii nr. 270/2018 privind sistemul unitar de 
salarizare în sectorul bugetar, înregistrat cu nr. 352 din 04.10.2023, lectura 
întâi, prezentat de către Guvern. 
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În logica și în intenția Programului „Spor pentru Moldova”, proiectul 
prevede majorarea sporurilor cu caracter specific pentru personalul medical, 
inclusiv cel care deține funcții publice cu statut special, din autoritățile, 
instituțiile, structurile medicale, din Centrul de Medicină Legală și din 
instituțiile de asistență socială până la 75 la sută din suma anuală a salariilor 
de bază, majorarea claselor salariale și, respectiv, a coeficienților de 
salarizare pentru funcţiile cu statut special din domeniul apărării naționale, 
personalul de specialitate din domeniul expertizei judiciare și numeroase 
alte categorii de salariați. 

Cu votul unanim al membrilor săi prezenți în ședință (7 voturi – 
„pentru”), comisia a propus examinarea și aprobarea proiectului de lege sus-
menționat în ședința de plen a Parlamentului în lectura întâi. 

Domnul Igor Grosu:  

Vă mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări la raport? 

Nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Coraport – domnul Radu Marian. 

Domnul Radu Marian: 

Comisia economie, buget și finanțe a examinat proiectul de lege 
respectiv și, în urma dezbaterilor, cu vot unanim, propunem examinarea și 
adoptarea proiectului de lege nr. 352 din 04.10.2023 în cadrul ședinței 
plenare a Parlamentului. 

Domnul Igor Grosu:  

Întrebări? 

Doamna Sibova. 

Doamna Inga Sibova: 

Da, este așa o întrebare și o precizare.  

Eu vă arăt documentul, domnule președinte al comisiei, nota 
informativă face parte din proiectul  anterior, deoarece sunt conexe, vă citez: 
„Câștigul salarial mediu lunar brut s-a diminuat în termeni reali în              
semestrul I 2023, câștigul salarial mediu lunar brut al unui salariat din 
economia națională a constituit 11832 de lei, s-a majorat cu 18,7, în termeni 
nominali, față de semestrul I 2022. În termeni reali, câștigul salarial s-a 
diminuat cu 1,3”.  

Vă rog, când spuneți că este informație falsă, întâi să vă documentați 
ceea ce ați scris.  

Vă mulțumesc. 
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Domnul Radu Marian: 

Doamnă Sibova,  

Este site-ul Biroului Național de Statistică. Vă recomand să-l accesați. 
Este ultimul comunicat pe câștig salarial, care se face și lunar, și trimestrial.  

Eu m-am referit la datele din trimestrul II. În trimestrul II, câștigul 
salarial mediu este 12100 de lei aproximativ, cu câștig salarial mediu net real 
de 1,3. (Voce nedeslușită din sală.)  

Eu am înțeles, dar eu m-am referit la trimestrul II. Ar fi bine, când 
enumerați astfel de lucruri, să folosiți cele mai actualizate date. Și, de 
asemenea, de acord cu dumneavoastră, ministerul, când face nota 
informativă, să facă referire la cele mai actualizate date.  

Mersi. (Rumoare în sală.)  

Nu, eu știu că opoziției îi place uneori să folosească cifrele care le 
convine. Acuma eu... treaba mea e să vă spun că trebuia să folosiți datele 
actualizate. (Gălăgie și râsete în sală.)  

Mersi. 

Domnul Igor Grosu: 

Domnule Radu Marian, 

Am înțeles, BNS e de vină, da? 

Domnul Radu Marian: 

Statistica.gov.md.  

Domnul Igor Grosu: 

Statistica.gov.md. Am înțeles. 

Doamna Sibova. 

Doamna Inga Sibova:   

Actualizarea – asta-i una, dar când dumneavoastră, de la tribuna 
Parlamentului, spuneți despre falsificare – asta-i alta.  

Vă rog să țineți cont de acest moment.  

Vă mulțumesc.  

Domnul Radu Marian: 

Eu m-am referit la falsificarea pe investițiile publice, acolo chiar a fost 
un fals, mă scuzați. Ați spus că a scăzut, când a crescut cu 30 la sută. 

Domnul Igor Grosu:  

Vă scuzăm.  

Vă mulțumesc.  
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Alte întrebări?  

Nu sunt.  

Vă rog să luați loc.  

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot.  

Stimați colegi,  

Supun votului în prima lectură proiectul nr. 352 din 
04.10.2023, proiectul de lege pentru modificarea Legii  
nr. 270/2018 privind sistemul unitar de salarizare în sectorul 
bugetar. Suntem în lectura întâi.  

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog.  

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 352 din 04.10.2023, proiectul de lege pentru 
modificarea Legii nr. 270/2018 privind sistemul unitar de 
salarizare în sectorul bugetar, susținut în prima lectură de 72 de 
deputați. 

Vă mulțumesc.  

Cu care continuăm? (Voce nedeslușită din sală.)  

Așa, nr. 348? 

Stimați colegi, 

Continuăm cu proiectul nr. 348 din 04.10.2023, proiectul de 
lege pentru modificarea Legii bugetului asigurărilor sociale de 
stat pentru anul 2023 nr. 357/2022.  

Prezintă – domnul Alexandru Iacub, secretar general, Ministerul 
Muncii și Protecției Sociale.  

Vă rog.  

Domnul Alexandru Iacub – secretar general al Ministerului 
Muncii și Protecției Sociale:  

Mulțumesc mult, stimate domnule Președinte.  

Stimați deputați,  

Stimate deputate,  

Proiectul de lege pentru modificarea Legii bugetului asigurărilor 
sociale de stat pentru 2023 este mult mai tehnic. Acesta este compus din 
două părți. Prima componentă este redistribuirea mijloacelor financiare 
între unele subprograme de cheltuieli, reieșind din analiza executării 
bugetului în semestrul I al anului curent, dinamica contingentului de 
beneficiari... în dependență de dinamica contingentului de beneficiari și a 
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mărimilor medii ale prestațiilor sociale, precum ar fi, spre exemplu, în cazul 
în care au fost cu 2000 de persoane mai puține pentru prestație, asigurarea 
dreptului de pensie pentru vechime în muncă pensionarilor din rândul 
militarilor și a persoanelor din corpul de comandă, au fost micșorări... virate 
micșorări de 86 de milioane de lei pentru activitatea dată, iar în cazul în care 
au fost cheltuieli mai mari pentru semestrul I pentru prestarea, susținerea 
financiară a familiei pentru îngrijirea copilului cu vârstă de până la 2 ani, au 
fost majorate acestea... au avut loc aceste virări.  

De asemenea, au avut loc anumite alocări suplimentare, de la data de 
1 aprilie 2023, Guvernul, precum și Parlamentul, a aprobat majorarea cu 
250 de lei pentru 36 de mii de beneficiari a alocațiilor lunare pentru 
persoanele cu dizabilități de pe urma războiului, invalizilor din rândul 
militarilor și persoanelor cu dizabilități, care au avut de suferit de pe urma 
catastrofei de la Cernobîl, participanților la cel de-al Doilea Război Mondial, 
precum și victimelor reabilitate ale represiunilor politice. Respectiv, este 
nevoie să suplinim bugetul din bugetul de stat.  

Totodată, este nevoie de alocarea sumei de 21 de milioane de lei pentru 
Programul „Ajutor social” la Programul „Protecția șomerilor”. Necesitatea 
alocațiilor bugetare date... sunt necesare de a fi suplinite, în condițiile în care 
sunt majorați numărul de agenți economici, care beneficiază de mai... de 
tipurile de subvenții comparativ cu perioada similară a anului precedent.  

Totodată, în contextul integrării ajutorului pentru perioada rece a 
anului, sunt necesare realocări de 80 de milioane de lei de la activitatea 
APRA către compensații la energie sub formă de plată monetară și suplinirea 
încă cu 90 de milioane de lei pentru activitatea „Compensație la energie” sub 
formă de plată monetară din Fondul de reducere a vulnerabilității 
energetice.  

În linii generale, acestea sunt virările... majorările pentru modificarea 
Legii bugetului asigurărilor sociale de stat.  

Rugăm mult susținerea dumneavoastră și votarea proiectului dat.  

Mersi mult.  

Domnul Igor Grosu: 

Și noi vă mulțumim.  

Trecem la sesiunea de întrebări.  

Prima întrebare – doamna Darovannaia.  

Doamna Alla Darovannaia:  

Mulțumesc, domnule Președinte. 

Dar vă rog să-mi dați 4 minute, fiindcă eu o să comentez și o să 
formulez întrebările din contul și la a doua întrebare.  
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Domnule raportor, 

În anul 2023, în luna mai, persoanele fizice s-au creditat doar într-o 
lună cu 1,1 miliarde de lei sau cu 40,2% mai mult ca luna precedentă. Ce-i 
interesant, că 78,1 debitori au indicat destinația creditelor de consum. 
Corespunzător, se consideră că aceste credite au fost luate pentru a achita 
serviciile comunale, care nu au făcut față sau în timpul sezonului rece, sau 
au rămas cu datorii, și ele se deconectează după finalizarea sezonului de 
încălzire. În rezultatul creșterii acestor tarife și prețuri, s-a dus la scăderea 
capacității de plată a cetățenilor, fiindcă cetățenii și-au achitat serviciile 
comunale. Ca rezultat, foarte mulți întreprinzători mici, dar chiar poate și 
mai mari, din cauza lipsei mijloacelor financiare în circuitul economic, s-au 
bancrotizat. Corespunzător, ca un cerc vicios, au scăzut plățile în buget 
pentru care se achită din nou aceste indemnizații.  

Ministrul muncii și protecției sociale a anunțat că, în anul... în sezonul 
de toamnă–iarnă anul 2023, va fi un mecanism identic de compensare 
pentru resursele energetice, inclusiv pentru consumul de gaze naturale, 
electricitate, încălzire centralizată, clădiri, consum și așa mai departe.  

Acum vreau să vă pun întrebările care survin. În primul rând, ați 
micșorat foarte mult acest Fond de vulnerabilitate energetică, 
corespunzător, v-ați bazat pe careva cifre.  

Vă rog să ne spuneți, de ce ați scăzut acest Fond, când rata... sărăcia 
absolută a ajuns la 31%, cea mai mare din ultimii 10 ani de zile, cetățenii sunt 
săraci și nu pot face față, și care sunt tarifele care au fost puse în calcul, ca să 
diminuați cu... nu-mi amintesc exact, cu 1 miliard și ceva acest Fond de 
vulnerabilitate? Deci, vă rog să ne spuneți care tarife au fost luate în calcul, 
ca să știe cetățenii, și care, totuși, va fi acest mecanism? Fiindcă nimeni... 
este un secret mare, chiar dacă vine deja sezonul la 1 noiembrie.  

Vă mulțumesc.  

Domnul Alexandru Iacub: 

Da. Și eu vă mulțumesc, mult stimată doamnă deputată.  

Din păcate, întrebarea dumneavoastră nu ține de subiectul dat, anume 
de modificarea Legii bugetului asigurărilor sociale de stat pentru 2023. Nu 
pot să vă răspund la întrebările dumneavoastră acum direct, cu lux de 
amănunte. Vă încurajez să contactați Ministerul Muncii și noi vă oferim date 
la aspectul dat. (Voce nedeslușită din sală.)  

Momentan, nu ține nemijlocit de proiectul de modificare a bugetului 
de asigurări sociale de stat. (Voce nedeslușită din sală.) 

Nu, dumneavoastră ați întrebat de ce a avut loc scăderea Fondului de 
vulnerabilitate energetică. Aceeași întrebare a fost acordată domnului Prim-
ministru. Dumnealui a răspuns foarte clar că este vorba despre anumite 
economii, a scăzut prețul la gaze ș.a.m.d. Deci, întrebarea nu este relevantă 
proiectului. 

Mersi. 
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Domnul Igor Grosu: 

A doua întrebare? 

Voce din sală: 

Pe amândouă le-a pus. 

Domnul Alexandru Iacub: 

Și cu referire la tarife, este același răspuns. 

Mersi. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc. 

Doamna Racu. 

Doamna Ana Racu: 

Mersi, domnule Președinte. 

Domnule Iacub, 

O precizare în legătură... o întrebare care a venit în urma audienței 
cetățenilor referitor la plățile pentru indemnizațiile de pierdere a 
întreținătorului. Din câte deduc din proiectul de lege, se prevăd majorări. Cât 
va alcătui la moment, dacă puteți să ne spuneți în cifre absolute, cât va alcătui 
alocația pentru pierderea întreținătorului? 

Domnul Alexandru Iacub: 

Mulțumesc pentru întrebare, stimată doamnă deputată.  

Eu suma concretă n-o am. Sunt colegele de la CNAS.  

Doamna Tatiana Popa, dacă poate să ne răspundă la întrebarea dată. 

Domnul Igor Grosu: 

O clipă, vă rog.  

Da. Este un microfon. 

Activați, vă rog, microfonul. 

Voce din sală: 

Dar nu se pornește. A-a, este. 

Domnul Igor Grosu: 

Este?  

Vă rog. 

Doamna Tatiana Popa – director general adjunct al Casei 
Naționale de Asigurări Sociale: 

Da. Bună ziua. 
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Stimați deputați,  

Stimate deputate, 

Deci, suma totală pe subprogramul protecției în legătură cu pierderea 
întreținătorului se majorează de la 400 de milioane de lei la 488,9 milioane 
de lei, cu o creștere de 88 de milioane de lei pentru toți beneficiarii 
înregistrați. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc. 

A doua întrebare? Nu. 

În continuare – domnul Odnostalco. 

Vă rog. 

Domnul Vladimir Odnostalco: 

Да. Господин госсекретарь,  

В независимости от того как... какая фамилия у министра, мы 
сейчас говорим о 2022 годе, о корреляции бюджета ’22 года. Так вот, в 
декабре месяце, когда на вашем месте находился прежний министр 
соцзащиты, он сказал о том, что в течение года, то есть сейчас, будет 
произведена до-индексация пенсии на уровне 15% которая не была 
проиндексирована. Напомню вам, если вы не знаете, в этом году в 
первый раз правительство нарушило закон и не проиндексировало 
пенсию согласно закону, а только наполовину, то есть сэкономила. 
Тогда министр Спэтару убеждал нас здесь, что в течение ’22 года…         
’23 года, то есть сейчас, будет до-индексация этих пенсий. Я очень 
внимательно читал проект, который вы представили. Я не нашёл нигде 
об этом ни слова, ни цифры, ничего. Скажите пожалуйста это есть в 
проекте или нету? 

Domnul Alexandru Iacub: 

Нет. 

Domnul Vladimir Odnostalco: 

Есть до-индексация на 15% в этом проекте?  

Domnul Alexandru Iacub: 

Eu am spus „nu”. 

Domnul Vladimir Odnostalco: 

Nu.  Нет. А почему нет?  

Domnul Alexandru Iacub: 

Nu cunosc. (Rumoare în sală.) 
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Domnul Vladimir Odnostalco: 

Ваше министерство обещало, почему нет? 

Domnul Alexandru Iacub: 

Stimate domnule deputat, 

Deci, dumneavoastră cunoașteți care este situația. Indexarea care a 
avut loc atunci cu 15% a fost în limita disponibilităților și posibilităților 
bugetare. Aceasta este tot. Deci, dumneavoastră cunoașteți răspunsul la 
întrebarea pe care ați adresat-o. 

Domnul Igor Grosu: 

A solicitat cineva din galeria guvernamentală? Nu? 

Da, vă rog. 

Doamna Tatiana Popa: 

Dacă este nevoie de suplimentat răspunsul domnului secretar 
general... 

Domnul Alexandru Iacub: 

Da. 

Doamna Tatiana Popa: 

... anunțăm că indexarea pensiilor în anul 2023 la 1 aprilie s-a făcut în 
strictă conformitate cu cadrul legal în vigoare. Articolul 13 al Legii nr. 156 
stabilește mecanismul care... prin articolul 13 al Legii bugetului asigurărilor 
sociale de stat pe anul 2023, a fost anunțată derogarea de la prevederea 
articolului legii... din Legea nr. 156, care a stabilit clar că în anul 2023 se 
prevede un alt mecanism de indexare. Deci, cadrul legal a fost votat în 
Parlamentul Republicii Moldova și a fost executat întocmai. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc. 

Domnul Odnostalco – a doua întrebare. 

Vă rog. 

Domnul Vladimir Odnostalco: 

Спасибо большое.  

Уважаемая госпожа Попа,  

Ваш ответ, конечно, технически ходит, но… пороги защиты, но не 
убедительно потому, что я напомню, в декабре того же года, в прошлом 
году, для того, чтобы подогнать то, что вы делаете закон бюджета 
соцстрахования вы изменили закон во время игры. Вы поменяли через 
бюджет, а не через проект закона. Поэтому, и уважаемая госпожа Попа 
и уважаемый докладчик, то что вы обещали, а вы обещали в декабре 
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месяце то, что на протяжении ’23  года будет до-индексирована пенсия, 
то есть вы вернёте людям то, чего вы не доплатили, а это порядка пяти 
с половиной, шести тысяч леев в среднем на одного пенсионера и более 
3 миллиардов в целом. Этого сделано не было, к сожалению. А менять 
закон под себя, ну, это дело нехитрое.  

Спасибо.  

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Următoarea întrebare – domnul Radu Marian. 

Domnul Radu Marian: 

Da. Mersi, domnule Președinte. 

În principiu, e o intervenție urmare a colegului. Deci, voi sunteți ultimii 
care să ne dați nouă lecții pe majorarea de pensii. Când ați fost voi la 
guvernare, ați majorat pensia cu tocmai 1%. De când suntem noi la 
guvernare, pensia medie a crescut cu 50 la sută și pensia minimă de 2 ori. 
Nici aceasta nu e suficient, dar e mult mai mult și e mai mult decât rata 
inflației chiar și în vârful care a fost anul trecut. Deci, sunteți ultimii care să 
ne dați lecții pe acest subiect. Am făcut tot ce se poate și mai mult decât ce se 
poate pentru a majora veniturile pensionarilor, mult mai mult decât ați 
făcut-o voi. Așa că, vă rog. 

Mersi. (Aplauze.) 

Domnul Igor Grosu: 

Domnul Burduja. 

Domnul Petru Burduja: 

Mulțumesc, domnule Președinte. 

Cu referire la cele spuse de colegul nostru, domnul președinte al 
Comisiei economie, buget și finanțe. El ar trebui să se mai familiarizeze 
oleacă cu datele statisticii. Deci, la momentul când noi am fost la guvernare, 
pe anul 2020 inflația a constituit 0%. (Rumoare în sală.)  

Iată care este problema. Voi ați ridicat pensia cu 15%, dar inflația, iată, 
la momentul de astăzi, e cu 40%. Așa că stați liniștiți acolo. (Rumoare în 
sală.) 

Domnul Igor Grosu: 

Eu zic, bine că nu ați luat. (Râde.) 

Domnule Radu Marian, 

Gata? (Rumoare în sală.)  

Domnul Radu Marian: 

M-a menționat. 
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Domnul Igor Grosu: 

L-ați menționat. E un singur președinte de... (Râde.) 

Domnul Petru Burduja: 

Eu l-am menționat? 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc pentru înțelegere, domnule președinte. 

Domnule președinte, 

Vă mulțumesc pentru înțelegere. 

Domnule raportor,  

Vă rog să luați loc.  

Noi vă mulțumim. 

În continuare – raportul comisiei. 

Domnule Belîi, 

Vă rog. 

Domnul Adrian Belîi: 

Stimate domnule Președinte, 

Dragi colegi, 

Comisia protecție socială, sănătate și familie a examinat proiectul de 
lege pentru modificarea Legii bugetului asigurărilor sociale de stat pentru 
anul 2023 nr. 357/2022 și înregistrat ca proiect cu nr. 348 din 04.10.2023, 
lectura întâi. 

În procesul examinării proiectului dat de lege... raportul conține 
enumerarea acelor categorii care au dus la sporirea alocațiilor, 
compensațiilor și alte contribuții bugetare. 

Cu votul unanim al membrilor săi prezenți în ședință, comisia a propus 
examinarea și aprobarea proiectului de lege sus-menționat în ședința de plen 
a Parlamentului în lectura întâi. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări la raport?  

Nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Domnul Adrian Belîi: 

Mulțumesc. 
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Domnul Igor Grosu: 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Stimați colegi, 

Supun votului în lectura întâi proiectul nr. 348 din 
04.10.2023, proiectul de lege pentru modificarea Legii bugetului 
asigurărilor sociale de stat pentru anul 2023 nr. 357/2022. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 348 din 04.10.2023, proiectul de lege pentru 
modificarea Legii bugetului asigurărilor sociale de stat pentru 
anul 2023 nr. 357/2022, susținut în prima lectură de 68 de 
deputați. 

Vă mulțumesc. 

Următorul proiect propus atenției dumneavoastră este cu nr. 349 din 
04.10.2023, proiectul de lege pentru modificarea Legii fondurilor 
asigurării obligatorii de asistență medicală pe anul 2023                            
nr. 358/2022. 

Prezintă – doamna Lilia Gantea, secretar general, Ministerul Sănătății. 

Vă invit la tribuna centrală. 

Doamna Lilia Gantea – secretar general al Ministerului Sănătății:  

Stimate domnule Președinte, 

Stimați deputați, 

Onorată asistență, 

Prezint atenției dumneavoastră proiectul legii pentru modificarea Legii 
fondurilor asigurării obligatorii de asistență medicală pentru anul 2023       
nr. 358/2022, elaborat cu scopul precizării veniturilor și cheltuielilor 
fondurilor asigurărilor obligatorii de asistență medicală, ca rezultat al 
analizei indicatorilor fondurilor pe parcursul anului curent. Astfel, 
modificările propuse prevăd majorarea atât a veniturilor, cât și a cheltuielilor 
cu 399 de milioane 768,5 mii de lei. Veniturile fondurilor asigurărilor 
obligatorii de asistență medicală pentru anul 2023 vor constitui 14 miliarde 
538 de milioane 364 de mii de lei sau cu 399 de milioane... 8 mii de lei mai 
mult față de suma aprobată. 

Această majorare a veniturilor se prevede din contul primelor de 
asigurare obligatorie de asistență medicală achitate în formă de contribuție 
procentuală în sumă de circa 290 de milioane de lei, precum și a primelor de 
asigurare obligatorie de asistență medicală în formă fixă care vor crește cu 
48,5 milioane de lei. De asemenea, această majorare se prevede și din contul 
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altor venituri ale fondurilor în sumă de circa 61,3 milioane de lei, și anume 
din contul donațiilor voluntare din sursele externe în scopul acordării 
anumitor tipuri de servicii medicale refugiaților din Ucraina în cadrul 
acordării asistenței medicale în sistemul de asigurări obligatorii de asistență 
medicală, conform acordurilor de parteneriat cu Fondul Națiunilor Unite 
pentru Copii, Fondul Națiunilor pentru Populație și Organizația 
Internațională pentru Migrație, de asemenea, din contul veniturilor 
suplimentare încasate din impozitul unic perceput de la rezidenții parcurilor 
pentru tehnologia informației, precum și altor venituri ale fondurilor de 
asigurări obligatorii de asistență medicală.  

Respectiv, luând în considerare că veniturile vor crește cu                    
399,8 milioane de lei, practic, aceeași sumă vor crește și cheltuielile 
fondurilor asigurărilor obligatorii de asistență medicală și vor însuma             
14 miliarde 538 de milioane 364,2 mii de lei.  

Această necesitate de majorare a cheltuielilor a fost determinată 
anume pentru acoperirea următoarelor cheltuieli: în sumă de circa             
313,5 milioane de lei – pentru acoperirea majorărilor de salariu cu 15% 
pentru personalul încadrat în cadrul instituțiilor medico-sanitare publice din 
sistemul de asigurări obligatorii de asistență medicală începând cu                                   
1 octombrie 2023; în sumă de 16,5 milioane de lei – pentru acoperirea 
serviciilor medicale prestate cetățenilor refugiați din Ucraina; și în sumă de 
circa 70 de milioane – pentru procurarea serviciilor medicale, inclusiv a 
serviciilor medicale neurologice și STROKE acordate pacienților cu AVC 
acut, precum și din cadrul programelor speciale. 

Fondul pentru achitarea serviciilor medicale și farmaceutice în          
anul 2023 va fi, de asemenea, cu o creștere... adică în sumă de 399, și anume 
pentru următoarele subprograme: asistența medicală primară va crește cu... 
plus 75,9 milioane de lei; asistența medicală specializată de ambulator – plus 
26,6 milioane de lei; asistența medicală urgentă prespitalicească – plus    
38,9 milioane de lei; asistența medicală spitalicească – plus 250,2 milioane 
de lei; serviciile medicale de înaltă performanță – plus 4,8 milioane de lei; 
îngrijirile medicale comunitare și la domiciliu – plus 3,1 milioane de lei; 
serviciile de îngrijire paliativă – plus 1 milion 400 de mii de lei. 

Fondul măsurilor de profilaxie va constitui 45 de milioane de lei, cu o 
diminuare de 5 milioane față de suma aprobată, care a fost generată de 
micșorarea sumei prevăzute pentru achiziționarea vaccinului antigripal 
tetravalent pentru sezonul gripal 2023/2024, ținând cont de prețul oferit 
mai mic în cadrul procedurilor de achiziții publice.  

Fondul de dezvoltare și modernizare a prestatorilor publici de servicii 
medicale va constitui 35 de milioane, cu o creștere de 5 milioane de lei față 
de volumul aprobat, în legătură cu creșterea numărului de cereri ale 
instituțiilor medico-sanitare cu privire la alocarea mijloacelor financiare în 
scopul fortificării bazei tehnico-materiale existente.  

În temeiul celor expuse, rog susținerea proiectului. 
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Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Trecem la sesiunea de întrebări. 

Prima întrebare – domnul Odnostalco. 

Domnul Vladimir Odnostalco: 

Добрый день, госпожа генеральный секретарь. 

В 2022 году, а мы сейчас говорим о бюджете ’22 года, напомню, в 
декабре месяце, поспешно за 13 дней был принят проект закона, 
проголосован парламентским большинством, о переподчинении всех 
районных больниц, за исключением муниципия Кишинева и 
Гагаузской Автономии, в подчинение Министерства здравоохранения.  

Тогда было много хороших речей, в том числе и некоторые 
коллеги, сидящие напротив меня в четвертом ряду, об этом говорили о 
том, что будет много фондов, о том, что будет много денег, о том, что 
районные больницы почувствуют положительный эффект этого 
переподчинения, и самое главное, почувствуют люди, находящиеся 
там, обслуживающиеся, то есть, наши граждане и персонал 
непосредственно. 

В бюджете на 23 год не было предусмотрено денег и тогда об этом 
здесь говорилось, на эту так называемую модернизацию. О чем мы и 
говорили, и предупреждали. Было обещано то, что, когда будет 
ратификация, то есть сейчас, придут суммы конкретно под инвестиции, 
конкретно под улучшение условий обслуживания пациентов и, что 
самое главное, под улучшения… под доступ этих пациентов к услугам 
как качественно, так и количественно. 

Скажите, пожалуйста, вот я изучил ваш документ, опять же, вроде 
как бы хорошо. Там есть различного рода переброски сумм из одной в 
другую, есть некоторые увеличения, но „spor de muncă” вот этот вот, да, 
предвыборный мы не считаем. Какие конкретно суммы, и под какие 
конкретно медучреждения заложены в том документе, который вы 
сегодня представляете? Потому что в информационной ноте не было 
сказано об этом. Может быть что-то есть ешё дополнительно? 

Doamna Lilia Gantea: 

Mulțumesc pentru întrebare. 

Pot să vă comunic că, conform Legii bugetului de stat, ceea ce vă referiți 
dumneavoastră, la subsidiile care vor fi acordate instituțiilor medico-
sanitare publice spitalicești, acelea care au trecut în subordinea ministerului, 
pot să comunic că, în bugetul Ministerului Sănătății, inițial, au fost aprobate 
60 de milioane, în baza bugetului rectificărilor care au avut loc... prima 
rectificare, au fost majorate cu 15 milioane. Acum, în modificările recente ale 
bugetului de stat anume sub formă de subsidii, mai sunt prevăzute 60 de 
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milioane. Respectiv, 130 de milioane sunt prevăzute pentru consolidarea 
bazei tehnico-materiale. Dintre aceste 130 de milioane, 96 sunt prevăzute 
pentru spitalele raionale. Spitalele raionale deja și primesc sumele care sunt 
prevăzute în bugetul de stat actualmente cele din 71. Ele sunt în proces de 
executare a acestor lucrări, anume a reparațiilor capitale în spitalele raionale. 

Domnul Igor Grosu:  

Domnule Odnostalco, 

A doua întrebare, vă rog. 

Domnul Vladimir Odnostalco: 

Да. Комментарий. 

Госпожа госсекретарь, 

Эти цифры мы видели. У нас в стране, напомню, более 
30 районных больниц, цифра в 90 миллионов, о которой вы сказали, 
что специальные направления на эти больницы, это по 3 миллиона. Вы 
действительно считайте, что на 3 миллиона можно что-то сделать, 
тогда, когда у них площади, тогда, когда у них пациенты, идет 
обслуживание, тогда, когда у них дефицит всего и всегда? Это тоже 
самое, что и индексация в 5% при инфляции в 35. 

Doamna Lilia Gantea: 

N-aveți dreptate. Sunt instituții care vor beneficia începând și cu 
11 milioane, sunt instituții care o să aibă până la un milion. În fiecare 
instituție este... am în vedere că examinată și sunt date după priorități. Adică, 
alocațiile sunt repartizate după priorități. 

Totodată, trebuie să luăm în considerare că nu, pur și simplu, dăm 
banii, ele trebuie să fie... adică, să aibă deja contracte procedurile de licitație. 
Pentru a efectua o reparație capitală, noi avem nevoie de devize de cheltuieli, 
noi avem nevoie de procedurile de licitație, totul este prevăzut. 

Domnul Vladimir Odnostalco: 

10 месяцев года прошли. 10 месяцев. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim frumos. 

Următoarea întrebare – doamna Racu. 

Doamna Ana Racu: 

Mulțumesc, domnule Președinte.  

Doamnă Gantea, 

Mersi frumos pentru prezentarea pe care ne-ați expus-o aici.  

Am o întrebare. Dat fiind faptul că proiectul are titlurile acestea pe 
categorii ce ține de personalul medical destul de generic și e foarte greu să 



 

59 
 

descifrezi, de asta vreau o precizare: mă interesează dacă majorările 
prevăzute includ majorări de salariu pentru rezidenți?  

Întrebarea vine în contextul medicilor rezidenți, vine în contextul lipsei 
de cadre medicale, exodului de cadre medicale și al remunerării, aș spune eu, 
destul de modeste a medicilor rezidenți, având în vedere că, totuși, au în 
spate câte 6 ani de studii, după care 3–4–5 ani de rezidențiat, secundariat 
ș.a.m.d. și au salarii care uneori echivalează cu munca unei persoane cu 
studii medii de specialitate sau fără studii. 

În sensul acesta au mai fost promisiuni și în diferite discuții de la 
tribuna Parlamentului că Ministerul Sănătății va încerca, va găsi soluții 
pentru a majora salariile medicilor rezidenți. Dacă puteți să ne spuneți câteva 
detalii la acest capitol? 

Și vă mulțumesc frumos anticipat. 

Doamna Lilia Gantea: 

Dacă ne referim la majorările de salariu, adică începând cu medicii, 
inclusiv medicii rezidenți, asistentele medicale, infirmierele, alt personal, vor 
beneficia de plus 15% la moment. 

Referitor la medicii rezidenți, ei în afară de acestea plus 15%, mai au 
posibilitate de a se încadra... adică de a acumula și încadra în instituțiile 
medicale. Noi precăutăm posibilitățile ca să le majorăm medicilor rezidenți, 
noi cunoaștem problema, dar, la moment, plus 15%. 

Domnul Igor Grosu:  

Vă mulțumesc. 

Următoarea întrebare – domnul Radu Marian. 

Domnul Radu Marian: 

Da. Mersi. 

Referitor la investițiile în spitale și în spitalele raionale. Eu vreau doar 
să menționez că noi am primit niște cifre referitor la investiții. Deci, s-a 
investit, în ultimul an, 1,4 miliarde de lei în echipamente pentru spitale. Este 
cea mai mare investiție anual, dacă comparăm cu anii precedenți, inclusiv cu 
anii în care dumneavoastră ați fost la guvernare atâta timp. 

Vreau să vă dau doar câteva exemple. De exemplu, la Edineț, au fost 
oferite incubatoare pentru prematuri, mese de resuscitare, ventilatoare, 
iarăși investiții care nu s-au făcut niciodată, 13 aparate de  ultrasonografie au 
fost alocate la spitalele raionale din: Cantemir, Orhei, Dondușeni, Fălești, 
Telenești, Hîncești, Rîșcani. Deci, se fac foarte multe investiții în 
echipamente, inclusiv din fonduri externe. Lucrurile o să continue să se 
schimbe spre bine în continuare în aceste spitale raionale, pe care le-a 
preluat ministerul. 

Mersi. 
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Domnul Igor Grosu:  

Vă mulțumim. 

În continuare – domnul Vartanean. 

Domnul Gaik Vartanean: 

Спасибо, господин Председатель. 

Очень хорошо, что господин предыдущий, председатель 
комиссии, чтобы не называть имя, пояснил. Потому что немножко не 
понятно из того, что сказала рапортор, там говорили про миллион, 
здесь говорят про миллиард. 

Я помню дебаты по поводу перехода больниц под управление 
министерствa, говорили о повышение эффективности, говорили о том, 
что будут очень много денег. Два больших самых главных приоритета 
говорилось, и я цитирую сегодняшнего министра образования, тогда он 
был главой комиссии. 

Вы сегодня подтвердили, что нет ни денег, ни собственно говоря 
эффективности, потому что вы начали говорить про каких-то 
процедуры, „licitații”, из-за этого что нету денег? Объясните, 
пожалуйста, каким образом? 

Doamna Lilia Gantea: 

Nu, dumneavoastră n-ați înțeles. Întrebarea a fost de 130 de milioane, 
ceea ce vine din bugetul de stat, acestea sunt sub formă de subsidii. 
Instituțiile beneficiază de aceste alocații la moment pentru reparații, pentru 
procurările de utilaj. 

Domnul Gaik Vartanean: 

130? 

Doamna Lilia Gantea: 

130 de milioane din bugetul de stat, ca Ministerul Sănătății, în calitate 
de fondator pentru aceste instituții. 1 miliard 400 – este vorba de investițiile 
care sunt din sursele... inclusiv din sursele externe pe parcursul acestor ani. 

Domnul Igor Grosu:  

Vă mulțumim. 

Domnul Vartanean – a doua întrebare. 

Domnul Gaik Vartanean: 

Еще раз. Пожалуйста, поясните у вас есть разбивка по 
30 институциям, сколько каждая институция получила? Потому что                            
мы все-таки должны понимать, что изменилось после того, как все эти 
учреждения перешли под контроль Министерства Здравоохранения? 
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Doamna Lilia Gantea: 

Da, avem pentru fiecare instituție în parte. 

Domnul Gaik Vartanean: 

И насколько процентов в каждом в среднем поднялась 
инвестиция? Что изменилось? 

Doamna Lilia Gantea: 

Sunt efectuate reparații capitale... 

Domnul Gaik Vartanean: 

Это происходило и...  

Doamna Lilia Gantea: 

Nu, pentru că, până acum, instituțiile erau în subordinea autorităților 
publice locale, Ministerul Sănătății n-a finanțat aceste instituții fiind în 
subordine. Erau APL-urile. (Voce nedeslușită din sală.)  

Ca Ministerul Sănătății să le ia în subordine, să le doteze cu utilajul 
necesar și să investească în aceste instituții. (Voce nedeslușită din sală.)  

Нет. 

Domnul Igor Grosu: 

Domnule deputat, 

Dar dacă să luăm originea dumneavoastră, parcă la dumneavoastră nu 
se referă, n-a fost afectată autoritatea publică locală, ce vă deranjează pe 
dumneavoastră așa? 

În continuare – doamna Oglinda. 

Vă rog. 

Doamna Ana Oglinda: 

Mulțumesc, domnule Președinte. 

Mulțumesc mult, doamnă Gantea, pentru raport. 

Trebuie să recunoaștem, astăzi, cu toții că nu este nici un spital raional 
în care nu s-au făcut investiții, fie că s-a reparat o secție pediatrică sau 
terapeutică sau fie că a fost un efort mare din partea ministerului pentru a  fi 
dotate cu echipamente de înaltă performanță. Trebuie asta să recunoaștem 
că așa este și recunosc și pacienții, dar și cadrele medicale. 

De aceea, noi nu putem să trecem așa cu ochii închiși și să spunem că 
e rău, rău, rău și iar rău. Fiecare cetățean vede cu ochiul liber... că aceste 
investiții, într-adevăr, s-au făcut pe parcursul anului. În aceste condiții, în 
aceste zile care sunt destul de grele, investițiile sunt, într-adevăr, mari și nu 
este aici nici o făcătură de cifre. Ele sunt niște cifre reale care vin spre a 
îmbunătăți actul medical și spre un confort al cadrelor medicale.  
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Eu vă mulțumesc pentru efortul care se depune din partea Ministerului 
Sănătății și a întregului Guvern. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Alte întrebări nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Raportul comisiei, vă rog. 

Domnul Adrian Belîi: 

Stimate domnule Președinte,  

Stimați colegi, 

În primul rând, a fost vizat rândul 4, da, vreau să răspund rândului 5, 
că surse de finanțare sunt foarte multe pentru spitale. Comparativ cu 0% 
alocări în trecut, care veneau din autoritățile publice locale, din consiliile 
raionale către spitale – până la 1%, unele se încumetau și dădeau până la 3%, 
aceste sume erau derizorii, cu atât mai mult că s-a descoperit că în multe din 
aceste sume se băga mâna până la cot sau chiar până la umăr. Astfel, evident 
că orice aducere la conformitatea utilizării banilor publici a condus automat 
la transparență și la utilizarea mai conformă a resurselor alocate. 

Toți au fost martori, când, cu ajutorul partenerilor internaționali și cu 
contribuția fondurilor externe, au fost dotate majoritatea absolută a 
spitalelor raionale cu aparatură modernă. Încet-încet, lucrurile se pornesc. 

Acum nemijlocit la raport.  

Comisia protecție socială, sănătate și familie a examinat proiectul de 
lege. 

Pe lângă acele cifre pe categorii majore, vreau să precizez încă o dată, 
deoarece am primit și anumite mesaje pe telefon, fiindcă lumea dorește să 
audă încă o dată și să fie precizări. Deci, toți lucrătorii medicali: medici, 
asistente medicale și rezidenți, vor primi sporul salarial de 15 la sută, cei care 
sunt finanțați din fondurile asigurării de sănătate, medicii rezidenți tot vor 
primi sporul de 15 la sută și, de asemenea, vor primi un spor de 15 la sută –
plățile pentru gărzile de noapte. Din acest punct de vedere, este un spor 
substanțial, nu atât cât am dori, evident, dar el este echivalent cu 
posibilitățile actuale ale statului. (Gălăgie în sală.)  

Pentru medicii... lucrătorii medicali și alte categorii, care nu cad sub 
incidența prezentului proiect de lege, anterior a fost votat un spor salarial, 
fie sub formă de creștere a clasei de salarizare, fie prin creșterea salariului 
pentru medicii legiști și pentru alți lucrători, care sunt finanțați în baza    
Legii nr. 270. 
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Deci, în concluzie, cu votul unanim, Comisia protecție socială, sănătate 
și familie propune aprobarea în prima lectură a proiectului de lege discutat. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu:  

Și noi vă mulțumim.  

Stimați colegi, 

Întrebări la raport?  

Prima întrebare – domnul Vartanean.  

Domnul Gaik Vartanean: 

Mulțumesc, domnule Președinte. 

Господин рапортор, я думаю, что здесь нету в зале ни одного 
человека, который против того, чтобы в больницах было больше 
дотаций и больше инвестиций. Более того, здесь нет ни одного 
человека, который против того, чтобы как можно меньше денег 
уходило налево или тратилось не должным образом. Я думаю, что 
логичнее всего, чтобы к концу года сначала этой реформы, вот год 
пройдет, 12 месяцев, либо вы, либо министерство опубликовало 
полный отчет по каждой больнице – сколько было потрачено, сколько 
добавлено, и что произошло. Я уверен, что даже Премьер-министр 
поставит на Facebook на раскрутку эту информацию.  

Спасибо.  

Domnul Adrian Belîi:  

Da, este o solicitare absolut normală, pe care noi nu o refuzăm, este 
absolut naturală, pentru a vedea verificarea acestei reforme ex-post, este 
absolut OK. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Alte întrebări nu sunt.  

Vă rog să luați loc. 

Domnul Adrian Belîi:  

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Trecem la sesiunea de luări de cuvânt. 

Îl invit la tribuna centrală pe domnul Odnostalco. (Gălăgie în sală.)  

Domnul Vladimir Odnostalco:  

Уважаемые коллеги, я с нетерпением ждал, когда будут 
корректировки бюджета, потому что те вопросы, которые я задавал, я 
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надеялся они будут отражены в этом бюджете, действительно, жизнь 
станет легче, жизнь станет лучше. 

Но что происходит на сегодняшний день? У нас продолжают расти 
цены. Несмотря на то, что, якобы, инфляция замедлилась, на 
центральном рынке, я сегодня утром был, цены продолжают расти: 
морковь – 12 леев, это сегодня утром, лук – от 8 леев, яйца – 26 и выше, 
перец обычный, да, выращиваем, аграрная страна – от 18 леев. Кто бы 
мог подумать, что такое может случиться у нас в стране? Ещё два года 
назад никто, а сегодня это реальность. И хуже всего, что вы говорите о 
нормальности, и вы пытаетесь это нам привить. На сегодняшний день, 
цены становятся не просто высокие, но для многих категорий 
населения и недоступные. Я надеюсь, что вы сами это видите в селах.  

Долги населения, бытовых потребителей за природный газ 
сначала 23 года увеличились почти в 9 раз с 15 млн до 134 млн – это 
говорит об эффективности, точнее, неэффективности системы 
компенсации, так-называемой, которая есть. Зима наступит. Никто не 
понимает... из людей я имею в виду, не вы, что им делать дальше, как 
им жить, как прогреться, и что будет дальше. Опять поменяли систему 
компенсаций, отменили выплату в 700 леев, ввели новые критерии 
бедности, разделили бедность на два вида. Нигде такого в мире нет, но 
у нас её вы придумали. Люди не знают, что такого ожидать.  

Но что знают люди? Первое. Надеяться нужно только на самих 
себя, потому что власть их бросила, и нужно обязательно платить 
налоги, потому что ты будешь оштрафован.  

Второе. Люди знают, что стоимость дров увеличилась на 20%, 
люди знают, что не будет компенсации на эти дрова, и придётся самим 
покупать, а в сёлах практически все отапливают свои дома твёрдым 
топливом. Я почему много говорю о сельском жителе? Потому что 
последние 2 года на них никто не обращает внимания, они выживают, 
а не живут.  

Люди знают, и вы им по телевизору говорите, что Молдова 
покупает в кредит природный газ. Цитирую: „намного дешевле, цена 
выгоднее, газ доступный”, но цена остаётся высокой и недоступной. 
Согласно статистике, господин депутат, потребление газа у бытовых 
потребителей, у людей обычных, падает от месяца к месяцу – это не от 
хорошей жизни, это не потому что они... им нечего делать, потому что 
они вынуждены экономить, потому что газ становится дороже и 
недоступнее для них.  

А ещё люди знают, что министр социальной защиты заявил, что 
Фонд поддержки населения снижается почти на 2 млрд леев, он 
снижается. Что, лучше жить люди стали? Нет. Почему снижается? 
Видимо всё проще в ответе на этот вопрос. Правительство просто 
экономит на людях. Также министр Бузу... его сегодня нету, заявил 
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недавно: пенсионеры сегодня живут лучше, чем 2–3 года назад. В это 
видимо верит только министр, который так считает из своего кабинета, 
когда он никуда не выходит. Зарплата в 50.000 леев и надбавка... 
25.000 леев. Пенсионеры, инвалиды так не считают, простые люди 
думают совершенно иначе.  

Если жизнь становится лучше и лучше, почему потребление 
падает, почему люди становят... почему люди меньше кушают, почему 
на столе меньше продуктов, а холодильники пустые? Почему 
представители власти по телевизору говорят о том, что жизнь лучше, а 
на самом деле ситуация намного хуже в реальности. Я надеюсь вам об 
этом кто-то говорит. Ну, правда сегодня у нас депутатов в территориях... 
депутаты от власти боятся, потому что это местные…, но ничего.  

Как выживают люди? В основном, за счёт переводов своих 
родственников из-за границы. Люди бегут из страны, и вы об этом 
прекрасно знаете. Уважаемому депутату тоже хочу порекомендовать 
пусть обратится на statistica.md – минус 36 тысяч трудоспособного 
населения убежало за 22 год. Бегут в другие страны, чтобы заработать, 
и высылают деньги для своих родственников. И здесь опять же, 
согласно статистике, лидер по переводу денег из-за рубежа Российская 
Федерация. Здесь крути ни крути, оно так и есть.  

Если жить стало лучше, то почему в 2022 году… 2022 год является 
худшим по показателям рождаемости? Во второй мировой войне не 
было таких проблем как в 2022 году, и эта «statistica.md».  

Почему диаспора, которая за вас голосовала тотально, не 
возвращается в страну? Почему она не вкладывает сюда деньги? 
Видимо чувствует себя небезопасно, видимо уровень жизни очень и 
очень низкий и продолжает падать. Почему вы обещаете в декабре… Да, 
я выступаю от фракции, видимо там время не то поставили.  

Переходя к медицине. Нет инвестиций в больницах. И вы сами это 
видите. Количество услуг увеличивалось на протяжении этого 
бюджета? Нет, не увеличилось. А что поменялось в результате 
больничной реформы? Поменяли директоров, нужна была власть, 
нужен был админресурс.  

Кстати, насчёт повышения зарплат. Мы, когда были в 
правительстве, увеличивали заработные платы за год на 70% всем, то, 
чего вы не сделали, а сделали только сейчас перед выборами. И в 
правительстве нет проблем, есть одна проблема – Правительство. 
(Aplauze.) (Rumoare în sală.) 

Domnul Igor Grosu: 

Nu, principalul nu ați spus. Votați sau nu votați? Că nu am înțeles. 

Voce din sală: 

Nu-u-u. 
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Domnul Igor Grosu: 

Acuși vedem... Acuși vedem, da. Bun. 

Stimați colegi, 

Rog, atenție.  

Rog să revenim la locurile noastre. 

Supun votului în prima lectură proiectul nr. 349 din 
04.10.2023, proiectul de lege pentru modificarea Legii fondurilor 
asigurării obligatorii de asistență medicală pentru anul 2023                 
nr. 358/2022. Lectura întâi. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 349 din 04.10.2023, proiectul de lege pentru 
modificarea Legii fondurilor asigurării obligatorii de asistență 
medicală pe anul 2023, în prima lectură susținut de 73 de 
deputați. 

Vă mulțumesc. 

Mai luăm un proiect, cu nr. 311 din 21.09.2023, proiectul de lege 
privind gestionarea siguranței infrastructurii rutiere. 

Prezintă – domnul Andrei Spînu, ministru al infrastructurii și 
dezvoltării regionale. 

Vă rog. 

Domnul Andrei Spînu – ministru al infrastructurii și dezvoltării 
regionale: 

Stimate domnule Președinte, 

Stimați deputați, 

Vă prezint proiectul de lege privind gestionarea siguranței 
infrastructurii rutiere.  

În anul 2022, s-au înregistrat 2312 accidente în traficul rutier, ceea ce 
înseamnă că 217 persoane și-au pierdut viața, iar altele 2586 au suferit mai 
multe traume. Chiar dacă cifrele sunt în scădere comparativ cu ultimii ani, 
aceste cifre sunt îngrijorătoare. Tocmai din acest motiv, vă prezint acest 
proiect. Astfel, infrastructura drumurilor trebuie planificată, proiectată, 
construită și exploatată în așa fel încât să creeze condiții favorabile pentru 
mobilitate, inclusiv pentru utilizarea transportului în comun, precum și 
pentru mersul pe jos sau cu bicicleta. 

Este imperativ să eliminăm sau să minimizăm riscurile nu numai 
pentru șoferi, ci și pentru toți participanții la trafic, mai ales pentru cei mai 
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vulnerabili. Astfel, proiectul de lege are drept scop stabilirea unui cadru legal 
și instituțional pentru implementarea procedurilor de gestionare a 
siguranței infrastructurii rutiere pe drumurile publice naționale și locale de 
interes raional, și anume: evaluarea impactului asupra siguranței  rutiere, 
auditul în domeniul siguranței rutiere, inspecții în materie de siguranță 
rutieră și clasificarea siguranței rețelei rutiere. 

Primele 2 proceduri sunt intervenții proactive și vor fi executate la 
stadiul de concepere, proiectare sau reproiectare a drumurilor. Acestea 
reprezintă verificarea detaliată, tehnică, din punct de vedere al siguranței și 
al documentației de proiect. Inspecțiile în materie de siguranță rutieră sunt, 
de fapt, verificări periodice obișnuite ale caracteristicilor și ale defectelor 
care necesită lucrări de întreținere din motive de siguranță. 

Clasificarea siguranței rutiere este o măsură reactivă, este o metodă 
pentru identificarea, analizarea și clasificarea secțiunilor rețelelor rutiere 
existente în funcție de potențialul de îmbunătățire a siguranței și de reducere 
a costurilor legate de accidente. 

Totodată, în proiectul de lege se împuternicește Guvernul să numească 
autoritatea administrativă responsabilă de coordonare a politicilor statului 
în domeniul siguranței infrastructurii rutiere, se stabilesc atribuțiile de bază 
ale autorităților administrative responsabile de coordonarea politicilor 
statului în domeniul siguranței infrastructurii rutiere, se stabilesc condițiile 
generale de formare și certificare a auditoriilor de siguranță rutieră.  

Mai mult, acest proiect are ca scop alinierea la angajamentele asumate 
la Adunarea Generală a ONU de a preveni cu, cel puțin, 50 la sută din 
decesele rutiere până la... până în 2030 și prevede transpunerea parțială a 
Directivei nr. 2008/96/CE privind gestionarea siguranței infrastructurii 
rutiere, document obligatoriu pentru statele membre ale UE și statele 
candidate sau asociate. 

Implementarea legii cu privire la siguranța rutieră va contribui la 
reducerea numărului de accidente. Vrem să ne asigurăm că oamenii nu își 
pierd viața sau sănătatea pe drumurile publice.  

În final, îndemn încă o dată ca șoferii, în mod special, să aibă grijă la 
trafic, astfel ca să nu avem accidente rutiere. 

Vă mulțumesc.  

Și rog susținerea acestui proiect de lege. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Trecem la sesiunea de întrebări. 

Prima întrebare – doamna Racu. 
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Doamna Ana Racu: 

Vă mulțumesc, domnule Președinte. 

Domnule ministru, 

Vă mulțumesc frumos pentru prezentarea acestui proiect de lege foarte 
important, așteptat.  

Eu foarte mult sper că, odată cu adoptarea acestei legi, siguranța 
rutieră va spori, mai ales că sunt bine, deja, arhicunoscute punctele...           
așa-numitele, așa-zisele „punctele negre”, pe care le avem de-a lungul țării.  

Am o întrebare care se referă la prevederile articolului 10 și, în mod 
special, la inspecțiile care vizează siguranța rutieră. În articolul 10 în 
alineatul (3) este prevăzută o frecvență a acestor inspecții de o dată la 5 ani. 
Vreau să ne deschideți un pic parantezele și să ne spuneți de ce a fost ales 
anume acest termen? Eu intuiesc ce stă în spate, pentru că sunt porțiuni 
destul de mari de drumuri publice care nu au fost inspectate niciodată, dar 
îmi permit să... ca nespecialist, să cred că o dată la 5 ani este prea puțin, 
având în vedere anumite porțiuni de traseu în care, deja, cum ați spus și 
dumneavoastră la debutul acestei prezentări, avem zeci de persoane 
decedate din cauza specificului rutier pe care îl avem acolo.  

Mersi frumos. 

Domnul Andrei Spînu: 

Da. Stimată doamnă deputată, 

Mulțumesc pentru întrebare.  

Așa cum ați intuit, s-a pus o inspecție de 5 ani obligatorie pe toată 
rețeaua de drumuri naționale și regionale. Menționez că vorbim de o rețea 
de drumuri de 6 mii de kilometri. Însă, inclusiv proiectul de lege prevede că, 
acolo unde avem incidente mai mari ale accidentelor rutiere, astfel de 
inspecții vor fi făcute mai regulate, dar, mai important, se vor aduce 
îmbunătățiri la infrastructura rutieră, așa ca să evităm. 

Mersi. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Alte întrebări, stimați colegi?  

Nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Raportul Comisiei economie, buget și finanțe – domnul Radu Marian. 
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Domnul Radu Marian:  

Da. O secundă, vă rog. 

Comisia economie, buget și finanțe a examinat proiectul respectiv și, 
urmare a dezbaterilor, cu votul majoritar al membrilor comisiei, a aprobat 
acest proiect pentru prima lectură. 

Mersi. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim. 

Întrebări la raport? 

Vă rog să luați loc. 

Coraport – Comisia politică externă, domnul Groza. 

Domnul Ion Groza: 

Mulțumesc. 

Comisia politică externă a examinat prezentul proiect și a venit cu aviz 
pozitiv. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Întrebări la raport... la coraport? 

Voce din sală: 

Nu sunt. 

Domnul Igor Grosu: 

Nu sunt.  

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Aici, l-ați întrecut la laconicitate pe domnul Perciun, da. (Râsete în 
sală.) 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Stimați colegi, 

Supun votului în prima lectură proiectul nr. 311 din 
21.09.2023, proiectul de lege privind gestionarea siguranței 
infrastructurii rutiere. Suntem la prima lectură. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 
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Stimați colegi, 

Proiectul nr. 311 din 21.09.2023, proiectul de lege privind 
gestionarea siguranței infrastructurii rutiere, susținut în prima 
lectură de 54 de deputați. 

Vă mulțumesc. 

Cu permisiunea dumneavoastră, anunț o pauză până la ora 14.15. 

Vă mulțumesc.    

 

P A U Z Ă 

* 

*   *   * 

D U P Ă   P A U Z Ă 

 

Domnul Igor Grosu:  

... locurile. 

Colegi, 

Cu permisiunea dumneavoastră, continuăm.  

Continuăm lucrările, dar nu înainte, probabil, ați văzut, dar eu vreau 
să spunem la toată lumea, celor care n-au văzut: câteva minute, ore în urmă, 
Parlamentul European a adoptat o Rezoluție prin care cere începerea 
negocierilor de aderare a Republicii Moldova la Uniunea Europeană până la 
sfârșitul acestui an. (Aplauze.) 

Mulțumim eurodeputaților! (Aplauze.) 

Luați-o încetișor, nu tare. Nu tare, încetișor, așa, așa peste unul... peste 
unul... peste unul. (Aplauze.) 

Ne bucurăm în ciuda lor – vorba cântecului. (Râsete în sală.) 

Majoritatea covârșitoare, apropo, pentru stenogramă, peste 400 și 
ceva de voturi. 

Mersi mult. 

Mersi. (Aplauze.) 

Mersi, colegi care aplaudați. (Aplauze.) 

Mersi. 

Eu știu că sunteți cu noi. 

Da, așa la mine informația a ajuns. 
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Dar continuăm cu proiectul... (Voci nedeslușite din sală.) 

Aceia nu-s cu noi. 

Continuăm cu proiectul nr. 267 din 26.07.2023, proiectul de 
lege pentru modificarea unor acte normative (care se referă la 
reglementarea instituirii mecanismului de guvernanță energetică 
și a schimbărilor climatice, facilitarea dezvoltării proiectelor de 
infrastructură energetică). Suntem la lectura a doua. 

Raportul comisiei – domnul Radu Marian. 

Domnul Radu Marian: 

Da. Mersi mult. 

Comisia economie, buget și finanțe a examinat proiectul de lege 
respectiv.  

Amintesc că e un proiect de lege care stabilește cadrul legal pentru 
reformele în domeniul energetic și inițiativele în domeniul regenerabilelor în 
special. 

Comisia economie, buget și finanțe, cu votul majoritar al membrilor 
comisiei, propune plenului Parlamentului examinarea și adoptarea 
proiectului nr. 267 în lectura a doua. 

Domnul Igor Grosu:  

Mulțumim.  

Întrebări la raportul comisiei, vă rog. 

Nu sunt. 

Domnule Radu Marian, 

Vă rog, luați loc. 

Este un proiect așa de important – eficiența energetică, trebuia un pic 
mai cu suflet, cu... (Rumoare în sală.) OK. Data viitoare o să-l prezinte 
ministrul. 

Bine. Întrebări nu sunt la raport. 

Atunci, rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Supun votului în lectura a doua proiectul nr. 267 din 
26.07.2023, proiectul de lege pentru modificarea unor acte 
normative (care vizează reglementarea instituirii mecanismului 
de guvernanță energetică și a schimbărilor climatice, facilitarea 
dezvoltării proiectelor de infrastructură energetică). Lectura a 
doua. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 
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Stimați colegi, 

Proiectul nr. 267 din 26.07.2023, proiectul de lege pentru 
modificarea unor acte normative (care vizează reglementarea 
instituirii mecanismului de guvernanță energetică și a 
schimbărilor climatice, facilitarea dezvoltării proiectelor de 
infrastructură energetică), în lectura a doua susținut de 55 de 
deputați. 

Vă mulțumesc. 

Continuăm cu proiectul nr. 258 din 19.07.2023, proiectul de 
lege privind performanța energetică a clădirilor. Suntem la 
lectura a doua. 

Raportul comisiei – domnul Radu Marian. 

Vă rog. 

Domnul Radu Marian: 

Da. Vă mulțumesc.  

Amintesc că, prin acest proiect, ne propunem să reglementăm 
mecanismul de inspecție a sistemelor de încălzire și a sistemelor de  
condiționare de către evaluatorii energetici. Totodată, proiectul va asigura 
crearea și funcționarea sistemului informațional național în domeniul 
performanței energetice a clădirilor. Deci, asta ar fi printre noutățile mai 
importante. 

Am analizat acest proiect pentru lectura a doua și, urmare a 
dezbaterilor, comisia, cu votul majoritar al membrilor, propune 
Parlamentului adoptarea acestui proiect în a doua lectură. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim. 

Întrebări la raport? 

Nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Stimați colegi, 

Supun votului în lectura a doua proiectul nr. 258 din 
19.07.2023, proiectul de lege privind performanța energetică a 
clădirilor. Suntem la lectura a doua. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 
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Stimați colegi, 

Proiectul nr. 258 din 19.07.2023, proiectul de lege privind 
performanța energetică a clădirilor, susținut în lectura a doua de 
55 de deputați. 

Vă mulțumesc.  

Colegi, 

Continuăm cu proiectul nr. 282 din 07.08.2023, proiectul de 
lege pentru modificarea Legii nr. 160/2017 cu privire la biblioteci. 
Suntem la lectura a doua. 

Raportul comisiei – doamna Nicolaescu. 

Vă rog. 

Doamna Liliana Nicolaescu-Onofrei: 

Mulțumesc, domnule Președinte.  

Stimați colegi,  

Prezint raportul la proiectul de lege nr. 282 din 7 august 2023  pentru 
modificarea Legii nr. 160/2017 cu privire la biblioteci.   

Comisia cultură, educație, cercetare, tineret, sport și mass-media a 
examinat proiectul de lege.  

Amintim că proiectul de lege a fost examinat în prima lectură în cadrul 
ședinței plenare din 21 septembrie curent, a fost definitivat, finalizat în 
conformitate cu cerințele de tehnică legislativă, cu recomandările Direcției 
generale juridice. 

Sinteza propunerilor și obiecțiilor și varianta redactată a proiectului 
constituie o parte componentă a prezentului raport. 

Urmare a discuțiilor din cadrul examinării proiectului, comisia, cu 
votul membrilor săi (7 voturi – „pentru” și 3 – „abțineri”), a propus proiectul 
de lege nr. 282 din 7 august 2023 spre examinare și adoptare în plenul 
Parlamentului în lectura a doua. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu:  

Mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări la raport? 

Nu sunt. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 
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Supun votului în lectura a doua proiectul nr. 282 din 
07.08.2023, proiectul de lege pentru modificarea Legii  
nr. 160/2017 cu privire la biblioteci. Suntem la lectura a doua. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 282 din 07.08.2023, proiectul de lege pentru 
modificarea Legii nr. 160/2017 cu privire la biblioteci, susținut în 
lectura a doua de 55 de deputați. 

Vă mulțumesc.  

Continuăm cu proiectul nr. 310 din 21.09.2023, proiectul de 
lege pentru modificarea unor acte normative (care vizează 
consolidarea aspectelor privind infrastructurile pieței 
financiare) (Legea nr. 548/1995 cu privire la Banca Națională a 
Moldovei; Legea nr. 192/1998 privind Comisia Națională a Pieței 
Financiare). 

 Prezintă – doamna Olga Golban, secretar de stat, Ministerul 
Finanțelor.  

Vă rog. 

Doamna Olga Golban – secretar de stat al Ministerului Finanțelor:  

Bună ziua. 

Stimate domnule Președinte al Parlamentului,  

Stimați deputați, 

Se prezintă atenției dumneavoastră proiectul de lege pentru 
modificarea unor acte normative referitor la consolidarea aspectelor privind 
infrastructura pieței financiare.  

Proiectul prezentat pentru dumneavoastră are drept scop 
perfecționarea și racordarea legislației naționale în domeniul infrastructurii 
pieței financiare la normele și practicile Uniunii Europene în domeniul 
asigurării securității plăților, tranzacțiilor, precum și evitării riscurilor 
financiare.  

Principalele prevederi ale proiectului vizează ajustarea atribuțiilor de 
bază ale Băncii Naționale a Moldovei, pentru a stabili expres domeniul de 
competență a acesteia pe aspectele ce vizează schemele, aranjamentele și 
instrumentele de plată. Astfel, proiectul prevede atribuția BNM-ului de a 
constitui, reglementa, licenția, autoriza, administra și monitoriza 
infrastructura pieței financiare, aranjamentele și instrumentele de plată, în 
scopul promovării funcționării sigure și eficiente a acestora, precum și al 
evitării riscului sistemic.  
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Un alt aspect vizat este instituirea unor obligații societăților de plată 
aferente funcțiilor externalizate, după cum se prevede în ghidul emis de către 
Autoritatea Bancară Europeană la subiectul respectiv. În acest sens, 
proiectul prevede obligația societăților de plată de a obține aprobarea 
prealabilă a Băncii Naționale a Moldovei, pentru externalizarea funcțiilor 
vizate, de a contracta servicii de audit doar de la entități de audit, stabilite 
eligibil de Banca Națională a Moldovei, precum și de a efectua, anual, și la 
cererea BNM-ului, auditul extern al activității operațiunilor externalizate, 
instituirea și revizuirea unor sancțiuni aferent domeniului, inclusiv prin 
stabilirea unor amenzi pentru nerespectarea dispozițiilor legislației și 
reglementărilor emise de Banca Națională a Moldovei pentru entitățile care 
nu se conformează măsurilor de remediere dispuse de aceasta.  

Plafonul amenzilor a fost stabilit la un nivel, care să asigure caracterul 
eficient, proporțional și disuasiv al sancțiunilor, acesta urmând a fi raportat 
la capitalul, cifra de afaceri a unei infrastructuri ale pieței financiare, 
aranjament de plată sau a participanților la aceasta. Prin individualizarea 
sancțiunilor, urmează să se țină cont inclusiv și de gravitatea încălcărilor 
comise, de caracterul repetat al circumstanțelor personale și reale ale 
acestora.  

Divizarea responsabilităților dintre Banca Națională a Moldovei și 
Comisia Națională a Pieței Financiare este un alt aspect vizat în acest 
document în partea ce ține de reglementarea și supravegherea Depozitarului 
central unic al valorilor mobiliare. Respectiv, Comisia Națională a Pieței 
Financiare, în calitate de autoritate de reglementare a pieței de capital, va fi 
responsabilă de reglementarea și supravegherea Depozitarului central unic 
în partea ce ține de domeniul pieței valorilor mobiliare corporative, iar BNM 
va fi responsabilă de reglementarea și supravegherea celorlalte aspecte ale 
activității Depozitarului central unic.  

Fortificarea cerințelor față de conexiunile Depozitarului central unic, 
cât și a depozitarilor străini în condițiile de autorizare și conexiunilor 
interoperabile de către Banca Națională a Moldovei, reflectarea mai amplă a 
condițiilor de externalizare de către Depozitarul central unic către părțile 
terțe a unor activități, astfel încât să fie asigurat un nivel adecvat de 
securitate a tranzacțiilor. Până la externalizarea unor activități, Depozitarul 
central unic urmează să solicite aprobarea prealabilă a Băncii Naționale a 
Moldovei, aceasta urmând a fi de acord doar în cazul în care este sigură și are 
certitudinea că externalizarea nu ar afecta buna funcționare a Depozitarului 
central unic, nu ar pune în pericol funcționarea sistemului pieței financiare 
în ansamblu, precum și nu ar genera riscuri sistemice.  

Suplimentar, vreau să remarc că proiectul de lege vine să realizeze 
angajamentele asumate de Republica Moldova în sectorul financiar prin 
diverse documente de politici, atât la nivel național, cât și internațional, fiind 
stabilite în planurile Guvernului pentru anul curent în vederea aderării la... 
Uniunea Europeană, inclusiv un alt document, care vizează promovarea 
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acestui proiect de lege, este și Memorandumul cu privire la politicile 
economice și financiare ale Fondului Monetar.  

Mulțumesc pentru atenție.  

Și rog susținerea acestui proiect.  

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim.  

Stimați colegi,  

Întrebări?  

Întrebări nu sunt.  

Vă rog să luați loc.  

Raportul comisiei – domnul Radu Marian. 

Domnul Radu Marian: 

Comisia economie, buget și finanțe a examinat proiectul de lege 
respectiv.  

Menționăm doar că implementarea proiectului de lege nu implică 
cheltuieli financiare și alocarea de mijloace financiare din contul bugetului 
de stat.  

În urma dezbaterilor, Comisia economie, buget și finanțe, cu votul 
majorității membrilor săi, propune aprobarea proiectului de lege în prima 
lectură.  

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc.  

Stimați colegi,  

Întrebări la raport?  

Nu sunt.  

Coraport – doamna Gherman, Comisia politică externă și integrare 
europeană.  

Doamna Doina Gherman: 

Domnule Președinte, 

Stimați colegi, 

Comisia politică externă și integrare europeană, cu votul unanim al 
membrilor prezenți, propune examinarea și adoptarea prezentului proiect de 
lege în prima lectură.  

Mulțumesc.  
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Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc.  

Stimați colegi,  

Întrebări la coraport?  

Nu sunt. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Supun votului în prima lectură proiectul nr. 310 din 
21.09.2023, proiectul de lege pentru modificarea unor acte 
normative (care vizează consolidarea aspectelor privind 
infrastructurile pieței financiare). Suntem la prima lectură. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 310 din 21.09.2023, proiectul de lege pentru 
modificarea unor acte normative, susținut în lectura întâi de 
55 de deputați. 

Vă mulțumesc.   

Continuăm cu proiectul nr. 252 din 13.07.2023, proiectul de 
lege pentru modificarea unor acte normative (Codul 
transporturilor rutiere nr. 150/2014; Codul contravențional                   
nr. 218/2008). Suntem la lectura a doua. 

Domnule Radu Marian, 

Vă rog. 

Domnul Radu Marian: 

Da. Mersi mult, domnule Președinte. 

Deci, Comisia economie, buget și finanțe a examinat proiectul respectiv 
pentru lectura a doua.  

Amintesc că, prin acest proiect, ne propunem să transparentizăm și să 
îmbunătățim procesul de fiscalizare a activității în regim de taxi, inclusiv să 
le permitem utilizarea aparatelor fiscale sub formă de soft, aplicația. De 
asemenea, o să obligăm operatorii de taxi să-și înregistreze o entitate pe 
teritoriul Republicii Moldova. 

De asemenea, am înregistrat 2 amendamente. Un amendament al 
domnului Gavrouc, prin care vom extinde cu 2 ani facilitățile oferite acelor 
din diasporă, care se întorc în Republica Moldova cu traiul, la importul de 
automobile și alte obiecte de uz personal. De asemenea, un amendament al 
domnului Groza, prin care clarificăm anumite aspecte ce țin de importul de 
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mașini cu numere străine și, în special, reducerea oferită la devamare. Da, 
aceasta ar fi. 

Deci, prin urmare, Comisia economie, buget și finanțe, cu votul 
majorității membrilor săi, propune plenului examinarea și adoptarea 
proiectului nr. 252 în lectura a doua ca fiind finală. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Întrebări? 

Domnule Groza, 

Ați avut amendament.  

Vă rog. 

Domnul Ion Groza: 

Da. Mulțumesc, domnule Președinte. 

Stimate domnule raportor, 

Mulțumesc pentru acceptarea amendamentului.  

Eu vreau să fac o precizare și pentru stenogramă, ca articolul III, la fel, 
să fie... ca și articolul IV, să intre în vigoare la data publicării în Monitorul 
Oficial a acestei legi. 

Domnul Radu Marian: 

Da. Mersi. 

Deci, trebuie să propunem acest amendament la vot. 

Domnul Ion Groza: 

Articolul III... da. 

Domnul Radu Marian: 

Da, o să reiterez și eu încă o dată. Deci, s-a menționat, deja, articolele 
III și IV din proiect să intre în vigoare la data publicării în Monitorul Oficial 
al Republicii Moldova. Să punem la vot. Da. 

Mersi. 

Domnul Igor Grosu: 

Pentru stenogramă.  

Deci, la care articol? Înțeleg că la unul este menționat de la ce dată 
intră... 

Domnul Radu Marian: 

Deci, la articolul V. 
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Domnul Ion Groza: 

Articolul V. 

Domnul Igor Grosu: 

Este menționat sau acum menționăm... introducem de la întâi...? 

Domnul Ion Groza: 

Articolul IV este deja. 

Domnul Igor Grosu: 

Este deja. Deci, vorbim de articolul V... 

Domnul Ion Groza: 

Articolul III aici. 

Domnul Igor Grosu: 

La care articol introducem amendamentul? Încă o dată. 

Domnul Ion Groza: 

La articolul V. 

Domnul Igor Grosu: 

La articolul V? 

Domnul Ion Groza: 

Da. 

Domnul Radu Marian: 

Alineatul (2). Deci, haideți eu să dau... 

Domnul Ion Groza: 

Vă rog. 

Domnul Radu Marian: 

Deci, eu o să dau citire redacției ajustate a articolului V la articolul... la 
proiectul nr. 252. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă rog. 

Domnul Radu Marian: 

„Articolul V. – (1) Articolele I și II intră în vigoare la expirarea a două 
luni de la data publicării în Monitorul Oficial al Republicii Moldova. 

 (2) Prin derogare de la prevederile articolului 56 alineatul (2) din 
Legea nr. 100/2017 cu privire la actele normative, articolele III și IV intră în 
vigoare la data publicării în Monitorul Oficial al Republicii Moldova. 
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 (3) Guvernul, în termen de 6 luni de la data publicării prezentei legi, 
va aduce actele sale normative în concordanță cu aceasta.” 

Domnul Igor Grosu: 

Rog, atenție.  

Supun votului amendamentul propus de domnul Groza și concretizat 
în lectură de domnul președinte al comisiei. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Mergeți, vă rog... 

Rezultatul, vă rog. 

Amendamentul domnului Groza a întrunit 54 de voturi. 

Vă mulțumesc. 

Domnule președinte, 

Continuați? 

Domnul Radu Marian: 

Alte amendamente... 

Domnul Igor Grosu: 

A-a, alte întrebări? 

O clipă.  

Domnul Gavrouc, autorul amendamentului. 

Da, vă rog. 

Domnul Vitali Gavrouc: 

Mulțumesc mult pentru acceptarea amendamentului.  

Vreau să menționez că Legea nr. 248 inițial a fost setată cu un termen 
de 1 an de... deci, termenul. Acum, am prelungit termenul încă pentru 2 ani.  

Ținem să menționăm că diaspora este foarte importantă pentru 
Republica Moldova. Vă așteptăm acasă. În decurs de un an, am văzut că au 
fost numeroase solicitări, dar așteptăm să veniți cu mai mult drag acasă. 
Republica Moldova vă așteaptă. Vom face tot ce este posibil ca să vă încadrați 
în câmpul muncii la noi și să veniți să întemeiați afaceri, familii. Deci, este 
un amendament care este așteptat de toată diaspora. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc. 

Alte întrebări nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 
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Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Stimați colegi, 

Supun votului proiectul... legea... proiectul de lege nr. 252 
din 13.07.2023, proiectul de lege pentru modificarea unor acte 
normative (Codul transporturilor rutiere nr. 150/2014; Codul 
contravențional nr. 218/2008). Suntem la lectura a doua. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Toată lumea e cu noi? 

Voce din sală: 

Da. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumesc. 

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 252 din 13.07.2023, proiectul de lege pentru 
modificarea unor acte normative (Codul transporturilor rutiere; 
Codul contravențional), susținut în lectura a doua de 55 de 
deputați. 

Următorul proiect propus atenției dumneavoastră este              
proiectul nr. 255 din 18.07.2023, proiectul de lege pentru 
modificarea articolului 6 din Codul fiscal nr. 1163/1997. Suntem 
la lectura a doua. 

Raportul comisiei – domnul Radu Marian. 

Domnul Radu Marian: 

Mersi. 

Da, comisia a examinat acest proiect pentru lectura a doua.  

Amintesc că, prin acest proiect, stabilim că restituirea TVA către 
agenții economici din Autonomia Găgăuză se va face din bugetul 
Autonomiei. Avem acum o situație în care, spre deosebire de alte raioane și 
regiuni din țară, bugetul Autonomiei încasează acest TVA, iar returnările se 
fac din contul bugetului de stat. 

Deci, prin acest proiect, stabilim norma care-i în linie cu principiul de 
autonomie bugetară. Deci, Autonomia urmează să returneze către agenții 
economici eligibili acest TVA, în limita încasărilor, desigur, disponibile de pe 
taxa pe valoarea adăugată, iar ceea ce va fi suma neacoperită pentru restituire 
se va compensa prin transferuri de la bugetul de stat. 

Acestea fiind spuse... deci, amintesc că avizul Guvernului Republicii 
Moldova este unul pozitiv pe conceptul acestui proiect.  
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Pornind de la cele menționate și ținând cont de avizele comisiilor 
permanente și cel al Guvernului Republicii Moldova, comisia propune 
Parlamentului adoptarea proiectului în lectura a doua. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări la raport? 

Nu sunt. 

Vă rog să luați loc...  

Vă rog să luați loc. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Stimați colegi,  

Supun votului în lectura a doua proiectul nr. 255 din 
18.07.2023, proiectul de lege privind modificarea articolului 6 din 
Codul fiscal nr. 1163/1997. Lectura a doua.  

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi,  

Proiectul nr. 255 din 18.07.2023, proiectul de lege pentru 
modificarea articolului 6 din Codul fiscal nr. 1163/1997, votat în 
lectura a doua de 54 de deputați. 

Vă mulțumesc. 

Colegi, 

Continuăm cu proiectul nr. 294 din 28.08.2023, proiectul de 
lege privind produsele alimentare și hrana pentru animale 
modificate genetic. Suntem la lectura întâi.  

Prezintă – domnul secretar de stat Șarban.  

Corect? 

Voce din sală: 

Da.  

Domnul Vasile Șarban – secretar de stat al Ministerului 
Agriculturii și Industriei Alimentare: 

Stimate domnule Președinte, 

Stimați domni și doamne deputați, 

Prezint atenției dumneavoastră proiectul de lege privind produsele 
alimentare și hrana pentru animale modificate genetic.  
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Iarăși, Ministerul Agriculturii și Industriei Alimentare vine cu o 
armonizare a legislației. Vrem, câtuși de cât, să reușim de a aduce în 
concordanță cadrul normativ din Republica Moldova cu cel european. De 
aceea, venim cu acest proiect care transpune 3 acte europene.  

Principalele prevederi ale proiectului elaborat stabilesc 
responsabilitățile în materie de organisme modificate genetic pentru uz 
alimentar, produse alimentare și hrana pentru animale. Deci, acestea nu 
trebuie să aibă efecte adverse asupra sănătății umane, sănătății animalelor 
sau a mediului. Acestea nu trebuie să dăuneze și să inducă în eroare 
consumatorul prin afectarea caracteristicilor distinctive ale produselor 
alimentare. Totodată, acestea nu trebuie să difere, încât consumul normal al 
acestora ar fi dezavantajos din punct de vedere nutrițional pentru om și 
animale.  

La moment, noi avem o lege, este vorba de Legea nr. 755/2017, dar 
aceasta nu transpune în totalitate toate actele europene care necesită să fie 
armonizate într-un singur act. Totodată, prin legea respectivă va fi abrogată 
Legea nr. 152. Intrarea în vigoarea a acesteia va fi de la 15 iulie 2024.  

Totodată, iarăși... iertați de atât „totodată”. Deci, această lege, 
nemijlocit, face reglementare clară între instituțiile centrale, 
responsabilitățile acestora, dar și în autoritatea... sau în autoritatea colegială 
care, nemijlocit, va lua decizii prin elaborarea unui raport la posibilitatea de 
import al unor produse modificate genetic atât fiind hrană pentru animale, 
cât și produse alimentare. În acest sens, avem reglementat că Agenția 
Națională pentru Siguranța Alimentelor va avea posibilitatea... prin 
prevederile acestui proiect, va avea posibilitatea să-și fortifice structura de 
laboratoare, ca să determine atât procentul de organism modificat genetic, 
cât și produsele care sunt produse din organisme modificate genetic. 

Noi, totuși, vedem doar plusuri în ceea ce ține de armonizarea acestui 
act sau, mai bine zis, a acestor 3 regulamente europene. În sensul respectiv, 
rugăm respectuos susținerea proiectului. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări?  

Întrebări nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Domnul Vasile Șarban: 

Mersi mult.   

Domnul Igor Grosu: 

Raportul comisiei – domnul Păsat. 
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Domnul Iurie Păsat: 

Domnule Președinte, 

Stimați colegi, 

Prezint raportul asupra proiectului de lege privind produsele 
alimentare și hrana pentru animale modificate genetic.  

Comisia agricultură și industrie alimentară a examinat proiectul de 
lege privind produsele alimentare și hrana pentru animale modificate 
genetic, prezentat de Guvern, și comunică următoarele.  

Proiectul de lege stabilește cadrul normativ și instituțional privind 
asigurarea unui nivel înalt de protecție a vieții/sănătății umane, a sănătății 
și bunăstării animalelor, a mediului și a interesului consumatorului în raport 
cu produsele alimentare și hrana pentru animale modificate genetic.  

Ca urmare a dezbaterilor, Comisia agricultură și industrie alimentară, 
cu votul majorității membrilor săi, propune... spre aprobare în prima lectură. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim. 

Stimați colegi,  

Întrebări la raport?   

Nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Coraport – doamna Gherman, Comisa politică externă și integrare 
europeană.  

Doamna Doina Gherman: 

Stimați colegi, 

Domnule Președinte, 

Comisia a examinat prezentul proiect de lege și propune plenului 
Parlamentului examinarea și aprobarea în prima lectură. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Stimați colegi,  

Întrebări?   

Nu sunt. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 
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Supun votului în prima lectură proiectul nr. 294 din 
28.08.2023, proiectul de lege privind produsele alimentare și 
hrana pentru animale modificate genetic. Suntem la lectura întâi. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi,  

Proiectul nr. 294 din 28.08.2023 votat în lectura întâi de                  
53 de deputați.  

Vă mulțumesc. 

Stimați colegi, 

Propun atenției dumneavoastră proiectul nr. 323 din 26.09.2023, 
proiectul de lege cu privire la modificarea Legii nr. 10/2016 
privind promovarea utilizării energiei din surse regenerabile. 

Prezintă proiectul – domnul ministrul al energiei Victor Parlicov. 

Vă rog.  

Domnul Victor Parlicov – ministru al energiei: 

Bună ziua. 

Stimate domnule Președinte, 

Stimați deputați, 

Este un proiect de lege mult așteptat. Este un proiect de lege care... 
lucrul  asupra căruia s-a pornit de mai mulți ani, pe care avem o restanță. 
Deși este în vigoare, deși legea este aprobată din... curentă... din 2016 și                  
ne-am dorit să lansăm licitații de capacitate înaltă pentru capacități mari de 
energie regenerabilă încă de atunci, cu intrarea legii... nici cu intrarea legii în 
vigoare în 2018 nu s-a reușit acest lucru.  

Unul dintre principalele momente pentru ce se modifică această lege 
este acea lansare a licitațiilor pe capacitățile mari de energie regenerabilă, ca 
să putem atinge măcar cota pe care ne-am propus-o către anul 2020. Eu îmi 
amintesc că, pentru anul 2020, ne așteptam să avem o cotă de energie 
regenerabilă de circa 10% în domeniul energiei electrice. La moment, suntem 
cam la jumătate, poate, pe anul viitor, o să fim mai sus.  

Respectiv, această lege, dincolo de faptul că prevede câteva mecanisme, 
îmbunătățirea câtorva mecanisme ce țin de promovarea surselor 
regenerabile, schimbăm un mecanism de care până acum au beneficiat 
consumatorii de contorizare netă cu un mecanism de facturare netă, exact 
așa cum solicită și Directiva europeană, care expres interzice utilizarea 
mecanismului de contorizare netă pe viitor.  

Deci, trecem la... dincolo de faptul că vom avea energie regenerabilă 
mai multă în urma investițiilor făcute, vom crea baza pentru ca cei care au 
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investit în energia regenerabilă să mai poată, să spunem așa, tranzacționa, 
să mai poată primi și certificate de origine pentru această energie, care, la fel, 
să fie creată o piață separată de certificate de origine, pentru ca cei care își 
produc energie regenerabilă să mai aibă o sursă de venit suplimentară.  

În rest, proiectul a fost... s-a lucrat, au fost 6 luni de ședințe publice,                
s-a discutat extensiv cu toate părțile implicate. Dincolo de energia electrică, 
despre care toată lumea consideră că energia regenerabilă... electrică, 
proiectul se referă și la promovarea energiei regenerabile în sectoarele de 
încălzire, răcire, pentru combustibili lichizi. Deci, este un proiect masiv, este 
un proiect care ne va permite un salt enorm în tot ce ține de reducerea 
emisiilor și energiei de origine autohtonă, produsul local, verde curată. 

Rog susținerea dumneavoastră. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim,  

Stimați colegi, 

Întrebări la proiect? 

Domnul Radu Marian. 

Domnul Radu Marian: 

Da. Mersi mult,  

Domnule ministru, 

Într-adevăr, mult efort s-a depus pe acest proiect și e unul important, 
pentru a ne atinge obiectivele de a produce cât mai multă energie 
regenerabilă.  

Referitor la trecerea de la mecanismul de contorizare netă spre 
facturare netă, dacă e posibil să explicați și pentru cei de acasă, într-un limbaj 
mai simplu, ce ar însemna asta și care ar fi beneficiul pentru cei care trăiesc 
la blocuri sau pentru primari, deci, cum de aceasta vor beneficia cetățenii? 

Da. Mersi. 

Domnul Victor Parlicov: 

Mersi foarte frumos. 

Deci, în primul rând, într-adevăr, mecanismul de contorizare netă, 
dacă să vorbesc foarte simplu, în esență, permite consumatorilor care își 
instalează surse regenerabile la locul de consum, deci, panouri solare, de 
obicei, că nu mai instalează nimeni altceva, să utilizeze rețeaua în calitate de 
acumulator, cu alte cuvinte, dă energie în rețea când este soare și consumă 
energie în rețea când are nevoie. Poate să genereze în rețea vara și să 
consume iarna.  

Problema cu acest mecanism, și de ce Uniunea Europeană, la fel, 
renunță la acest mecanism, este că rețeaua nu este acumulator real, poate să 
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servească ca acumulator virtual o perioadă, dar nu este acumulator real.  În 
acest sens, cei care își pun panouri solare pentru a-și substitui consumul 
propriu integral, inclusiv cel din perioada de iarnă, practic, costurile 
acumulatorului, costurile de rețea, costurile acestei rețele le transferă pe 
ceilalți care nu și-au instalat panouri.  

Și cu cât mai... Deci, noi... ceea ce venim cu acest mecanism de 
facturare netă  permite, în primul rând, o repartizare mai echitabilă, să 
spunem, a capacităților între diferiți consumatori, deci, mai mulți 
consumatori să poate beneficia de acest mecanism, să descurajăm 
supracapacitarea, să nu să se transforme acest mecanism, în care să instaleze 
panourile solare,  să spunem așa, în business de furnizare fără licență și fără 
reglementare, pe de o parte. Pe de altă parte, el simplifică din punct de vedere 
tehnic efectuarea acestor investiții. Adică, chiar dacă financiar este mai puțin 
avantajos, deși practica arată că oamenii au investit foarte mult și este 
suficient de atractiv deja, din punct de vedere tehnic, investițiile cu 
mecanism de facturare netă vor fi mai simple.  

Spre exemplu, până acum, erai legat de un singur loc de consum. Adică, 
dacă voia o primărie să-și substituie consumul de energie electrică la mai 
multe obiective: la iluminat stradal, la grădinițe, la primărie etc., trebuia la 
fiecare loc de consum să pună panouri. Acest sistem permite... facturarea 
netă va permite ca toată energia sau toată... dintr-un singur punct, dintr-o 
singură sursă de generare, să acopere consumul la mai multe puncte de 
consum.  

Mai mult decât atât, noua lege prevede și posibilitatea consumatorilor 
de a se coopera și de a crea comunități energetice, care împreună să-și 
acopere mai multe comunități, mai mulți consumatori să-și acopere 
consumul din același punct de generare. Spre exemplu, la blocurile locative, 
până acuma, nu puteai... adică dacă instalezi la bloc panourile solare, nu 
puteai să acoperi consumul sau să beneficieze de aceasta locuitorii blocului, 
doar locurile de uz comun. Acum dacă creezi o comunitate energetică, după 
modificarea acestei legi, energia generată solară, de pildă, pe acoperișul 
blocului poate fi, poate substitui consumul tuturor, deci, pot beneficia toți 
consumatorii din acest bloc.  

Adică, sunt avantaje tehnice, sunt niște, să spunem, corecții 
economice, care fac acest mecanism mai echitabil pentru consumatori și 
permit mai multor consumatori să beneficieze de acest mecanism.  

Asta este esența acestei treceri. 

Vă mulțumesc pentru întrebare. 

Domnul Igor Grosu: 

Domnul Radu Marian – a doua întrebare. 

Domnul Radu Marian: 

Mersi, domnule ministru. 
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Deci, într-adevăr, e o noutate bună că cei care stau la blocuri vor putea 
folosi împreună niște panouri solare instalate. Într-adevăr, mulți cetățeni au 
întrebat: când și dacă acest lucru va fi posibil? Ne bucurăm că acest lucru va 
fi posibil în curând.  

Dacă puteți să ne explicați: când aceste prevederi vor putea fi valabile 
și de când cei care administrează condominiul și locatarii vor putea să facă 
acest lucru nemijlocit? Și facturarea... deci, factura efectivă va veni așa cum 
a venit până acum sau va fi o factură aparte? Care va fi, cumva, tariful în cazul 
în care se va folosi de aceste panouri solare... cumva, da? 

Mersi. 

Domnul Victor Parlicov: 

Mersi frumos.  

Deci, în primul rând, într-adevăr, mecanismul, așa cum presupunem 
noi, această lege va fi votată în... să spunem, dacă este votată în săptămânile 
viitoare, noi propunem trecerea la mecanismul acesta de facturare netă 
începând cu 1 ianuarie. Respectiv, până la 1 ianuarie, ANRE urmează să 
aprobe acele, să spunem, documente normative care permit 
operaționalizarea acestui mecanism. Dar comunitățile energetice, imediat 
după crearea... să spunem așa, după intrarea în vigoare a legii, dacă chiar se 
votează începând cu... nu știu, de la 1 noiembrie, spre exemplu, teoretic, deja 
comunitățile energetice putem... pot să înceapă a se forma. Deja instalarea 
panourilor solare și aplicarea mecanismului, da, după Anul Nou. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Următoarea întrebare – doamna Coșeru.  

Doamna Ina Coșeru: 

Mersi, domnule Președinte. 

Domnule ministru,  

Mersi mult pentru proiectul de lege prezentat, astăzi, în Parlamentul 
Republicii Moldova.  

Noi am început să discutăm aici, în Parlament, despre politici de 
decarbonizare. Este un termen nou pentru cetățenii Republicii Moldova, dar 
iată că această lege, pe care o prezentați astăzi, este un instrument perfect de 
decarbonizare a sectorului energetic, care este cel mai mare contribuitor la 
schimbările climatice, cu acele aproape 70% de emisii, cu care contribuie. 
Proiectul de lege care prevede folosirea energiei regenerabile este un 
instrument perfect de a combate schimbările climatice și de a implementa 
politici de decarbonizare.  

La prima întrebare, pe care am avut-o, ați răspuns deja: cum eu, ca și 
un locuitor al blocului, pot să profit de această lege, da? 
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Dar am și o altă întrebare care, la fel, este legată de politicile de 
decarbonizare și ea se referă la electrificarea transportului. Noi vedem 
acțiunile iresponsabile ale domnului primar Ivan Ceban, care procură 
autocare diesel pentru municipiul Chișinău și asta este în contextul unui 
producător de autocare electrice în Republica Moldova.  

Vreau să ne spuneți mai multe despre politica ministerului în acest 
domeniu privind decarbonizarea mobilității și cum ministerul va acționa în 
acest caz atunci când municipiul Chișinău procură autocare diesel? 

Domnul Victor Parlicov: 

Vă mulțumesc pentru întrebare, doamnă deputată. 

Deci, în primul rând, anume acest proiect de lege legat de energia 
regenerabilă nu vizează, să spunem, propriu-zis transportul, deci, trecerea la 
transport electric. Acolo este altă... asta în cadrul altei legislații. Dar ceea ce 
este... legătura cu această lege este: cu cât mai mult noi vom avea transport 
electric, asta trebuie să înțelegem... La noi acum principala problemă, de ce 
noi suntem plafonați, de ce nu putem integra mai multe regenerabile în 
rețea? Este consumul, consumul jos, da, consumul redus de energie electrică 
în rețea. Asta nu permite creșterea capacităților instalate. Cu cât mai mult 
vom electrifica transportul, cu cât mai mult vom electrifica inclusiv sistemele 
de încălzire, cu atât mai multă energie... de răcire, de „cooling”, cu atât mai 
mult noi vom putea integra energie regenerabilă în rețelele electrice.  

Respectiv, dacă vorbim strict de transportul electric, această lege se 
referă doar la componenta de biocombustibil în combustibilul lichid. Deci, 
cum atingem ținta generală europeană să ajungem la 10% de combustibili 
lichizi în mixul total de combustibil? Dar, din punct de vedere al politicii 
Guvernului generale pe sistemul de transport, noi promovăm electrificarea 
transportului și eforturile pe care le vom face inclusiv prin fonduri, iarăși, să 
ajungem. Noi mai întâi trebuie să creăm o piață funcțională de energie 
electrică, trebuie să creăm un sistem de contorizare inteligentă pentru 
consumator, pentru ca să aibă rost, să aibă sens pentru un consumator să-și 
instaleze sau să-și cumpere un automobil electric știind că el poate să-l 
încarce atunci când energia este ieftină sau, dimpotrivă, să dea energie sau 
să alimenteze energia din mașina electrică atunci când energia din rețea este 
scumpă. Deci, acesta este mecanismul prin care noi vrem să integrăm mai 
multe regenerabile și asta este direcția în care ne mișcăm.  

Din păcate, până ajungem acolo, trebuie să creăm încă niște premise. 
Deci, am agreat că vine în Republica Moldova un operator de piață și anul 
viitor, probabil, că vom avea o bursă de energie în Republica Moldova. 
Primele tranzacții pe bursă de energie electrică sper să le avem deja anul 
viitor. Am pornit un proiect de contorizare inteligentă, care va permite la 
prima etapă ca 35 de mii de consumatori să beneficieze de aceste contoare și 
să vedem, să testăm diferite mecanisme de tarifare, cum se schimbă 
comportamentul consumatorilor în funcție de semnalele de preț și după care 



 

90 
 

va avea rost să venim cu mecanisme de susținere la trecerea... a trecerii la 
transport electric cu niște subvenții pe această dimensiune. Avem deja niște 
concepte, dar, deocamdată, iarăși, eu le-am anunțat public conceptual, dar, 
deocamdată, noi nu avem o resursă pentru ele și de asta... și ele nu sunt 
imediate, asta va avea loc peste vreun an–doi. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumesc. 

Doamnă Coșeru, 

A doua întrebare? 

În continuare – doamna Cușnir. 

Doamna Mariana Cușnir: 

Mulțumesc, domnule Președinte. 

Domnule ministru, 

Această lege de promovare a energiei din resurse regenerabile este una 
foarte așteptată atât de persoanele fizice, cât și de persoanele juridice 
producători de energie, cât și consumatori de energie electrică cu mare 
interes pe energia regenerabilă. 

 Acum ne întrebăm cu toții: cum este posibil ca în 2023 ponderea 
energiei regenerabile în mixul de energie electrică să fie doar de 5%? Ce 
facem noi, ca guvernare, pentru a majora acest procent? 

Mulțumesc. 

Domnul Victor Parlicov: 

Mersi frumos. 

Deci, legea asta este exact... cade pe această filieră.  Așa cum am spus, 
în primul rând, mecanismul care a lucrat cel mai mult și a adus cea mai mare 
creștere și, probabil, că noi vom observa-o de abia anul viitor în volumul total 
de energie regenerabilă, a fost mecanismul exact de contorizare netă, care, 
doar anul ăsta, noi cred că vom avea cel puțin vreo 70 MW instalați de 
consumatori pentru a substitui consumul propriu cu energie regenerabilă. 
Dacă mă întrebați, 70 MW asta e aproximativ 2% din energia electrică pe 
care noi o consumam. Așa că asta deja este simțitor. 

Acum, această lege, principalele efecte noi le așteptăm de la două 
elemente. Primul. Acestea sunt licitațiile pe capacități mari. Deci, noi, 
imediat ce legea intră în vigoare, deja se lucrează la Regulamentul licitației. 
Imediat după ce se aprobă legea, intră în vigoare legea, aprobăm 
Regulamentul și anul ăsta lansăm licitațiile pentru capacitățile mari. Iarăși, 
mari pentru Republica Moldova, pentru că atunci când vorbim cu investitorii 
mari care vin să investească și vor să investească în energie regenerabilă, ei 
vor să vină cu proiecte și de 500 MW, și de 1000 de MW. Din păcate, 
Republica Moldova nu poate absorbi asemenea volume. Noi avem un sistem 
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sau un consum cu mult mai jos. De aceea, la prima etapă, noi vom avea o 
licitație pe circa 50–60 MW de energie solară și circa 100, ceva peste 100 
MW de energie eoliană.  

Doar aceste două licitații, dacă se încununează cu succes, plus ceea ce 
mai avem deja, ne vor aduce la ținta pe care vrem s-o atingem: către anul 
2030, vrem să avem circa 30 la sută din energia regenerabilă pe partea 
electrică și 30 la sută de energie electrică să provină din surse regenerabile, 
deci, licitațiile mari și ceea ce vor instala consumatorii în baza mecanismelor 
de contorizare și facturare netă.  

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumesc. 

A doua întrebare, doamnă Cușnir? 

Doamna Mariana Cușnir: 

Da, sunt doar curioasă să ne faceți o analogie, ce au făcut guvernările 
precedente până astăzi în promovarea energiei regenerabile? Diferența ce 
facem noi acum este vizibilă. 

Domnul Victor Parlicov: 

Ca procent... ca efect, se va simți. Se va simți diferența imediat. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc. 

În continuare – domnul Grădinaru. 

Domnul Vasile Grădinaru: 

Bună ziua, domnule ministru. 

Eu am două întrebări.  

Prima întrebare este referitor la faptul, dacă, conform noilor 
modificări, este posibil ca să fie producător de energie regenerabilă nu doar 
consumatorul final, dar utilizatorul de sistem?  

Eu, săptămâna trecută, am fost, ca să fiu mai clar, în Parcul 
„TRACOM”, am fost și la ZEL, și ei, știți, probabil, au rețea închisă și 
rezidenții de acolo au statut de utilizator, nu de consumator. Respectiv, în 
asemenea situație, necunoscând legislația, ei au investit în panouri solare, au 
solicitat o capacitate destul de mare și iată, când au ajuns la etapa deja de 
conectare, s-au pomenit în situația că, deși au făcut această investiție, nu pot 
beneficia de aceste beneficii.  

Respectiv, întrebarea: noi dăm cumva sau creăm cumva posibilitatea 
asta sau nu? Care sunt obstacolele pentru a da posibilitate acestora ca să 
poată beneficia, de rând cu consumatorii finali, de acest drept? 
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Domnul Victor Parlicov: 

Vă mulțumesc frumos pentru întrebare. 

Sincer să vă spun, acum, în nota informativă, nu am avut informații 
vizavi de sistemele de distribuție închisă și ce s-a schimbat la ei. Eu o să 
precizez acest moment. Dar chiar și dacă nu este rezolvată problema lor în 
acest proiect, noi vom susține, dacă vor veni amendamente pentru rezolvare. 

În ce constă esența problemei acolo? Deci, acolo trebuie decis: la cine 
rămâne efectul investiției în energia regenerabilă? Noi o facem la nivel de 
fiecare... cum să-i spunem lui, rezident din acest parc industrial care 
constituie sistem de distribuție închis sau îl facem per sistem de distribuție 
închis, ca parcul industrial în total să aibă această investiție, să beneficieze 
de această investiție și s-o includă, s-o transmită, prin costuri de energie, la 
toți beneficiarii din sistem? Adică, în esență, va fi o decizie politică, pe care 
va trebui s-o luăm legată de cine va fi beneficiarul sau care va fi instrumentul. 
Ori, cum îi spune lui... parcul instalează și dă la toți energie cu preț mai bun, 
ori permitem fiecăruia, dar cu fiecare, vă spun că o să fie mai complicat. Deci, 
va fi mai simplu să faci cu parcul. 

Domnul Igor Grosu: 

Domnule Grădinaru,  

În continuare. 

Domnul Vasile Grădinaru: 

Da. Mulțumesc. 

Deci, în acest context, cred că se cere o ședință cu participarea 
dumneavoastră și a rezidenților, și a conducerii Parcului „TRACOM”, pentru 
a discuta inclusiv această soluție, pentru că soluția, pe care o discutam noi 
acolo, era de a vorbi... de a găsi un numitor comun cu „Premier Energy”, 
pentru ca ei să devină, într-un final, consumatori finali și, respectiv, în 
această situație, rezolvăm toate întrebările. Dar, din ce-am înțeles din prima 
parte, și o să vă rog să-mi confirmați, în situația în care nu găsim această 
soluție, întrebarea era: dacă putem face... acest sistem închis, despre care ați 
vorbit, care ne oferă soluția juridică acuma, care ne-ați spus, pentru blocuri 
locative, aceasta înțeleg că ar fi aplicabilă inclusiv pentru sistemele închise? 

Domnul Victor Parlicov: 

Este aplicabilă, da. 

Domnul Vasile Grădinaru: 

Este aplicabilă. 

Domnul Victor Parlicov: 

Deci, chiar dacă nu sunt expres menționate sau dacă nu este aplicabilă 
acuma, noi vom susține amendamentele, dacă vor veni în procedură până la 
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lectura a doua, care vor rezolva această problemă. Eu nu vă pot răspunde 
acum dacă este deja inclusă sau nu. 

Mersi.  

Domnul Vasile Grădinaru: 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Următoarea întrebare – domnul Babici. 

Domnul Ion Babici: 

Domnule ministru, 

Bună ziua. 

Eu cred că dumneavoastră veți avea cele mai multe intervenții 
legislative în acest domeniu, pentru că noi suntem în procesul în care lumea 
evoluează și aici foarte multe inovații apar, necesități. Eu am vrut mai mult 
să mă refer la un aspect mai special. Noi înțelegem că vântul, soarele sunt 
resurse, care pe noi nu ne costă atât de mult, ne costă mai mult instalațiile, 
cu care am putea să captăm energia, s-o transformăm în energie electrică. 
Cum noi să încercăm să promovăm, pe viitor, ca acei care vor dori să-și 
instaleze panouri solare, să-și instaleze și acumulatoare, ca să depozităm 
energia electrică, pentru că noi avem cea mai mare problemă acum? Toate 
statele din lume încearcă să găsească soluții aici, încearcă unii s-o conserve 
în energie termică, alții în mecanică ș.a.m.d.  

Aici, probabil, ne vom confrunta cu această problemă, mai ales în 
comunitățile mici, pentru că acolo n-o să poți, de exemplu, dacă vom avea 
100% de consumatori cu panouri solare, surplusul de energie electrică 
produsă n-o să-l putem transporta la alte comunități sau pierderile vor fi atât 
de mari, încât nu va avea niciun efect. Statul, evident, nu poate să bage niște 
cheltuieli, care, de fapt, nu sunt acoperite de nicăieri, pentru că tu nu poți să 
mergi la un preț, să-i asiguri unui consumator simplu casnic pentru surplusul 
de energie electrică, atâta timp cât nu există necesitate de consum la 
momentul când el o produce. Asta este problema cea mai mare. 

Eu foarte mult sper că dumneavoastră o să analizați din punctul ăsta 
de vedere, pentru că am putea să-i stimulăm, atunci când sunt consumatori 
casnici care doresc să-și instaleze panouri solare, să venim fie cu o mică 
subvenție sau să le dăm un preț, în cazul în care el merge la pachet, și atunci 
va fi perfect. Dumneavoastră, probabil, înțelegeți despre ce vorbesc cel mai 
bine din acest plen.  

Domnul Victor Parlicov: 

Mai mult decât... Și dacă îmi permiteți, eu trec deodată la răspuns, 
pentru că... unu, dar aici sunt două elemente, care vor fi modificate în timp 
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scurt și care vizează exact subiectul, pe care dumneavoastră l-ați abordat. În 
primul rând, în această lege, deja se conține un mecanism de încurajare a 
investițiilor în stocare. Deci, cum se face acest lucru? Noi vom avea o 
repartizare a cotelor cât pot să instaleze consumatorii energie regenerabilă 
la locul de consum, dar, în condițiile în care își instalează stocarea, poate  
să-și crească capacitatea instalată, pentru că această energie poate fi stocată.  

Doi. Noi în legea... nu în asta, nu în Legea energiei regenerabile, dar în 
Legea energiei electrice, vom introduce o reglementare specifică, care ține de 
stocare. La moment, stocarea de energie nu este reglementată, nu există un... 
nu are un statut juridic, nici ca participant la piață, nici ca nimic. Tehnic, da, 
poți să-ți instalezi acumulator, dar să participi la piață efectiv nu poți. Atunci 
acest lucru, la fel, va fi reglementat și încurajarea cea mai mare va veni 
anume pe zona de stocare, pentru că la... tot ce ține de capitolul de generare 
a energiei electrice din surse regenerabile, și investitori sunt, și dorință este 
de a investi la nivel de consumatori: casnici, industriali, comerciali, oricare. 
Problema este că noi suntem plafonați cât putem integra și asta se rezolvă, 
în primul rând, cu stocarea. De aceea, subvențiile, pe care noi le vom 
încuraja, vor fi anume pe această zonă – pe zona de stocare. 

Mersi. 

Domnul Igor Grosu: 

Domnule Babici, 

A doua întrebare? 

Domnul Ion Babici: 

A doua întrebare e legată de cotele care dumneavoastră ați spus că o să 
putem să le anunțăm, să le licităm pentru...  

Am așa o întrebare: în cazul în care un investitor mare dorește să 
participe liber la... fără ca să fie susținut de către stat, prin diferite... în ce 
măsură rețelele noastre de distribuție pot acoperi producția asta, care poate 
veni din afară, să instaleze în investiții, în diferite sisteme, fie că eoliene, 
panouri solare sau centrale pe hidrogen ș.a.m.d.?  

Domnul Victor Parlicov: 

Vă mulțumesc frumos. 

Încă o întrebare foarte-foarte bună. Deci, noi, atunci când vorbim de 
plafoane, vorbim de plafoane pentru care... nu de plafoane la instalare, dar 
de plafoane pentru care noi, ca și stat, garantăm un anumit nivel de 
compensare. Sigur că fiecare poate să-și instaleze cât vrea. Dacă vrea să 
instaleze și după asta să vândă în piață liberă această energie, nu există nicio 
problemă. Eu vreau să vă spun că rețeaua noastră permite integrarea de două 
ori mai multă energie la generare decât e vârful nostru de consum. Deci, chiar 
și acum deja sunt eliberate avize de racordare pentru 2 întreg și ceva de 
gigawați, în condițiile în care, la noi, vârful de consum e 1,1–1,2. Problema 



 

95 
 

noastră, la moment, nu-i rețeaua, problema noastră, la moment, e structura 
consumului.  

Deci, toți cei care vor să instaleze pentru a livra energie regenerabilă pe 
piață liberă sunt încurajați să o facă. Mai mult decât atât, noi vom face 
interconexiuni mai puternice cu România, ca ei să poată vinde această 
energie atât în România, cât și în Ucraina.  

Eu vreau să vă spun că noi deja... Republica Moldova deja este o țară 
care exportă energie verde, energie eoliană, în special. Deci, deja sunt 
producători care au instalat și preferă să vândă această energie la export, 
pentru că acolo au un preț mai bun, decât s-o vândă pe piața locală. Așa că, 
acest lucru este o practică binevenită. Noi vrem să devenim o țară atractivă 
pentru investiții în regenerabile și rețelele permit. Respectiv, noi trebuie să 
valorificăm acest potențial, inclusiv pentru export.  

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. (Voce nedeslușită din sală.) 

Scurt, vă rog. 

Domnul Ion Babici: 

De fapt, aceasta a fost foarte important pentru noi acum ca să fie 
informația asta distribuită de dumneavoastră în plenul Parlamentului, 
pentru că foarte mulți investitori cred sau intuiesc că noi putem să le oferim 
posibilitatea de a investi doar cu aceste cote. Deci, ei trebuie să înțeleagă că 
ei pot veni liber în Moldova, rețelele noastre au capacitate, au posibilitatea 
să investească și să participe ca jucători liberi pe piață. Aceasta a fost. 

Mersi mult, domnule Președinte. 

Domnul Victor Parlicov: 

Da. Cotele sunt doar pentru ceea ce statul garantează că compensează. 
În rest, piață liberă, poftim.  

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim.  

Următoarea întrebare – domnul Trubca. 

Domnul Alexandr Trubca: 

Mersi, domnule Președinte. 

Stimate domnule ministru, 

Referitor la contorizarea netă sau numiți contorizarea... facturarea 
netă, principiul pe care îl introduceți în această lege. De la 1 ianuarie, eu 
vreau să înțeleg, cum va fi stabilit prețul de vânzare în condițiile de facturare 
netă sau cine va stabili acest preț de vânzare în rețea de către producător? În 
același timp, cum va fi stabilit prețul de cumpărare de același consumator în 
momentul în care... iarăși,  noi nu avem... unu la mână, nu avem încă 
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implementat sistemul de tarifare diferențiată și nici contoare diferențiate, 
respectiv, cine și cum...? Și, respectiv, dacă noi nu avem încă contorizare 
diferențiată, iese că omul, cumva, pierde, fiindcă el nu poate să-și planifice 
consumul. Sau, bine, haideți...  

Mersi. 

Domnul Victor Parlicov: 

Da. Mersi de întrebare. 

Deci, mecanismul, așa cum este prevăzut acuma în proiectul de lege, 
va funcționa în felul următor. Acea energie, care se consumă în momentul 
producerii, ea nici nu pleacă în rețea, ea nu pune presiune pe rețea și acolo 
nu-i... adică, nu schimbă nimic față de mecanismul de contorizare netă. Acea 
energie, care iese de la contor, de după contor, pleacă în rețea, până la 
constatarea maturizării pieței, până noi avem o piață orară, când știm cât ar 
costa această energie, să spunem, în ora respectivă, această energie va pleca 
în rețea și se va contoriza cu preț mediu, stabilit de agenție, așa-numit „preț 
de substituție”. Adică, dacă e să vorbim în limbajul cum e proiectul azi 
formulat, astăzi ar fi la prețul la Centrala Termoelectrică moldovenească. 
Adică... dacă energia a plecat de la dumneavoastră după contor, ea merge la 
prețul cu cât s-ar fi cumpărat, dacă nu era acest producător. Respectiv, asta 
ar fi 66 de dolari, circa 1,20 lei aproximativ, așa.  

Atunci când procuri energia, o procuri cu tariful reglementat și, 
respectiv, să faci această... să spunem, nu se schimbă kilowatt pe kilowatt, se 
schimbă leu pe leu. Când dai energia în rețea, o dai cu cât o dai, când o 
cumperi, o cumperi cu prețul... cu tariful de rețea, da. 

Domnul Igor Grosu: 

Domnul Trubca? 

Domnul Alexandr Trubca: 

Da. A doua întrebare ține deja de... mai sistemică. Istoric, la noi, 
cumva, mai mult, în Moldova, s-au dezvoltat sistemele fotovoltaice și, cumva, 
e logică chestia asta, fiindcă erau niște constrângeri, inclusiv de bani, fiindcă 
ele erau mai ieftine, mai accesibile. Însă, noi, cumva, discutam foarte mult 
despre eoliene, pe de o parte, pe de altă parte, energia din biogaz și biogazul 
propriu-zis.  

Vreau să înțeleg dacă cadrul normativ existent sau cel pe care-l 
propuneți ceva prevede în acest sens, pentru a dezvolta chestii alternative, 
fiindcă, cumva, fotovoltaica deja se epuizează și ca capacitate, și ca tot, și plus 
nici puterea ei nu-i atât de mare? Deci, ai nevoie de suprafețe foarte mari, 
pentru a genera un volum relativ mare de energie. 

Mersi. 
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Domnul Victor Parlicov: 

Mersi frumos. 

Pe zona de... principalele, în opinia noastră, ca minister, principalul 
potențial, care este nevalorificat deocamdată, dacă vorbim strict de energia 
electrică, pentru că la asta se focusează toți, este potențialul de biogaz. Aici 
colaborăm, discutăm cu Ministerul Agriculturii, pentru că cel mai mare 
potențial de biogaz este potențialul de biogaz din deșeuri: din deșeurile 
agricole, din deșeurile din zootehnie. Mai mult decât atât, utilizarea sau 
valorificarea acestor deșeuri, din punct de vedere al biogazului, crește și 
competitivitatea producției tale de carne sau de ce mai faci tu acolo, ouă etc. 
De asta, după... reieșind din ceea ce vedem noi ca potențial, sigur că biogazul 
ar fi, să spunem, cea mai mare sau unul din cele mai mari potențiale  
nevalorificate.  

Doi. Probabil că ar fi, iarăși, eventual, potențialul geotermal, pompele 
termice. Pompele termice ar da efect din două puncte de vedere: pe de o 
parte, ele ar valorifica mai bine energia potențială, energia din sol sau din 
aer; doi, cel mai important, ele dau sarcină electrică, iar sarcina electrică 
suplimentară permite o mai mare integrare a regenerabilelor. Cu cât mai 
mare e sarcina electrică, cu atât mai multe regenerabile noi vom putea 
integra în rețea, în special, dacă asta este noaptea.  

Ca să vă dau un exemplu doar și noi o să facem... apropo, vreau să fac 
aici o promisiune în fața deputaților. Deci, noi vom face o serie de spoturi 
informative, în care vom încerca să explicăm oamenilor ce, de fapt, se 
întâmplă sau... în limbaj cât de simplu posibil, ce se întâmplă în rețea, care 
sunt limitele, de ce noi putem să integrăm mai multă sau mai puțină energie 
de un tip sau de altul, care sunt mecanismele, de fapt, puse în această lege, 
în Legea regenerabilelor, și cum poate un consumator beneficia de ele. Deci, 
aceste lucruri noi vom încerca să le promovăm printr-o campanie de 
informare dedicată pe acest subiect. 

 Dar dacă vorbim strict de potențialul nostru, energie eoliană noi 
noaptea avem... într-o noapte de vară, noi avem un consum în sistem de circa 
180 de megawați. Noi, efectiv, nu putem instala foarte multe eoliene, să 
garantăm pentru ele cumpărarea cu anumit preț, pentru că, dacă bate vântul 
și tu ai 250 de megawați sau 300 megawați de eoliene, tu energia asta o 
pierzi, trebuie ceva să faci. Deci, fix același plafon există pe partea solară  
într-o vară. Așa că, din păcate, pe măsură ce... nu din păcate, dar pe măsură 
ce va crește consumul de energie, vom putea instala și vom putea integra mai 
multe regenerabile, și vom putea, astfel, crește cota de energie regenerabilă 
în totalul consumului. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

În continuare – domnul Frunze. 
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Domnul Petru Frunze: 

Domnule ministru, 

Este de apreciat această inițiativă. Vreau să zic că autoritățile publice 
locale vor saluta această inițiativă, deoarece vor avea posibilitatea să utilizeze 
de la o centrală fotovoltaică la mai multe puncte de consum.  

Dar vreau să întreb: cum va funcționa această modalitate de facturare 
netă, atunci când, de exemplu, pe un câmp, autoritatea publică locală 
instalează o centrală fotovoltaică, iar de la acea centrală fotovoltaică urmează 
ca să fie alimentate 10 NLC-uri, de exemplu: grădiniță, școală, case de cultură 
ș.a.m.d. În situația respectivă, dacă va fi produsă, cum ați menționat, în timp 
de zi acea energie electrică și va fi utilizată tot pe timp de zi în serie, va fi 
același tarif sau va fi tarif diferențiat, fiindcă va fi utilizată rețeaua? 

Domnul Victor Parlicov: 

Nu, oricum, dacă energia... cum numai energia pleacă în rețea, se face 
diferența între cât s-a generat și cât s-a consumat. Și, respectiv, atâta timp 
cât nu este o piață orară, e mai simplu să faci un calcul la nivel lunar și se dă 
un preț mediu ponderat. În momentul în care va apare piața orară, se va face 
această diferență la nivel orar, consumul orar cu generarea orară. Indiferent 
unde se află punctul de consum, dumneavoastră puteți să generați la 
Vulcănești și să consumați la Chișinău, și, oricum, diferența se va face pe 
contoare. 

Domnul Igor Grosu: 

A doua întrebare? 

Vă mulțumim. 

Alte întrebări nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Domnul Victor Parlicov: 

Mersi. 

Domnul Igor Grosu: 

Noi vă mulțumim.  

Și mersi pentru interes, într-adevăr, foarte sporit față de acest subiect. 

Trecem la raportul comisiei.  

Raportul comisiei – domnul Radu Marian. 

Domnul Radu Marian: 

Mersi. 

Comisia economie, buget și finanțe a examinat proiectul de lege 
respectiv.  
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Comunică că, cu votul majoritar al membrilor, propune plenului 
Parlamentului aprobarea proiectului în prima lectură. (Gălăgie în sală.)  

Domnul Igor Grosu: 

Stimați colegi, 

Întrebări la raport? 

Întrebări nu sunt. 

Coraport avem aici?  

Avem. 

Coraport – Comisia mediu.  

Doamnă  Coșeru,  

Vă rog. 

Doamna Ina Coșeru: 

Mersi, domnule Președinte.  

Comisia mediu, climă și tranziție verde a examinat acest proiect de 
lege.  

Cu votul membrilor aleși (6 voturi – „pentru”), propune proiectul de 
lege cu privire la modificarea Legii nr. 10/2016 privind promovarea utilizării 
energiei din surse regenerabile spre examinare și adoptare în plenul 
Parlamentului. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări la coraportul Comisiei mediu? 

Nu sunt. 

Coraport – Comisia politică externă, doamna Gherman.  

Doamna Doina Gherman: 

În urma dezbaterii asupra acestui proiect de lege în cadrul ședinței, 
comisia, cu votul unanim al membrilor prezenți, a decis să susțină proiectul 
și să-l propună spre aprobare în prima lectură în cadrul ședinței plenare de 
astăzi. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări la coraport?  
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Nu sunt. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Stimați colegi, 

Supun votului în prima lectură proiectul nr. 323 din 
26.09.2023, proiectul de lege pentru modificarea Legii                                  
nr. 10/2016 privind promovarea utilizării energiei din surse 
regenerabile. Suntem în prima lectură.  

Rog, inițiem procedura de vot.  

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 323 din 26.09.2023, proiectul de lege pentru... 
cu privire la modificarea Legii nr. 10/2016 privind promovarea 
utilizării energiei din surse regenerabile, în lectura întâi, susținut 
de 61 de deputați. 

Vă mulțumesc.  

Stimați colegi... 

Domnule ministru,  

Dumneavoastră mai aveți ceva pe dimensiunea energetică? (Voce 
nedeslușită din sală.) 

OK. Mergeți să elaborați regulamentul, înțeleg?  

Regulamentul, vă rog.  

Până noi... în lectura a doua, dumneavoastră pregătiți regulamentul. 

Continuăm.  

Continuăm cu proiectul nr. 329 din 27.09.2023, proiectul de 
lege pentru modificarea Legii nr. 230/2022 privind dreptul de 
autor și drepturile conexe.  

Prezintă – domnul Andrei Popa, director general adjunct, Agenția de 
Stat pentru Proprietatea Intelectuală. 

Vă rog. 

Domnul Andrei Popa – director general adjunct al Agenției de Stat 
pentru Proprietatea Intelectuală: 

Vă mulțumesc, domnule Președinte. 

Stimate domnule Președinte, 

Stimați deputați,  

Prezint atenției dumneavoastră proiectul de lege pentru modificarea 
Legii nr. 230 privind dreptul de autor și drepturile conexe, elaborat în 
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vederea transpunerii parțiale a Directivei Uniunii Europene privind anumite 
utilizări ale operelor orfane.  

Acest proiect vine să reglementeze statutul de operă orfană, care 
reprezintă o operă care este protejată prin dreptul de autor sau drepturi 
conexe, al cărui titular nu poate fi identificat sau localizat. De asemenea, 
legea prevede... proiectul de lege vine să reglementeze instituțiile care sunt 
în drept să utilizeze aceste opere orfane, precum: bibliotecile, instituțiile de 
învățământ, muzeele, arhivele. De asemenea, cum are loc încetarea 
statutului de operă orfană și căutarea diligentă a operelor orfane. 

Acest proiect vine, în mare parte, să contribuie la digitalizarea 
bibliotecilor, deoarece, în foarte multe cazuri, utilizatorii dorind să valorifice 
anumite opere, însă nefiind posibilă identificarea titularului, este imposibilă 
valorificarea fără autorizarea, consimțământul titularului de drepturi.  

În acest scop, în temeiul celor expuse, rog susținerea dumneavoastră 
în vederea adoptării acestui proiect de lege. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Dar eu pot să vă întreb un exemplu de operă orfană?  Ca să... cumva... 
(Voce nedeslușită din sală.) 

Domnul Andrei Popa:  

Oricare carte, fotografie... Cineva a elaborat, a fotografiat o fotografie, 
deja, a ajuns în spațiul public, însă, nu poate fi identificat care este autorul, 
adică cine a fotografiat. Se depun niște... se întreprind niște măsuri de a 
identifica cine este autorul acestei fotografii, însă, în urma eforturilor, nu 
poate fi identificat. În acest caz, această operă poate fi utilizată de anumite 
instituții, în cazul dat de biblioteci, de alte instituții, în scopuri publice, iar, 
ulterior, în cazul în care... sau dumneavoastră, adică autorul va apărea, 
atunci va fi o compensație simbolică, fără a fi constatat că a fost încălcat 
dreptul de autor al autorului fotografiei.  

Voci din sală: 

Operă bastardă...  

Domnul Andrei Popa:  

Bastardă când este... (Rumoare în sală.) 

Domnul Igor Grosu: 

Da. Eu am prins firul acum. Am prins. Colegul... da. Bine.  

Alte întrebări, stimați colegi? 

Nu sunt întrebări. 

Vă rog să luați loc. 

 



 

102 
 

Domnul Andrei Popa:  

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Raportul comisiei – doamna Nicolaescu-Onofrei. 

Doamna Liliana Nicolaescu-Onofrei: 

Mulțumesc, domnule Președinte. 

Stimați colegi, 

Prezint atenției dumneavoastră raportul la proiectul de lege pentru 
modificarea Legii nr. 230/2022 privind dreptul de autor și drepturile conexe 
nr. 329 din 27 septembrie 2023.  

Comisia cultură, educație, cercetare, tineret, sport și mass-media a 
examinat proiectul de lege și relevă următoarele.  

Prevederile actului normativ propun reglementarea statutului operelor 
orfane, modul de utilizare, stabilirea instituțiilor cu drept de utilizare, 
precum și compensarea echitabilă a titularului de drepturi asupra unei opere 
sau fonograme considerate a fi operă orfană, urmare a identificării sau 
localizării acestuia. 

Prin proiect va fi reglementată activitatea instituțiilor publice care pot 
utiliza operele orfane în colecțiile lor prin punerea acestora la dispoziția 
publicului, reproducerea operei orfane în vederea digitalizării, punerii la 
dispoziție, indexării, catalogării, conservării sau restaurării acestora, doar 
după efectuarea căutării perseverente a titularilor de drepturi, fapt despre 
care sunt obligate să informeze anual Agenția de Stat pentru Proprietatea 
Intelectuală care, la rândul său, va aproba sursele de căutare a operelor 
orfane, urmare a consultării cu titularii de drepturi și utilizatorii pentru 
fiecare categorie de opere sau fonograme. 

În contextul celor expuse supra, examinării proiectului și a dezbaterilor 
ulterioare, comisia, cu votul majorității membrilor aleși, propune proiectul 
de lege nr. 329 din 27 septembrie curent spre examinare și aprobare în prima 
lectură în cadrul ședinței plenare a Parlamentului. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Și noi vă mulțumim. 

Stimați colegi,  

Întrebări?  

Nu sunt. 

În continuare – coraport, doamna Gherman, Comisia politică externă. 
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Doamna Doina Gherman: 

Comisia politică externă și integrare europeană, cu votul unanim al 
membrilor prezenți, propune examinarea și aprobarea în prima lectură în 
cadrul ședinței plenare de astăzi. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim. 

Întrebări la coraport?  

Nu sunt. (Rumoare în sală.) 

Văd că toți discută despre opera orfană.  

Bine, haideți să votăm, să protejăm acest... aceste opere. De-ar avea 
cine le crea, că noi o să le protejăm. 

Rog, atenție. 

Rog să revenim pe poziții. 

Stimați colegi, 

Supun votului în prima lectură proiectul nr. 329 din 
27.09.2023, proiectul de lege pentru modificarea Legii                                  
nr. 230/2022 privind dreptul de autor și drepturile conexe. Prima 
lectură. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog.  

Stimați colegi, 

Proiectul nr. ...  

Iată, o operă orfană pe aici s-a pierdut. (Râsete în sală.)  

 Proiectul nr. 329 din 27.09.2023, proiectul de lege pentru 
modificarea Legii nr. 230/2022 privind dreptul de autor și 
drepturile conexe, susținut în prima lectură de 66 de deputați. 

Vă mulțumesc. 

Continuam cu proiectul nr. 292 din 22.08.2023, proiectul de 
lege pentru modificarea unor acte normative (ajustarea cadrului 
normativ din domeniul dreptului de autor și drepturile conexe).  

Prezintă – domnul Andrei Popa, director general adjunct, Agenția de 
Stat pentru Proprietatea Intelectuală. 

Vă rog. 

Domnul Andrei Popa: 

Mulțumesc, domnule Președinte. 
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Stimați deputați, 

Prezint atenției dumneavoastră proiectul de lege pentru modificarea 
unor acte normative (ajustarea cadrului normativ din domeniul dreptului de 
autor și drepturilor conexe), elaborat ca urmare a intrării în vigoare a Legii 
privind dreptul de autor și drepturile conexe.  

Astfel, în scopul consolidării cadrului normativ în domeniul dreptului 
de autor și drepturilor conexe și racordării legislației subsidiare prevederilor 
noului act normativ adoptat, prin proiectul legii de modificare se propune: 
amendarea unor legi care conțin referințe la denumirea actului normativ 
abrogat în vederea actualizării denumirii acestuia, și anume „Legea privind 
dreptul de autor și drepturile conexe”; amendarea anexei la Legea privind 
dreptul de autor și drepturile conexe în vederea aducerii în concordanță a 
codurilor, echipamentelor și suporturilor materiale pentru care se achită 
remunerație compensatorie pentru copia privată cu noile coduri incluse în 
Nomenclatura combinată a mărfurilor; de asemenea, amendarea Legii cu 
privire la Agenția de Stat pentru Proprietatea Intelectuală, în scopul 
facilitării condițiilor de obținere a calificării de mediator în cadrul Comisiei 
de mediere în domeniul proprietății intelectuale.  

În contextul celor expuse, rog susținerea dumneavoastră în vederea 
adoptării acestui proiect de act normativ.  

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Stimați colegi,  

Întrebări? 

Nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Domnul Andrei Popa: 

Vă mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Raportul Comisiei cultură, educație, cercetare, tineret, sport și mass-
media – doamna Nicolaescu. 

Doamna Liliana Nicolaescu-Onofrei: 

Stimați colegi, 

Comisia a examinat proiectul de lege pentru modificarea unor acte 
normative (ajustarea cadrului normativ din domeniul dreptului de autor și 
drepturilor conexe) nr. 292 din 22 august 2023.  

Astfel, în contextul dezbaterilor urmare a examinării proiectului, prin 
votul majorității membrilor săi, comisia s-a pronunțat pentru susținerea 
proiectului de lege în prima lectură în plenul Parlamentului. 

Mulțumesc.  
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Domnul Igor Grosu: 

Și noi vă mulțumim.  

Stimați colegi,  

Întrebări la raport? 

Nu sunt. 

Coraport nu avem aici, da?  

Nu avem. 

Vă mulțumesc. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Stimați colegi, 

Supun votului în prima lectură proiectul nr. 292 din 
22.08.2023, proiectul de lege pentru modificarea unor acte 
normative (ajustarea cadrului normativ din domeniul dreptului 
de autor și drepturilor conexe). Prima lectură. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 292 din 22.08.2023, proiectul de lege pentru 
modificarea unor acte normative, susținut în prima lectură de                 
64 de deputați. 

Vă mulțumesc.  

Colegi, 

Continuăm cu proiectul nr. 299 din 06.09.2023, proiectul de 
lege privind introducerea pe piață a produselor fitosanitare. 
Suntem în prima lectură. 

Prezintă – domnul secretar de stat Șarban, Ministerul Agriculturii și 
Industriei Alimentare. 

Vă rog. 

Domnul Vasile Șarban: 

Mulțumesc mult, domnule Președinte. 

Stimate domnule Președinte, 

Stimați deputați, 

Prezint atenției dumneavoastră proiectul de lege privind introducerea 
pe piață a produselor fitosanitare.  

Este încă unul din proiectele noastre care țin de armonizarea legislației 
europene la actele normative naționale. Este un proiect care transpune 
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parțial Regulamentul european 1107/2009. De ce parțial? Deoarece noi 
preluăm în totalitate lista substanțelor active din Uniunea Europeană și, 
respectiv, aceste articole care determină procedura de înregistrare a 
substanțelor active, deci, nu este preluată. Putem să considerăm că este 
preluată în totalitate, în acest fel.  

Acest proiect de lege inclusiv vine să implementeze și din prevederile 
Acordului de Asociere dintre Republica Moldova și Uniunea Europeană.  

Totodată, proiectul respectiv va reduce riscurile și efectele utilizării 
produselor de protecție a plantelor asupra sănătății umane și mediului 
înconjurător; va permite diversificarea mai intensivă a pieței autohtone cu 
produse fitosanitare conform rigorilor de autorizare europene; va permite 
excluderea efectuării de teste pentru produsele care, deja, se află în proces 
de testare pe teritoriul Uniunii Europene și pot fi înregistrate conform 
acestor rezultate ale testării în Republica Moldova; va permite crearea unei 
baze normative ce va permite reglementarea în unele domenii specifice care 
nu sunt încă reglementate, dar, deja, sunt actuale și mature condițiilor 
economice de dezvoltare din Republica Moldova; va permite evitarea 
autorizării naționale a substanțelor active, pentru a reduce dublarea 
eforturilor administrative și financiare pe care le poate face Republica 
Moldova în acest sens; va permite crearea condițiilor pentru acces liberalizat 
la produse mai calitative și mai sigure pentru producătorii agricoli, dar, în 
special, aceasta ne va permite, nemijlocit, ca să avem o producție inofensivă 
care poate fi exportată în Uniunea Europeană, deoarece noi vedem că 
tendințele de export al produselor agroalimentare din Republica Moldova 
sunt îndreptate mai mult spre Vest.  

De aceea, având un act armonizat, deci, cu siguranță, vom intra în acea 
arie de încredere a Uniunii Europene și vom putea fi listați mai ușor în acest 
sens. Proiectul respectiv va permite și utilizările minore. Deci, în cazul când 
un... o cultură oarecare nu are înregistrat un produs de uz fitosanitar, acesta 
va putea fi utilizat la recomandarea ANSA. Va putea fi utilizat pentru 
combaterea anumitor boli sau dăunători  

Totodată, proiectul respectiv vine să abroge 4 acte normative 
naționale. Este vorba... deci, nu abrogarea totalmente, dar a unei mari părți 
din Legea nr. 119 cu privire la produsele de uz fitosanitar și fertilizanți, unde 
va rămâne doar partea de fertilizanți; abrogarea Legii nr. 228 cu privire la 
protecția plantelor și carantina fitosanitară; abrogarea Legii nr. 277 privind 
substanțele chimice pentru excluderea reglementărilor pentru produsele 
fitosanitare; și partea a treia a anexei nr. 1 a Legii nr. 160 privind 
reglementarea prin autorizare a activității de întreprinzător, prin ajustarea 
denumirii „autorizație pentru produs fitosanitar”. 

În contextul celor expuse și în contextul realizării inițiativei din 
Parlamentul European de astăzi, rugăm și noi susținerea proiectului 
respectiv. 

Mersi. 



 

107 
 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări? 

Prima întrebare – doamna Oglinda. 

Doamna Ana Oglinda: 

Mulțumesc, domnule Președinte. 

Aș dori să aflu, domnule secretar de stat, până acum, cum se utilizau și 
dacă... care era procentul de utilizare în agricultură a produselor 
fitosanitare? Și care... cum noi în... și care este... a acelor chimice, pesticide, 
insecticide și altele, care a fost proporția până... sau până în prezent chiar?  

Totodată, este bine cunoscut că utilizarea pe scară largă a produselor 
fitosanitare, sigur că, va livra producția mai calitativă și vom fi mai 
competitivi, într-adevăr, pe piața din Vest. Aceasta are și un impact... un 
impact pozitiv asupra sănătății populației, pentru că știm foarte bine cum se 
păstrează... care este timpul de înjumătățire a substanțelor chimice cu care... 
cu care se făcea de multe ori abuz în agricultură. Perioada aceasta care a fost, 
așa un pic, să zic eu, scăpată de sub control, sigur că ea lasă amprente asupra 
sănătății populației.  

Deci, ca întrebare ar fi: cum a fost până acum, care a fost procentul și 
dacă a fost, cumva, eu știu, nu că reglementat, dar controlat și statul știe care 
a fost proporția de fitosanitare și alte produse chimice, care știm că sunt             
într-o cantitate foarte mare, sub 3 mii de denumiri și, respectiv, în piață la 
noi vin în cantități mari, iar apoi se livrează în butelii mai mici? 

Vă rog. 

Domnul Vasile Șarban: 

Da. Mulțumesc mult, doamna deputată Oglinda. 

Deci, la moment, în Republica Moldova în catalogul... în Registrul 
produselor de uz fitosanitar al Republicii Moldova sunt înregistrate              
1115 produse. Este vorba doar de pufuri fără fertilizanți, deoarece fertilizanții 
sunt mai inofensivi.  

Deci, înregistrarea acestora se face pe bază de solicitare a agentului 
economic care își dorește acest lucru, care este furnizor pe teritoriul 
Republicii Moldova. Este contra plată. Testarea... se face, în acest sens, o 
testare în condiții de producție de către savanții din cadrul instituțiilor 
științifice de cercetare, inclusiv prin intermediul Agenției... ANSP-ului, 
Agenției Naționale pentru Sănătate Publică. Deci, se face un raport referitor 
la inofensivitatea produsului și, conform recomandărilor savanților din 
agricultură, că acest produs... deci, nu va fi inofensiv și nu va crea... sau nu 
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va lăsa careva reziduuri, în limita perioadei de așteptare, nu va lăsa reziduuri 
de pesticide în produs. 

Toate acestea sunt discutate în cadrul Comisiei republicane de 
înregistrare a preparatelor de uz fitosanitar, unde sunt membrii inclusiv de 
la ANSP, Centrul de Stat pentru Testarea și Omologarea Preparatelor de Uz 
Fitosanitar, instituțiile științifice de cercetare, ANSA. Președinția acestui 
consiliu o deține Ministerul Agriculturii și Industriei Alimentare. În acest 
sens, pot să vă asigur că tot ceea ce este înregistrat pe teritoriul Republicii 
Moldova și până la moment, deci, ele sunt și corespund caracteristicilor, ele 
au eficiența corespunzătoare.  

Totodată, cel mai important, noi și acum, în cadrul acestei comisii, 
examinăm produsele care urmează să fie înregistrate... sau prin 
recunoaștere, sau prelungită perioada de înregistrare. Deci, obligatoriu este 
ca substanța activă să se regăsească în Registrul european al substanțelor 
active și conform perioadei care ele sunt acolo înregistrate, dacă este...  

Deci, noi, până la moment, în Republica Moldova, avem înregistrarea 
– 2 ani și 7 ani. Deci, aceasta se pune în dependență de perioada cât este 
înregistrată substanța activă în catalogul... în Registrul Uniunii Europene.  

Domnul Igor Grosu: 

Doamnă deputată,  

A doua întrebare? 

Vă rog. 

Doamna Ana Oglinda: 

Spuneți, vă rog, cum am putea noi să încurajăm agricultorii ca să 
utilizeze pe scară mai largă produse fitosanitare și să iasă de la acele 
substanțe care sunt chimice, toxice, fosfororganice, carbamații și altele?  Că 
la preț ele sunt...  

Aici, un pic de claritate, da... poftim... sigur că... 

Domnul Vasile Șarban: 

Da, mersi mult. 

Este cam problematic, deoarece nemijlocit ține de conștiința și 
responsabilitatea producătorului agricol, fiindcă fiecare producător agricol 
se orientează spre un profit mai mare și, în acest sens, încearcă să procure 
produse de uz fitosanitar mai ieftine, ceea ce ar constitui că ele sunt generice, 
ele sunt de origine necunoscută în multe cazuri când este vorba de... mă rog, 
introducerea în țară în cantități mici fără a fi controlate.  

Dar, în mare parte, de ce în Republica Moldova se utilizează pe larg 
produsele de uz fitosanitar cu marca CE, ceea ce ar corespunde 
reglementărilor europene? Acest proces este nemijlocit monitorizat de 
Agenția Națională pentru Siguranța Alimentelor, începând cu procurarea, 
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depozitarea produselor de uz fitosanitar și continuând cu utilizarea 
produselor de uz fitosanitar, inclusiv ei duc și evidența stocurilor care sunt 
rămase în cadrul întreprinderilor sau în cadrul furnizorilor de aceste 
preparate.  

Plus la aceasta, noi insistăm și ducem o politică, credem noi, destul de 
bună, dar aceasta va fi, deja, demonstrat pe viitor la produsele ecologice. 
Deci, legea a fost adoptată, mersi, în această vară. Deci, în cazul când noi ne 
vom reorienta măcar până la 15–20% din suprafețele cultivate pe teritoriul 
Republicii Moldova cu produse agricole să fie în circuitul ecologic... Noi 
acum avem, deja, înregistrate unele preparate care pot fi utilizate în circuitul 
ecologic, inclusiv prin acest Consiliu republican de înregistrare. Și, da, noi             
vom continua să încurajăm producătorii agricoli ca să treacă la producerea 
ecologică.  

Mersi mult.  

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim. 

În continuare – domnul  Agheorghiesei. 

Domnul Gheorghe Agheorghiesei: 

Mulțumesc, domnule Președinte. 

Domnule Șarban,  

Așa o întrebare. Micii agricultori sau fermierii ar putea avea acces mai 
simplificat pe piața Uniunii Europene, chiar în România sau și în țara vecină, 
în Ucraina, fiindcă știm că mulți ar procura de acolo, sunt prețuri mult mai 
competitive și aceasta poate ar contribui un pic la mărirea concurenței și 
niște prețuri mai bune pe piața noastră? Cum credeți, acest proiect de lege 
facilitează accesul producătorilor agricoli direct pe piața externă? 

Domnul Vasile Șarban: 

Exact, da.  

Mersi mult.  

Îmi cer scuze că mi-a scăpat acest element foarte important.  

Proiectul respectiv, într-adevăr, va da posibilitate producătorilor 
agricoli să procure aceste preparate de uz fitosanitar din afara țării, acolo 
unde ele sunt înregistrate. Și, nemijlocit, aceste preparate trebuie să fie 
înregistrate în zona B a Uniunii Europene, care este recunoscută ca și 
utilizare și pentru Republica Moldova.  

Producătorul agricol, mai ales din România, o va face foarte simplu 
acest... va face foarte simplu acest import, deoarece ține nemijlocit și de 
etichetă și informația ce ține de preparatul de uz fitosanitar. Ea, fiind în 
română, va putea fi adusă aici dacă ea este înregistrată în Republica 
Moldova, fără a avea careva... alte careva necesități de a fi înregistrată, 
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recunoscută sau prelungită, sau mai nu știu cum. Deci, cu siguranță, 
producătorul agricol va avea doar de câștigat din acest proiect de lege. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Domnule deputat,  

A doua întrebare? 

Domnul Gheorghe Agheorghiesei: 

Dacă se va facilita acest acces, ar fi bine ministerul să facă niște broșuri, 
niște pliante, ca să informăm mai bine agricultorii, să cunoască foarte bine 
aceste lucruri, ca să le venim în sprijinul lor și, într-un final, să avem și 
cheltuieli un pic mai mici în agricultură.  

Vă mulțumesc. 

Domnul Vasile Șarban: 

Da, mersi. 

Cu siguranță, într-adevăr, ministerul va trebui să facă acest lucru, 
inclusiv prin intermediul Agenției Naționale pentru Siguranța Alimentelor. 

Voiam să mai adaug că acest proiect, nemijlocit, va duce și la o 
concurență mai mare în piața de produse de uz fitosanitar. Noi sperăm foarte 
mult că costurile, chiar de la acei furnizori de pe teritoriul Republicii 
Moldova, să fie într-o descreștere destul de semnificativă.  

Mersi. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim. 

Alte întrebări? 

Alte întrebări nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Domnul Vasile Șarban: 

Mulțumesc mult. 

Domnul Igor Grosu: 

Raportul comisiei – domnul Păsat. 

Domnul Iurie Păsat: 

Stimați deputați, 

Comisia agricultură și industrie alimentară a examinat proiectul de 
lege privind introducerea pe piață a produselor fitosanitare, prezentat de 
Guvern, și comunică următoarele.  
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Prezentul proiect de lege are ca scop asigurarea unui nivel sporit de 
protecție a sănătății oamenilor, animalelor, mediului înconjurător, 
perfecționarea pieței interne prin armonizarea normelor de introducere pe 
piață a produselor fitosanitare și protejarea competitivității sectorului 
agricol.  

Ca urmare a dezbaterilor, Comisia agricultură și industrie alimentară, 
cu votul unanim, propune spre aprobare proiectul de lege în prima lectură. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc. 

Întrebări, stimați colegi, la raport? 

Nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Coraport – Comisia politică externă.  

Vă rog. 

Doamna Doina Gherman: 

Mulțumesc. 

Domnule Președinte, 

Stimați colegi, 

În urma examinării și dezbaterii acestui proiect de lege, comisia 
recomandă aprobarea în prima lectură în cadrul ședinței plenare de astăzi. 

Mersi. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Stimați colegi,  

Întrebări? 

Întrebări nu sunt. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Stimați colegi, 

Supun votului în prima lectură proiectul nr. 299 din 
06.09.2023, proiectul de lege privind introducerea pe piață a 
produselor fitosanitare. Suntem la lectura întâi. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 
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Stimați colegi, 

Proiectul nr. 299 din 06.09.2023, proiectul de lege privind 
introducerea pe piață a produselor fitosanitare, în prima lectură 
susținut de 56 de deputați. 

Vă mulțumesc. 

Domnule secretar de stat,  

Vă mulțumim.  

Mergeți să organizați sărbătoarea vinului, vă rugăm. (Râsete în sală.) 
Lăsăm oleacă fitosanitaria, acum cu vinul să ne prezentăm bine.  

Bine. 

Continuăm cu proiectul nr. 340 din 29.09.2023, proiectul de 
lege cu privire la acordarea facilităților fiscale și vamale la 
importul și/sau livrările de mărfuri și/sau servicii destinate 
implementării Proiectului „Moldova drumuri III”. Suntem la 
lectura întâi. 

Prezintă proiectul – domnul Lazarencu. 

Vă rog. 

Domnul Sergiu Lazarencu:  

Stimați colegi, 

În atenția dumneavoastră, proiectul de lege nr. 340 cu privire la 
acordarea facilităților fiscale și vamale la importul și/sau livrările de mărfuri 
și/sau servicii destinate implementării Proiectului „Moldova drumuri III”.  

Principalele prevederi ale proiectului. Proiectul actului normativ este 
elaborat în vederea acordării unor facilități fiscale și vamale, pentru 
implementarea unor acțiuni aprobate în cadrul unui act normativ, deja, 
aprobat de către Parlamentul Republicii Moldova (Legea nr. 362/2022 
pentru ratificarea Contractului de finanțare dintre Republica Moldova și 
Banca Europeană de Investiții pentru suplinirea și realizarea în continuare a 
Proiectului „Moldova drumuri III”). Facilitățile acordate vor stabili scutirea 
de plată a taxei pe valoarea adăugată cu drept de deducere și taxele vamale 
pentru bunurile, lucrările, serviciile non-consultanță, serviciile de 
consultanță, costurile de instruire și operare procurate pentru realizarea 
acțiunilor necesare în vederea implementării în continuare a Proiectului 
„Moldova drumuri III”.  

Totodată, luând în considerare necesitatea  urgentării procesului de 
realizare a componentelor Proiectului, se solicită aprobarea derogării de la 
prevederile articolului 56 din Legea nr. 100/2017 și asigurarea intrării în 
vigoare a legii la data publicării în Monitorul Oficial al Republicii Moldova. 

Pentru informații. „Moldova drumuri III”, vorbim despre drumul M3 
Chișinău–Comrat–Giurgiulești, construcția sectorului de ocolire a orașului 
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Comrat; drumul M2, drumul de centură al municipiului Chișinău       (sectorul 
1), cu lungimea de 6,6 km; și pentru obiectivele noi de finanțare în acest 
Proiect „Moldova drumuri III” – drumul M3, vorbim despre ocolirea 
orașului Cimișlia, de 7,5 km, dar și drumul R34 Hîncești–Leova–Cahul–
Giurgiulești, reabilitarea unui sector de drum de 42 de km. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Și noi vă mulțumim. 

Stimați colegi,  

Întrebări?  

Nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Raportul comisiei – domnul Radu Marian, Comisia economie, buget și 
finanțe. 

Domnul Radu Marian: 

Da. Mersi mult. 

Comisia economie, buget și finanțe a examinat proiectul de lege cu 
privire la acordarea facilităților fiscale și vamale pentru acest proiect 
important de infrastructură.  

Comisia propune Parlamentului aprobarea proiectului în prima 
lectură. 

Mersi. 

Domnul Igor Grosu: 

Stimați colegi, 

Întrebări la raportul comisiei? 

Nu sunt. 

Vă mulțumesc. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Supun votului în prima lectură proiectul nr. 340 din 
29.09.2023, proiectul de lege cu privire la acordarea facilităților 
fiscale și vamale la importul și/sau livrările de mărfuri și/sau 
servicii destinate implementării Proiectului „Moldova drumuri 
III”. Prima lectură. 

Rog, inițiem procedura de vot.  

Rezultatul, vă rog. 
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Stimați colegi, 

Proiectul nr. 340 din 29.09.2023, proiectul de lege cu privire 
la acordarea facilităților fiscale și vamale la importul și/sau 
livrările de mărfuri și/sau servicii destinate implementării 
Proiectului „Moldova drumuri III”, în prima lectură susținut de 
56 de deputați. 

Vă mulțumesc. 

Colegi, 

Continuăm cu proiectul nr. 312 din 21.09.2023, proiectul de 
lege pentru modificarea unor acte normative (privind 
prezentarea de către unele entități a informațiilor privind 
impozitul pe venit) (Legea contabilității și raportării financiare 
nr. 287/2017 și Legea cu privire la auditul financiar... situațiilor 
financiare). 

Prezintă – doamna Olga Golban, secretar de stat, Ministerul 
Finanțelor. 

Vă rog. 

Doamna Olga Golban:  

Vă mulțumesc mult. 

Domnule Președinte, 

Stimați deputați, 

Se propune spre examinare acest proiect de lege.  

Proiectul a fost elaborat în contextul armonizării legislației naționale la 
Directiva Uniunii Europene. Modificările propuse de a fi operate la Legea 
contabilității și raportării financiare vizează un spectru îngust de 
întreprinderi care trebuie să prezinte o informație adițională raportului 
financiar în partea ce ține de impozitul pe venit.  

Subiecții pasibili de a prezenta această informație sunt entitățile care 
înregistrează venituri din vânzări în decursul a 2 ani într-o sumă care 
depășește 15,75 miliarde de lei. Informația cu privire la dezvăluirea 
impozitului pe venit urmează să conțină detalieri cu privire la activitatea 
întreprinderii, sursele de obținere a acestor venituri, obligațiile calculate 
aferent impozitului pe venit și modul de onorare a acestora către buget, 
precum și rezultatul financiar, profitul sau pierderea înregistrată.  

Este de menționat că acest plafon de 15,75 este racordat la plafonul 
stabilit și de Directiva Europeană de 250 de milioane de euro. Informația 
este destinată de a fi utilizată de către fondatorii, asociații companiei, 
inclusiv investitori, sau alte autorități care, desigur, au acces la rapoartele 
financiare și la sursele adiacente care vin să explice informația deținută în 
rapoarte.  
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În partea ce ține de modificările propuse a fi operate la Legea privind 
auditul situațiilor financiare, este de menționat că acestea sunt operate în 
contextul modificărilor operate în standardele de management al calității. 
Astfel, scopul pe care îl oglindește acest proiect de lege este stabilirea unor 
norme comune privind transparența în ceea ce vizează prezentarea de 
informații și utilizarea lor într-o cunoaștere a situației reale și prudente la 
nivelul entității. 

Rog susținerea proiectului. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim. 

Întrebări, stimați colegi?  

Domnul Radu Marian. 

Domnul Radu Marian: 

Da. Mersi. 

Doamnă secretar de stat,  

O întrebare. Cum o să ne ajute pe noi, pe instituțiile statului, faptul că 
companiile care au venituri din vânzări mai mari de acest prag de                 
15,75 miliarde... 

Doamna Olga Golban: 

15,75. 

Domnul Radu Marian: 

Da. Mersi. 

... adică venituri din vânzări ale companiei-mamă, dacă, cumva, 
aceasta o să ajute, eu știu, instituțiile noastre să reducă un anumit risc de 
evaziune sau... în sens că... sau, pur și simplu, noi ne asumăm acest acquis al 
Uniunii Europene și din perspectiva transparenței? Deci, care ar fi beneficiul 
direct pentru instituțiile noastre urmare a obținerii acestei informații 
detaliate? 

Mersi. 

Doamna Olga Golban: 

Da. Mulțumesc mult pentru întrebare. 

Dacă să ne referim, cum am menționat, această informație vine să 
dezvăluie cifrele sau... care sunt deja conotate în raportul financiar, urmează 
să dezvăluie situația specifică care este înregistrată la întreprindere și, astfel, 
cum au fost obținute aceste venituri. Prin urmare, într-un sistem de riscuri 
pe care... adică îl implementăm ca autorități din punctul Serviciului Fiscal 
sau Inspecției Financiare, desigur, ajută ca să fie înțeleasă în ansamblu, în 
comparație cu alți agenți economici din sector sau poate per ansamblu 
fenomenul care s-a întâmplat și caracterul acestor evoluții la nivelul 
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întreprinderii. Prin urmare, să putem lua o decizie mai justă în acțiunile pe 
care le întreprindem ca instituție. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim. 

Următoarea întrebare – doamna Darovannaia. 

Doamna Alla Darovannaia: 

Da. Mulțumesc, domnule Președinte. 

Bună ziua.  

Noi ieri am discutat cu dumneavoastră destul de mult la acest proiect 
de lege. În principiu, mi-ați răspuns la toate întrebările, de aceea astăzi nu o 
să repet, o să am doar o întrebare.  

Întrebarea mea este: dumneavoastră ați spus că 15,7 miliarde pentru 
companiile din Republica Moldova, care este aceeași sumă ca și pentru cele 
din Uniunea Europeană, 250 de milioane, de la care se monitorizează pentru 
a lua decizii, pentru a le... deci, pentru a vedea de ce au supraprofit, că alții 
nu au, pentru a corecta activitățile.  

Spuneți-mi, vă rog, considerați că este corect ca aceste sume să fie 
raportate exact cum este în Uniunea Europeană? De ce nu legați, de exemplu, 
de cota din PIB, deci, PIB-ul și aceste 250 de milioane... și corespunzător 
PIB-ul și 250 de milioane... și 15 miliarde în Republica Moldova?  

Deci, ca să... ca să fiu... poate ca să fiu mai exactă, ca să înțeleagă toată 
lumea, Republica Moldova are volume cu mult mai mici ca țările Uniunii 
Europene, ceea ce ține de cifra de afaceri. Poate e bine, cumva, să racordați 
la condițiile Republicii Moldova și, atunci, s-ar încadra mai multe 
întreprinderi, și dumneavoastră ați putea lua decizii, ca să vedeți de ce unii 
au profituri, supraprofituri, iar alții nu au? Nu este posibil de racordat 
această cifră la condițiile economiei Republicii Moldova și la cifrele de afaceri 
din Republica Moldova?  

Doamna Olga Golban: 

Mulțumesc pentru întrebare. 

Aș dori să menționez că Legea contabilității și raportării financiare, 
deja, a trecut un exercițiu de transpunere a Directivei Europene pe partea 
contabilității în 2017, atunci când a fost aprobată. Modificările în cauză, care 
sunt realizate la nivelul directivei, adică vin să... noi venim acum să ne 
racordăm la aceste modificări. Este un plafon stabilit care nu avem marja... 
adică să-l modificăm foarte mult, adică este la 250 de mii de euro, ceea ce noi 
am echivalat în lei și am încercat să... 

Voce din sală: 

Milioane. 
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Doamna Olga Golban: 

Da, 250 de milioane, mă scuzați. Și am încercat să-l racordăm în 
legislația națională la nivel în lei, la o cifră rotunjită. Nu avem marja ca să-l 
diferențiem prea mare... prea mult. Este un plafon fix. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim. 

Doamna Darovannaia – a doua întrebare. 

Doamna Alla Darovannaia: 

Da, eu am înțeles. Dumneavoastră aceasta și ieri ne-ați spus, dar întreb 
dacă nu este posibil, printr-o derogare, într-o perioadă de tranziție, de 
exemplu? Că suntem acuma în mai multe crize și economia noastră suferă 
enorm ca și, de fapt, cetățenii, ca rezultat la aceasta. Nu este posibilă o 
derogare pe o perioadă? Că, oricum, aderăm la Uniunea Europeană, cum 
promite guvernarea, până în 2030, 2 ani, de exemplu, nu este posibil, da? 

Doamna Olga Golban: 

Dacă să intru puțin în detaliile mai tehnice ale proiectului, este vorba 
că această informație va viza în special entitățile de grup, unde entitatea-
mamă urmează să prezinte informația în ansamblu per companie. În esență, 
atunci când oricare entitate care își îndeplinește rapoartele financiare, 
desigur, însoțește acest raport financiar și de o sinteză, o notă explicativă 
asupra gestiunii întreprinderii pe parcursul anului, care este destinată să fie 
utilizată la nivelul întreprinderii de către fondatori, asociați sau când există 
o autoritate, cumva, în control, dar este una mai succintă. Aici, deja, se 
impune un caracter obligatoriu, și anume cu indicarea acestor parametri 
tehnici. (Voce nedeslușită din sală.)  

Deocamdată, nu putem. 

Domnul Igor Grosu: 

Și noi vă mulțumim. 

Alte întrebări, stimați colegi? 

Nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Doamna Olga Golban: 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Noi vă mulțumim. 

Raportul comisiei – domnul Radu Marian. 
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Domnul Radu Marian: 

Mersi. 

Comisia economie, buget și finanțe a examinat proiectul respectiv.  

Doar menționăm că implementarea acestui proiect de lege nu va 
necesita cheltuieli financiare suplimentare de la bugetul de stat.  

În urma dezbaterii proiectului de lege, Comisia economie, buget și 
finanțe propune aprobarea proiectului în prima lectură. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Întrebări la raport?   

Nu sunt. 

Coraport – doamna Gherman. 

Doamna Doina Gherman: 

Da. Domnule Președinte, 

Stimați colegi,  

Comisia politică externă și integrare europeană recomandă votarea în 
prima lectură a prezentului proiect de lege.  

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Întrebări la coraport? 

Nu sunt. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Stimați colegi, 

Supun votului proiectul nr. 312 din 21.09.2023, proiectul de 
lege pentru modificarea unor acte normative (privind 
prezentarea de către unele entități a informațiilor privind 
impozitul pe venit). Suntem la lectura întâi. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 312 din 21.09.2023, proiectul de lege pentru 
modificarea unor acte normative (privind prezentarea de către 
unele entități a informațiilor privind impozitul pe venit), susținut 
în prima lectură de 54 de deputați. 

Vă mulțumesc. 
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Colegi,  

Se anunță o pauză până la ora 16.50. 

Vă mulțumesc. 

Voce din sală: 

Până când? 

Domnul Igor Grosu: 

16.50. 

Poftim? (Voce nedeslușită din sală.) Da. 

Vă mulțumesc. 

 

P A U Z Ă 

* 

*   *   * 

D U P Ă   P A U Z Ă 

 

Domnul Igor Grosu: 

... Cu permisiunea dumneavoastră, continuăm cu proiectul nr. 313 
din 21.09.2023, proiectul de lege privind modificarea unor acte 
normative (care vizează activarea pieței forței de muncă). 

Prezintă – doamna Felicia Bechtoldt, secretar de stat, Ministerul 
Muncii și Protecției Sociale. 

Vă invităm la tribuna centrală. 

Doamna Felicia Bechtoldt – secretar de stat al Ministerului 
Muncii și Protecției Sociale: 

Stimate domnule Președinte, 

Stimați deputați, 

Stimate deputate, 

Vreau să vă prezint în atenția dumneavoastră proiectul de lege privind 
modificarea unor acte normative (activarea pieței forței de muncă) nr. 313 
din 21 septembrie 2023. 

Acest proiect a fost elaborat în contextul reformei Agenției Naționale 
pentru Ocuparea Forței de Muncă și al reformei sistemului de asistență 
socială, care au scos la iveală unele lacune care facilitează inactivitatea 
șomerilor pe piața forței de muncă, scade motivarea lor de a se angaja și 
încurajează munca informală. 
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Până în prezent, de asigurare medicală beneficiază toate persoanele 
care sunt înregistrate cu statut de șomer la Agenția Națională pentru 
Ocuparea Forței de Muncă. În 2022 au fost înregistrate 35000 de persoane. 
În sistemul de asigurări medicale, pentru aceste persoane, costul asigurării... 

Domnul Igor Grosu: 

Colegi, 

Pot să vă rog un pic liniște? 

Mersi.  

Doamna Felicia Bechtoldt: 

În sistemul de asigurări medicale, pentru aceste persoane, costul 
asigurării medicale este achitat de Guvern, iar prețul asigurării medicale 
pentru 2023 a fost de 12636 de lei.  

Din motivul că un număr mare de persoane se înregistrează la Agenția 
Națională pentru Ocuparea Forței de Muncă pentru a beneficia de asigurare 
medicală, nefiind intenționate de a se angaja, în proiect a fost inclusă 
modificarea conform căreia de asigurare medicală vor beneficia doar șomerii 
care au contribuit la bugetul de asigurări sociale și întrunesc condițiile de 
acordare a indemnizației de șomaj și doar pe perioada plății indemnizației.  

Această practică este întâlnită în țările din Uniunea Europeană și 
urmează a fi preluată și în Republica Moldova, neatingând însă drepturile 
mai multor categorii de cetățeni asigurați de către Guvern în sistemul de 
asistență medicală, cum ar fi: copiii până la vârsta de 18 ani, persoanele cu 
dizabilități, femeile însărcinate și veteranii de război. Deci, sunt șomeri 
înregistrați și din aceste categorii de persoane care în continuare vor 
beneficia de asigurare medicală. 

O altă prevedere a acestui proiect este micșorarea termenului de 
prezentare la vizita de la 60 de zile la 30 de zile la subdiviziunile de ocupare 
a forței de muncă. Deci, în prezent, termenul maxim de prezentare la vizită 
la subdiviziunile de ocupare a forței de muncă este de 60 de zile. Dacă 
șomerul nu s-a prezentat în timp de 60 de zile, șomerul este scos din evidență 
și își pierde statutul de șomer.  

Acest termen mare de 60 de zile permite persoanelor să lungească 
perioada de plată a ajutorului social, să fie angajat informal și să beneficieze 
de alte facilități venite la pachet cu statutul de șomer. Astfel, conform noii 
prevederi, termenul-limită de prezentare la vizită va fi micșorat de la 60 de 
zile la 30 de zile. 

O altă prevedere inclusă în proiect este o nouă atribuție pentru 
subdiviziunile de ocupare a forței de muncă, și anume de a asigura realizarea 
procesului de profilare a șomerilor și de a elabora un plan individual de 
angajare pentru fiecare șomer.  



 

121 
 

Pentru a activa și readuce pe piața muncii persoanele inactive, 
îndeosebi din localitățile îndepărtate de centrele raionale, unde se află sediile 
subdiviziunilor de ocupare a forței de muncă, vor fi create echipe mobile 
formate din specialiștii subdiviziunilor de ocupare, care vor informa, 
înregistra și ajuta aceste persoane să-și găsească un loc de muncă.  

De asemenea, pentru a spori interesul de revenire în câmpul muncii 
după încheierea concediului de maternitate sau concediului de îngrijire a 
copilului până la vârsta de 3 ani, a fost revizuită modalitatea de stabilire a 
mărimii indemnizației de șomaj în favoarea selectării perioadei care 
determină o sumă mai mare a indemnizației. 

O altă prevedere include... deci, pentru a activa șomerii și a reduce 
numărul de șomeri care au o durată îndelungată de aflare în evidență, va fi 
introdus un formular de raport lunar privind acțiunile întreprinse de șomer 
pe parcursul ultimelor 30 de zile în identificarea unui loc de muncă. Acest 
raport lunar va trebui să fie completat on-line sau pe suport de hârtie și 
prezentat subdiviziunilor de ocupare a forței de muncă. 

O altă prevedere a proiectului este extinderea termenului de 
înregistrare repetată cu statut de șomer de la 3 luni la 6 luni pentru acele 
persoane care au pierdut statutul de șomer din motive neîntemeiate, cum ar 
fi: refuzul a 2 locuri de muncă, neprezentarea neîntemeiată la vizită și refuzul 
la serviciile și măsurile de ocupare a Agenției Naționale pentru Ocuparea 
Forței de Muncă.  

Prin aplicarea acestei prevederi, vor fi încurajați șomerii interesați în 
identificarea unui loc de muncă în participarea la măsuri active, cum ar fi: 
cursuri de formare profesională, stagiere profesională, instruirea la locul de 
muncă și altele. 

Aceste modificări vor contribui la angajarea mai rapidă a șomerilor în 
câmpul muncii, vor favoriza revenirea pe piață a forței de muncă a 
persoanelor inactive și vor contribui la oficializarea relațiilor de muncă a 
lucrătorilor informali. Dar, cel mai mult, aceste modificări vor reduce 
fraudele în sistemul de asigurări medicale și ajutor social. 

În contextul celor expuse, rog susținerea proiectului. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Și noi vă mulțumim. 

Trecem la sesiunea de întrebări. 

Prima întrebare – doamna Lucrețeanu. 

Doamna Mariana Lucrețeanu: 

Mulțumesc, domnule Președinte. 
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Stimată doamnă raportor, 

În primul rând, vreau să vă felicit cu activitatea dumneavoastră pe care 
o aveți în cadrul ministerului, pentru reformele foarte bune și extraordinare, 
pe care împreună cu organizațiile internaționale și europene le-ați 
implementat în ultimii doi ani. 

Eu am o întrebare: prin această eliminare a fraudelor din sistemul 
medical, pe care ați menționat-o, se va salva o sumă importantă în bugetul 
de stat, dacă puteți să ne spuneți despre ce sumă e vorba? Și dacă s-a discutat 
în cadrul Guvernului ce se va întâmpla cu acești bani? Pe mine mă 
interesează dacă ei vor fi direcționați către susținerea și reforma pieței de 
muncă?  

A doua întrebare: aș vrea să știu cum veți ajunge la persoanele din 
familiile vulnerabile prin reformele pe care tocmai le-ați menționat? 

Mulțumesc. 

Doamna Felicia Bechtoldt: 

Mulțumesc.  

Stimată doamnă deputată, 

Într-adevăr, fraudele, care există în sistemul de asistență medicală și 
ajutor social, și aceste prevederi, pe care noi le avem în acest proiect de lege, 
vor economisi aproximativ 300 de milioane de lei din Fondul de asigurări 
medicale, anume pentru acoperirea asigurării medicale care, la moment, se 
dă șomerilor.  

În cadrul Guvernului nu sunt la curent dacă au fost anumite discuții 
referitoare unde se vor aloca acești bani. Noi sperăm foarte mult, cel puțin, 
la Ministerul Muncii și Protecției Sociale, că o parte din acești bani vor fi 
alocați măsurilor active ale Agenției Naționale pentru Ocuparea Forței de 
Muncă, dat fiind că anul acesta Agenția a absorbit tot bugetul pentru 2023 
până în luna iulie. Ne bucură faptul că, prin rectificarea la bugetul de stat,  
care a fost votată astăzi, am primit resurse financiare suplimentare. Dar, cu 
siguranță, avem nevoie de mai multe resurse, pentru că Agenția oferă 
subvenții angajatorilor care angajează persoane vulnerabile. Aici mă refer la 
tineri fără îngrijire... deci, tineri cu vârsta de la 16 până la 18 ani fără îngrijire 
părintească, persoane cu dizabilități, victime ale violenței în familie, 
persoanele care au fost reabilitate după consumul excesiv de droguri sau 
alcool ș.a.m.d.  

De asemenea, Agenția oferă burse pentru cei care vor să urmeze un 
curs de formare profesională. Vreau chiar să vă anunț că programul de 
vouchere de formare profesională este unul foarte popular. Noi am reușit, 
practic, să cheltuim toți banii pentru acest program. Și, într-adevăr, ar fi 
minunat dacă am putea să primim resurse financiare suplimentare din 
aceste economii pentru anul viitor.  
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Referitor la a doua întrebare, cum vom ajunge la persoanele 
vulnerabile, vreau să vă zic că în cadrul Agenției au fost create 8 echipe 
mobile și acest proiect de lege include o nouă atribuție pentru subdiviziunile 
de ocupare a forței de muncă, și anume ca fiecare subdiviziune să aibă o 
echipă mobilă. La moment, noi avem doar 8 echipe mobile, pentru că avem 
8 unități de transport. Prin intermediul... cu suportul partenerilor de 
dezvoltare, anul acesta vom avea alte 8 unități de transport, în total,                               
16 unități de transport. Anul acesta, pilotăm echipele mobile și sperăm foarte 
mult, din nou, cu suportul partenerilor de dezvoltare, să putem să extindem 
echipele mobile în toate cele 35 de subdiviziuni de ocupare a forței de muncă. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim.  

A doua întrebare. 

Doamnă deputată,  

A doua întrebare? Nu. 

Vă mulțumesc. 

În continuare – doamna Morozova. 

Doamna Marina Morozova: 

Mulțumesc. 

Stimată doamnă secretar de stat,  

Este de apreciat efortul ministerului pentru reformarea Agenției 
Naționale pentru Ocuparea Forței de Muncă, care are ca obiectiv țintirea mai 
bună a serviciilor destinate șomerilor și persoanelor care caută un loc de 
muncă.  

Am analizat datele Biroului Național de Statistică și arată o creștere a 
ratei de ocupare. În anul 2022, rata de ocupare este de 40,5%, în trimestrul II 
2023 este 43,7%. Eu, cumva, leg aceste date prin reforma, pe care o faceți. 
Totodată, vreau să menționez că, deseori, în discuții cu cetățenii, aceștia ne 
trimit un mesaj important că ajutorul social, care este pentru șomeri, trebuie 
să fie mai mult targhetat pentru persoanele care chiar au nevoie de acest 
ajutor. Mesajul cetățenilor este să evaluăm lista șomerilor și să-i ajutăm pe 
cei care chiar caută un loc de muncă.  

Vă rog frumos să ne spuneți care sunt pașii următori, pe care îi veți lua? 

Mersi.  

Doamna Felicia Bechtoldt: 

Vă mulțumesc.  

Stimată doamnă deputată, 

Vreau să vă zic că, într-adevăr, ajutorul social trebuie să fie targhetat 
pentru acele persoane, care au, într-adevăr, nevoie. Și vreau să vă zic că 



 

124 
 

Ministerul Muncii și Protecției Sociale, împreună cu instituțiile din 
subordine, aici mă refer la Inspecția Socială, la Agenția Națională pentru 
Ocuparea Forței de Muncă și la Direcțiile de asistență socială, întreprind 
măsuri pentru a reduce fraudele din sistem.  

Vreau doar să dau câteva cifre. În luna martie, am avut 11 mii de șomeri 
beneficiari de ajutor social. În luna august, avem 1800 de șomeri, care sunt 
beneficiari de ajutor social. Deci, noi avem cu mult mai mulți șomeri, dar 
doar o mică parte sunt beneficiari de ajutor social.  

De asemenea, aici aș vrea să menționez: este și datoriră faptului că, 
prin campania de informare, care noi, ministerul, împreună cu Agenția 
pentru Ocuparea Forței de Muncă, începând din luna septembrie a anului 
trecut până în prezent, am demarat o campanie de informare a tuturor 
serviciilor și măsurilor de ocupare. Aici, iarăși, vreau să mă refer la aceleași 
subvenții pentru angajatori, cursuri de formare profesională, stagiere 
profesională, instruirea la locul de muncă, inițierea unei afaceri, extinderea 
proiectelor inițiative locale. Deci, am reușit ca mai multe persoane să fie 
integrate în câmpul muncii prin aceste programe. De fapt, din această cauză, 
și bugetul a fost absorbit... Cam acesta este răspunsul meu. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim.  

A doua întrebare. 

Vă rog. 

Doamna Marina Morozova: 

De fapt, eu vreau să vă expun și datele ce țin de raionul Drochia, din 
care eu sunt. În aprilie, aveam un număr de 645 de șomeri care beneficiau 
de ajutor social, în august, avem 47 de persoane. Deci, este o cifră foarte, 
foarte vorbitoare, care ne spune că lucrurile se schimbă. 

Mulțumesc. 

Doamna Felicia Bechtoldt: 

Vă mulțumesc mult. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim. 

În continuare – domnul Odnostalco. 

Domnul Vladimir Odnostalco: 

Da. Mulțumesc, domnule Președinte. 
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Doamnă raportor, 

Для начала маленькое уточнение от вас. Вы сказали о том, что при 
расчете выплаты государства безработным сумма 12 тысяч леев, вы 
считаете полис по 12 тысяч леев, да, я правильно понял? То есть, вы 
медуслуги считаете... 

Doamna Felicia Bechtoldt: 

Exact, corect. 

Domnul Vladimir Odnostalco: 

Первое, хотелось бы напомнить, что это было сделано совсем 
недавно этим же Правительством с 4 до 12.600 было поднято. Поэтому, 
расходы в данном случае, понятно откуда у нас причины идут.  

Дальше. Хотел бы вам напомнить у нас 31% абсолютной бедности 
в стране. Это сейчас происходит по итогам 22 года. Это все заслуги. 
Миграция выросла. 1,9% ежегодно исход населения это в расчете 
прошлого года 2022. Это все statistica.md.  

МВФ прогнозирует в следующие пять лет, при том как дела идут 
сейчас, более 200 тысяч работоспособных наших граждан исход из 
страны за следующие пять лет. Я думаю, вам не нужно говорить сколько 
у нас всего работающих тех, кто выплачивает налоги. Плюс ко всему 
увеличивающаяся оплата в серую, когда люди платят маленькие 
зарплаты и потом, да, остальное в конверте. Весь этот комплекс 
проблем, который создан, я повторю, создан, он не появился, а 
усилился еще больше... ведет к тому, что у нас люди будут убегать, ведет 
к тому, что у нас будет ухудшаться здравоохранение, потому что тот же 
полис будет, к сожалению, менее доступен.  

Банальный пример, я позавчера приехал из одного села с 
Леовского района, муж с женой… У меня один и тот же вопрос. Значит, 
муж, жена, трое детей, они имеют то образование, которое имеют, 
заработная плата у них та, которая есть. Он стоит на бирже, получает 
там то, что получает, небольшую выплату, одновременно с этим да, он 
работает в другом месте. Если он будет работать там полностью 
официально, у него заработная плата будет существенно меньше. И это 
к тому, о чем коллега со второго ряда сверху с краю спросила вас 
касательно семей и неблагополучных. Все вот эти негативных факторы, 
которые где-то были, но в основной массе своей преимущественно они 
были... за последние полтора года. 

Скажите, пожалуйста, вы говорите, вы экономите 300 миллионов 
леев, вы забираете у людей эти деньги, 300 миллионов леев. Как вы 
считаете сколько людей у нас уедут из страны трудоспособного 
возраста, я не говорю о их статусе, о их заработке, о их социальном 
положении, они просто убегут. А это руки и мозги, которые могут 
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работать при внедрении вот этих вот, как вы говорите, 
гармонизированных европейских норм. 

Я не говорю, что эти нормы плохие, но там Европа, там другая 
ситуация, эти страны имею другие базовые условия, другие вводные, у 
нас ситуация совершено другая. 

Doamna Felicia Bechtoldt: 

Da. Vă mulțumesc. 

Stimate domnule deputat, 

Vreau să concretizez unele aspecte ceea ce ține de 300 de milioane de 
lei. Deci, acești bani nu sunt luați de la șomeri. CNAM achită asigurarea 
medicală din bugetul de stat pentru aceste persoane și, prin acest proiect, nu 
se iau acești bani. 

Vreau să concretizez anume acest aspect. Noi sperăm foarte mult ca 
aceste persoane să-și cumpere asigurare medicală până pe 31 martie, atunci 
când asigurarea medicală este mai ieftină. Deci, unu.  

Și doi. Sunt zilieri care, de asemenea, au anumite facilități pentru a-și 
cumpăra o asigurare medicală mai ieftină. 

Ceea ce ține de persoanele care muncesc în altă parte și primesc ajutor 
social. Deci, într-adevăr, avem o problemă la acest capitol, sunt foarte multe 
persoane care lucrează informal și au un salariu, să zicem, de 5 mii – 6 mii 
de lei, plus ajutor social de 4 mii de lei. 

Dar vreau să vă zic că realitatea în țara noastră este că foarte mulți 
lucrează cu salarii mici de 5 mii – 6 mii de lei și nu primesc ajutoare sociale. 
După mine, și poziția ministerului nostru este că noi nu putem să oferim 
ajutoare sociale tuturor care au salarii mai mici. Deci, bugetul nu ne permite. 
Desigur că noi ne-am fi dorit, dar bugetul nu ne permite. 

Ceea ce ați menționat referitor la migrație. Dacă e să comparăm,                      
într-adevăr, migrația populației din țara noastră, noi știm că cele mai mari 
valuri de migrație au fost în anii 1990, în anii 2000. Populația Republicii 
Moldova a descrescut, în ultimii 30 de ani, considerabil, de la 4 milioane de 
locuitori până la 2,5 milioane de locuitori, deci, cu 1,5 milioane. Acest lucru 
s-a întâmplat pe parcursul anilor 1990–2000 și după 2010. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu:  

Vă mulțumesc. 

Aveți a doua întrebare? 

Domnul Vladimir Odnostalco: 

Precizare. 
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Domnul Igor Grosu:  

Ei, de unde precizare, domnule deputat? 

Spuneți că aveți a doua întrebare. Măcar spuneți o minciună frumos 
așa. (Râsete în sală.)  

Precizare. 

Domnul Vladimir Odnostalco: 

Mulțumesc, domnule Președinte.  

Да. Госпожа докладчик, 

Касательно вашего аргумента „zilieri”. Все мы знаем сложности 
этого закона, все мы знаем, то что на бумаги хорошо, в реальности 
совершено сложная ситуация. Еще Владимир Боля, нынешний 
министр, занимался этим вопросом в Парламенте. И это не аргумент. 
Это не аргумент, даже не приводите его, потому что нету. 

Что касается вопроса, мы надеемся, что эти люди купят полис до 
31 марта, пока есть скидка вот эта вот вся. 

Понимаете, безработица – это такая штука, сегодня ты работаешь, 
завтра ты нет, а 12500 лей с 1-го апреля ты обязан оплачивать. Поэтому 
здесь, ну, совсем никак. 

Я подчеркну еще один момент, что эта норма, не говорю, что 
плохо, безусловно, к сожалению, у Правительства есть такой подход, 
оно законы где хорошие нормы ставит вот-таки, о который я сейчас 
говорю, тем самим портит абсолютно все. 

Но, Европа есть Европа. Те страны имеют свои вводные, мы имеем 
свои вводные. Эта норма не будет у нас работать, а еще более, 
спровоцирует бедность, еще более спровоцирует... в конверте, то что 
сегодня сделает бизнес. Потому что бизнес будет ставить условия этим 
людям малообеспеченным, о том, что хочешь получать 7, хорошо, но ты 
будешь оттуда платить тысяч сто леев налогов. Хочешь получать 8, на 
тебе держи в конверте. Вот эта большая опасность. 

И, к сожалению, как показала практика, она так и будет. Потому 
что с тех пор как начались вот эти законы, полтора года назад это все 
дело началось, уже мы можем видеть, что многие из них не работают, 
но хуже того имеет обратный эффект. 

Спасибо большое. 

Надеюсь вы услышали меня, сделайте анализ и вернитесь к 
статистике и посмотрите, что, то что вы хотите сделать имеет благие 
намерения, но будет иметь негативный эффект. 

Спасибо. 
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Doamna Felicia Bechtoldt: 

Vă mulțumesc. 

Stimate domnule deputat, 

Referitor la zilieri. Vreau un pic să vă informez. Deci, Agenția Națională 
pentru Ocuparea Forței de Muncă, din păcate, are foarte multe persoane care 
vin pentru alte beneficii, dar nu pentru a se angaja în câmpul muncii. 

De exemplu, noi avem foarte multe persoane care, la începutul anului, 
vin doar pentru ca să aibă asigurare medicală și, după aceea, nu mai vin.  
Când Agenția se străduie să le găsească un loc de muncă și le telefonează, 
după aceea, sau sunt în spital și au cancer, și nu pot să se angajeze, sau, în 
general, nu mai vin, nu mai răspund la telefon. Noi vrem ca Agenția 
Națională pentru Ocuparea Forței de Muncă să-și dedice timpul... noi nu 
avem foarte multe resurse umane la agenție și noi vrem ca Agenția să-și 
dedice timpul acelor persoane care sunt interesate să-și găsească un loc de 
muncă, nu vin pentru asigurare medicală. Deci, acesta e un moment. 

Vreau să vă zic că, din toate agențiile naționale pentru ocuparea forței 
de muncă din Uniunea Europeană, foarte puține agenții oferă asigurare 
medicală doar persoanelor care primesc indemnizație de șomaj. Deci, doar 
acele persoane care au contribuit în bugetul de asigurări sociale. Nimeni, nici 
o țară din Uniunea Europeană nu oferă asigurare medicală automat tuturor 
șomerilor. Apropo, sunt doar numai 4 sau 5 țări, restul țărilor din Uniunea 
Europeană, în general, nu oferă asigurare medicală. 

Eu consider că Ministerul Sănătății trebuie să vină cu un mecanism 
atunci pentru a oferi asigurare medicală persoanelor vulnerabile, deci, să nu 
fie prin intermediul Agenției Naționale pentru Ocuparea Forței de Muncă 
sau prin intermediul altor instituții, a căror competență nu este acoperirea 
populației cu asigurare medicală. Așa, deci, acesta este primul punct, pe care 
am vrut să-l menționez. 

Referitor la reforma Inspectoratului de Stat al Muncii. Vreau să vă zic 
că ministerul a început, anul trecut, o reformă ambițioasă a Inspectoratului 
de Stat al Muncii. Lucrurile nu se schimbă peste noapte, dar noi depunem 
maxim efort. Acum am angajat inspectori de muncă, se fac instruiri intense 
și depunem maxim efort, ca să putem să combatem munca la negru, salariile 
în plic și să avem mai multe persoane care să contribuie în bugetul de stat, 
ca noi, ulterior, să avem mai multe resurse financiare să acoperim și servicii, 
și măsuri de ocupare, chiar și la Agenția pentru Ocuparea Forței de Muncă 
să avem pensii mai mari, indemnizații mai mari ș.a.m.d. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Haideți „să nu ne ascundem după deget”. Agenția trebuie să se ocupe, 
să-i ajute pe acei care vor și pot să muncească, da. Nu substituim resursele 
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financiare și umane ale Agenției cu elementele de protecție și asistență 
socială. Haideți, fiecare să se ocupe cu treaba lui. 

Noi știm cu toții că unii conaționali au folosit aceste portițe, ca și cu 
sistemul de atribuire a dizabilităților. Noi toți știm, da. Într-un raion sunt 
11%, versus alt raion, cât e acolo? 

Doamna Felicia Bechtoldt: 

3%. 

Domnul Igor Grosu:  

3%. Eu nu cred în anomalii de acestea. Nu cred că, iată, în raionul cela, 
toate nenorocirile s-au concentrat. Nu există așa ceva. 

De aceea, mersi pentru explicația amănunțită. 

Domnul Radu Marian. 

Domnul Radu Marian: 

Da. Mersi mult.  

Ați menționat faptul că ar urma să fie realizate niște planuri de 
angajare pentru fiecare șomer, în sens că va face un fel de document. Acuma, 
sigur, asta-i un lucru apreciabil.  

Întrebarea este: ce capacități o să aibă Agenția și angajații, în sens că 
dacă îi veți capacita? Pentru că ei... din ceea ce înțeleg, e o abordare 
individuală pentru fiecare șomer și necesită resurse și cunoștințe. Și 
întrebarea-i pe capacitate. Dacă v-ați gândit și la acest aspect?  

Mersi.  

Doamna Felicia Bechtoldt: 

Vreau să vă zic că deja în Regulamentul Agenției Naționale pentru 
Ocuparea Forței de Muncă este inclusă obligația ca specialiștii de ocupare să 
facă această profilare a șomerului și să elaboreze un plan individual de 
angajare. Desigur că acest lucru nu se întâmplă uniform, de aceea, noi am 
inclus în proiectul de lege.  

Noi avem un proiect, care va fi implementat de Organizația 
Internațională a Muncii, cu sprijinul financiar al Uniunii Europene... de 
2 milioane de euro. Prin intermediul acestui proiect, noi vom face instruiri 
cum acest lucru se va face, vom elabora toate procedurile, pe care specialiștii 
vor trebui să le urmeze, pentru ca să facă aceste planuri individuale și să-i 
ajute să se angajeze în câmpul muncii cât mai rapid.  

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim frumos.  

Alte întrebări nu sunt.  

Vă rog să luați loc.  
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Doamna Felicia Bechtoldt: 

Vă mulțumesc.  

Domnul Igor Grosu: 

Noi vă mulțumim.  

Raportul comisiei – domnul doctor Belîi.  

Vă rog.  

Domnul Adrian Belîi: 

Stimate domnule Președinte,  

Stimați colegi, 

Într-adevăr, Ministerul Muncii și Protecției Sociale, în 2 ani de zile, a 
făcut numeroase reforme, care au o bătaie lungă, și vin să echilibreze acele 
drepturi, obligații, beneficii, pe care le avem noi cu toții, ca și cetățeni. 
Anume acest proiect de lege vine să asigure toate beneficiile și tot suportul 
statului persoanelor care se angajează în câmpul... care au devenit șomere, 
dar caută activ să se angajeze în câmpul muncii, și, totodată, să descurajeze 
fraudarea și să motiveze suplimentar persoanele apte de muncă, dar care uită 
să-și caute o activitate din care să câștige. Din acest motiv, este un proiect de 
lege foarte binevenit, care a fost examinat în ședința Comisiei protecție 
socială, sănătate și familie.  

Cu votul majorității membrilor săi prezenți în ședință (5 voturi – 
„pentru” și 3 – „abțineri”), comisia a propus examinarea și adoptarea 
proiectului de lege sus-menționat în ședința de plen a Parlamentului în 
lectura întâi.  

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim.  

Stimați colegi, 

Întrebări?  

Prima întrebare – domnul Odnostalco.  

Domnul Vladimir Odnostalco: 

Спасибо, господин Председатель.  

У меня к депутату Белому вопрос, как к доктору Белому. В проекте 
закона сказано о том, что лишается... предоставляется полис 
медицинский только в том случае, если предыдущие 12 месяцев он 
выплачивал деньги в CNAM... в BASS.  

Теперь – вы доктор, к вам пришёл пациент из этой группы, 
который выплачивал 8 месяцев, у него нет 12 месяцев. Ведь там речь 
идёт не о 12 месяцах последних из месяца в месяц. Он находится в 
статусе откуда наш докладчик, в статусе безработного, он в поиске 
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работы, он вышел из критериев этого проекта закона, но у него 8 
месяцев. Вы обязаны как доктор ему оказать медицинскую помощь. Вы 
эту помощь окажете первично. Но он нуждается в операции, он 
нуждается в госпитализации, а дальше всё за деньги, потому что у него 
нет медицинского полиса. А на улице не 25 марта, а 5 мая, когда полис 
стоит не со скидкой, а уже 12600 леев. Что делать этому человеку? Это 
мой вопрос. Что делать этому человеку?  

Domnul Adrian Belîi:  

OK. În cazul situațiilor de urgență, toți cetățenii beneficiază de 
asistență medicală gratuită, indiferent dacă au poliță sau nu au poliță. 
Situația dată este o situație rară, dar chiar și așa, dacă pacientul are nevoie 
de o intervenție medicală salvatoare de viață sau dacă este nevoie de un 
tratament, care va evita o complicație sau o agravare a stării, fiecare spital 
are un anumit buget anume pentru așa situații. Pe de altă parte, statul nu 
poate să-și preia toate responsabilitățile pe umerii lui și... trebuie să fie 
fiecare cetățean responsabil și să evite situații de tipul dat. Dar anume așa 
scenariu... ele pot fi configurate în așa mod, încât să fie excepțional de rare. 
(Voce nedeslușită din sală.)  

Să găsească de lucru, să se angajeze. (Rumoare în sală.)  

Domnul Igor Grosu: 

A doua întrebare, vă rog.  

Domnul Vladimir Odnostalco:  

Господин депутат Белый, я же не к тому, чтобы придраться, я к 
тому, чтобы попытаться достучаться до вас, как до доктора, чтобы вы 
объяснили своим коллегам всю сложность и драматизм, ужасность той 
ситуации, которая возникнет в случае конкретного человека. И да, 
первичная медицинская помощь окажется бесплатно, фонды есть у 
больницы. Но вы знаете что такое CNAM. CNAM – это та контора, 
которая за каждый лей, который выдаёт, идет и посылает 
проверяющих. И каждый директор больницы трясётся, потому что, 
если критерии… либо… неправильно сделаны… он эти деньги вернёт, 
ему нужно откуда-то взять, поэтому он не будет заниматься 
благотворительностью. Есть такие случаи, они не такие частые.  

Я сам иногда звоню и прошу: пожалуйста, нет полиса, но надо 
помочь. И буду это делать и дальше, потому что другого выхода нету, 
этим людям надо помогать. Но сейчас, если мы введём эту норму, мы 
сделаем так, что это будет повсеместно, и больницы будут в сложном 
положении, когда они и выгнать не могут человека, и люди будут 
умирать. Да, я понимаю, дешевле заплатить 1100 леев пособие по 
погребению, которое на сегодняшний день есть, и на этом закончить 
вопрос.  
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Но попытайтесь объяснить вашим коллегам, чтобы с этой нормой 
повременить, или как минимум переработать.  

Спасибо.  

Domnul Adrian Belîi: 

Am înțeles. Ideea este următoarea: da, noi scenarii apocaliptice putem 
formula care de care mai strașnice, dar, de obicei, în viață ele nu chiar așa 
de... nu trebuie să fim așa de pesimiști. Orice reformă normală scoate pe 
cineva din zona de confort. Noi avem o zonă de confort creată pe umerii 
statului la foarte multă lume. (Rumoare în sală.)  

Da, evident, dacă zeci de mii de oameni au fraudat, înseamnă că zeci de 
mii de oameni o să fie puși în situația să nu mai fraudeze, dar să caute un loc 
de lucru, având anumite constrângeri și având anumite consecințe. De etica 
medicală și de acordarea primului ajutor medical sau altor tratamente vor 
avea grijă medicii, când va fi cazul. Acum mergem cu această reformă, pentru 
a aduce o situație la normalitate.  

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim frumos.  

Alte întrebări nu sunt.  

Vă rog să luați loc.  

Domnul Adrian Belîi: 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Și noi vă mulțumim.  

Stimați colegi, 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot.  

Supun votului în prima lectură proiectul nr. 313 din 
21.09.2023, proiectul de lege privind modificarea unor acte 
normative (care vizează activarea pieței forței de muncă). Suntem 
la lectura întâi.  

Rog, inițiem procedura de vot.  

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 313 din 21.09.2023 susținut în prima lectură de 
54 de deputați. 

Vă mulțumesc. 

Următorul proiect propus atenției dumneavoastră este nr. 277 din 
31.07.2023, proiectul de lege pentru denunțarea Acordului dintre 
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statele membre ale Comunității Statelor Independente referitor 
la Forțele Armate Strategice, încheiat la Minsk la data de                                
30 decembrie 1991. 

Prezintă – domnul secretar de stat Sergiu Plop, Ministerul Apărării. 

Vă rog... (Voci nedeslușite din sală.) 

Domnul Valeriu Mija.  

Mă iertați, vă rog.  

Domnul Valeriu Mija. 

Vă rog. 

Domnul Valeriu Mija – secretar de stat al Ministerului Apărării: 

Stimate domnule Președinte al Parlamentului, 

Stimați deputați, 

Ministerul Apărării prezintă în atenția dumneavoastră proiectul de 
lege pentru denunțarea Acordului dintre statele membre ale Comunității 
Statelor Independente referitor la Forțele Armate Strategice, încheiat la 
Minsk la data de 30 decembrie 1991.  

Din start, doresc să atenționez despre contextul semnării acestui 
Acord. Pe data de 25 decembrie a fost denunțată Uniunea Sovietică și... care 
a încetat juridic să fie ca stat independent. Acordul vizat, semnat de 
Republica Moldova în acest timp în cadrul Comunității Statelor 
Independente, prevede soluționarea problemelor ce țin de dirijarea forțelor 
armei strategice și controlul unic asupra armamentului nuclear și altor tipuri 
de arme de nimicire în masă, aparțin forțelor armate ale fostei Uniuni 
Sovietice și recunoașterea de către statele membre ale Comunității a 
necesității unui comandament unic al forțelor armate strategice. 

Republica Moldova nu dispune de armament nuclear, nu are alte tipuri 
de armament de acest gen de nimicire în masă și, respectiv, Acordul în cauză 
nu prevede implementarea de către statul nostru. Mai mult decât atât, 
Republica Moldova, pe parcursul anilor dezvoltării, implementează în mod 
direct tratatele internaționale ale Organizațiilor Națiunilor Unite în 
domeniul neproliferării armelor nucleare și altor tipuri de... nimicire în 
masă. 

Mai mult decât atât, menținerea calității de stat membru a Republicii 
Moldova în Acordul prezent nu este validă din punct de vedere juridic în 
temeiul prevederilor adoptate în anul 1994 de către Parlamentul Republicii 
Moldova privind Acordul de constituire a Comunității Statelor Independente 
și a statutului Comunității Statelor Independente. Astfel, Republica Moldova 
nu interacționează în domeniul politico-militar în cadrul Comunității 
Statelor Independente.  
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Așadar, denunțarea Acordului prezintă obiectivul de a armoniza 
legislația, de a parcurge calea noastră de sincronizare a anumitor acte 
legislative de aderare la Uniunea Europeană și accelerare a procesului de 
integrare, care este prevăzut în Programul de acțiuni al Guvernului, 
Programul național de dezvoltare și Programul național de acțiuni pentru 
aderare. 

Vă mulțumesc pentru atenție.  

În temeiul celor expuse, rog susținerea proiectului în cauză. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări?  

Nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Raportul Comisiei politică externă – doamna Gherman. 

Doamna Doina Gherman: 

Domnule Președinte, 

Stimați colegi, 

Comisia politică externă și integrare europeană a examinat prezentul 
proiect de lege.  

În contextul articolului 27 și al articolului 56 din Regulamentul 
Parlamentului, comisia propune Parlamentului a adopta proiectul de lege             
nr. 277 în prima și a doua lectură în cadrul ședinței plenare de astăzi. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări la raport?  

Nu sunt. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Supun votului în prima lectură proiectul nr. 277 din 
31.07.2023, proiectul de lege pentru denunțarea Acordului dintre 
statele membre ale Comunității Statelor Independente referitor 
la Forțele Armate Strategice, încheiat la Minsk la data de                               
30 decembrie 1991. Suntem la prima lectură. 

Rog, inițiem procedura de vot. 
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Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 277 din 31.07.2023, proiectul de lege pentru 
denunțarea Acordului dintre statele membre ale Comunității 
Statelor Independente referitor la Forțele Armate Strategice, 
încheiat la Minsk la data de 30 decembrie 1991, votat de 52 de 
deputați. 

Raportul comisiei conține recomandarea de a vota în două lecturi.  

Regulamentar, mă adresez fracțiunilor.  

Fracțiunea Blocului...  

Domnule Novac,  

Vă rog. 

Domnul Grigore Novac: 

Nu întârziem nicăieri cu acordurile, așa că mai așteptăm puțin, la 
următoarea ședință, regulamentar, să întrunească condițiile legii. 

Domnul Igor Grosu: 

Fracțiunea „PAS”. 

Domnule Cheptonar, 

Vă rog. 

Domnul Andrian Cheptonar: 

Domnule Președinte, 

Eu cred că noi suntem foarte întârziați cu denunțarea acestui tip de 
Acord cu privire la aflarea Forțelor Armate ale Republicii Moldova în orice 
tip de cooperare cu Forțele Armate ale unui stat agresor.  

Eu vreau să vin cu o scurtă informație, cumva, pentru aceștia care nu 
vor să denunțe astăzi acest Acord. Să știți că, astăzi, într-un stat mic din 
regiunea Harkov din Ucraina, un sat de 300 de oameni, erau... deci, oamenii 
din acel sat erau la un praznic într-un local de... unde comemorau o persoană 
decedată. Acolo a venit o rachetă rusească, într-un local unde stăteau 
oamenii la praznic de pomenire și au murit, până în acest moment, au fost, 
deja, identificate 49 de persoane decedate, de o rachetă a unei armate 
teroriste, de care voi nu vreți să vă disociați.  

Sunteți o rușine, o jenă pentru instituția aceasta și pentru țara noastră. 
(Rumoare în sală.) 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc. 

Mergem mai departe. 
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Colegi, 

Continuăm... (Rumoare în sală.) Continuăm.  

Continuăm cu proiectul nr. 278 din 31.07.2023, proiectul de 
lege pentru denunțarea Acordului Consiliului Șefilor de State 
Membre ale Comunității Statelor Independente cu privire la 
Forțele Armate și Trupele de Grăniceri, încheiat la Minsk la                           
30 decembrie 1991. 

Prezintă – domnul secretar de stat Valeriu Mija.  

Vă rog. 

Ministerul Apărării. 

Domnul Valeriu Mija: 

Stimate domnule Președinte al Parlamentului, 

Stimați deputați, 

Ministerul Apărării prezintă spre atenția dumneavoastră proiectul de 
lege privind denunțarea Acordului Consiliului Șefilor de State Membre ale 
Comunității Statelor Independente cu privire la Forțele Armate și Trupele de 
Grăniceri, încheiat la Minsk la 30 decembrie 1991. 

Remarca este la fel, 30 decembrie a fost momentul când Uniunea 
Sovietică a fost desființată și a fost necesar de a stabili un cadru juridic la 
forțele care nu aveau statut juridic. Acordul nominalizat semnat și de 
Republica Moldova în cadrul Comunității Statelor Independente prevede 
soluționarea problemelor apărării și securității, inclusiv a pazei frontierelor 
statelor membre ale Comunității Statelor Independente și reconfirmarea 
dreptului statelor membre ale Comunității de a crea propriile forțe armate și 
de a elabora mecanismul activării trupelor de grăniceri.  

Acordul în cauză nu a deținut... de implementare de către Republica 
Moldova. Mai mult decât atât, Republica Moldova implementează în mod 
direct tratate internaționale care reglementează domeniul 
securității/apărării, precum prevederile Constituției, articolul 11, privind 
neutralitatea.  

Mai mult decât atât, menținerea calității de stat membru a Republicii 
Moldova în Acordul prezent nu este validă în temeiul rezervelor adoptate în 
anul 1994 de către Parlamentul Republicii Moldova cu privire la Acordul de 
constituire a Comunității Statelor Independente și statutul Comunității 
Statelor Independente. Astfel, Republica Moldova nu interacționează în 
domeniul politico-militar în cadrul Comunității Statelor Independente. 

Așadar, denunțarea Acordului nominalizat este în interesul național, 
prevede... prevederile constituționale și este încadrat în Planul de acțiuni al 
Guvernului, Planul național de dezvoltare și Planul național de aderare a 
Republicii Moldova... în temeiul celor... la Uniunea Europeană, îmi cer scuze. 
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În temeiul celor expuse mai sus, rog susținerea proiectului.  

Mulțumesc pentru atenție. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim frumos. 

Stimați colegi, 

Întrebări la proiect? 

Întrebări nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Raportul comisiei – doamna Gherman, Comisia politică externă și 
integrare europeană. 

Doamna Doina Gherman: 

Domnule Președinte, 

Stimați colegi, 

Considerând faptul că Republica Moldova nu interacționează în 
domeniile politico-militare în cadrul CSI și având în vedere participarea 
statului nostru la sistemul de securitate al Națiunilor Unite, se constată 
irelevanța menținerii calității de stat membru al Acordului Consiliului Șefilor 
de State Membre ale CSI cu privire la Forțele Armate și Trupele de Grăniceri. 

În contextul celor expuse, Comisia politică externă și integrare 
europeană propune Parlamentului a adopta prezentul proiect de lege în 
prima și a doua lectură.  

Iar cei care nu sunt de acord cu denunțarea să preia vectorul de 
deplasare a corabiei militare rusești, așa cum a fost direcționată de către 
grănicerul ucrainean de pe Insula Șerpilor. (Aplauze.)    

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Aceasta în raport scrie?  

Da. (Rumoare în sală.) 

Stimați colegi, 

Întrebări la raport? (Rumoare în sală.) 

Vă rog, calm... calm... calm. 

Da. Întrebări la raport nu sunt. 

Dacă nu sunt, rog să ne pregătim pentru procedura de vot. (Rumoare 
în sală.)  

Calm.  

Nu... Vă rog frumos, neglijați... neglijați reacția. 



 

138 
 

Stimați colegi, 

Supun votului proiectul nr. 278 din 31.07.2023, proiectul de 
lege pentru denunțarea Acordului Consiliului Șefilor de State 
Membre ale Comunității Statelor Independente cu privire la 
Forțele Armate și Trupele de Grăniceri, încheiat la Minsk la                       
30 decembrie 1991. Suntem la prima lectură. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 278 din 31.07.2023, proiectul de lege pentru 
denunțarea Acordului Consiliului Șefilor de State Membre ale 
Comunității Statelor Independente cu privire la Forțele Armate și 
Trupele de Grăniceri, încheiat la Minsk la 30 decembrie 1991, în 
prima lectură votat de 53 de deputați.  

Raportul comisiei... eu am să citesc numai o parte din raportul 
comisiei. (Râsete în sală.) Raportul comisiei a recomandat votul în două 
lecturi. Mă opresc aici.  

Regulamentar, mă adresez fracțiunilor. 

Domnule Novac, 

Vă rog. 

Domnul Grigore Novac: 

Noi, totuși, domnule Președinte, suntem în plenul Parlamentului. 
Acum, dacă noi avem la cârma Comisiei politică externă oameni „nesănătoși 
la cap” care vin cu ofense în adresa colegilor care au altă opinie, aceasta este 
foarte rău. Cert este că, dacă dumneaei consideră oportun să ne trimită nu 
știu unde, poporul Republicii Moldova, demult, toată fracțiunea, v-au trimis 
și vă trimit mai profund. Nu aveți decât să mergeți acolo, or, aceasta este 
voința poporului. (Rumoare în sală.)  

Dacă nu vă place să ascultați, pentru că noi tot, până la urmă, credem 
că Parlamentul este o platformă pentru dezbateri civilizate, dar dacă voi nu 
vreți civilizat, puteți după corabie... înaintea corabiei ar fi poate mai oportun 
să vă duceți acolo, să le arătați drumul.  Să vă abțineți pe viitor de la astfel de 
reclamații, pentru că nu vă face față sub nici o formă. Este dreptul nostru să 
avem o opinie sau alta asupra unui proiect, dar nu încercați acuma să vă 
prostiți în halul acesta în ședințele plenare ale Parlamentului, pentru că nu 
vă face față.  

Cel mai interesant că mai aveți încă de aceștia care... ați trântit o prostie 
și încă cineva râde și îi pare bine, mai este unul alături acolo de 
dumneavoastră... Acuma, dumneavoastră ați încurcat toate laolaltă aici și 
carabinierii cu războiul, și singuri nu știți ce votați. 
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Domnul Igor Grosu: 

Domnule președinte, 

Susțineți sau nu susțineți, dacă se poate? 

Domnul Grigore Novac: 

Referitor la votul în lectura a doua, pentru următoarele ședințe, ca și 
pe nr. 277. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim...  

Vă mulțumim. 

Da, rămâne pentru lectura a doua. 

Mersi. 

Continuăm cu proiectul nr. 289 din 17.08.2023, proiectul de 
lege pentru denunțarea Acordului privind crearea Comisiei 
consultative comune în problemele dezarmării, încheiat la Bișkek 
la 9 octombrie 1992.  

Prezintă – domnul secretar de stat, Valeriu Mija, Ministerul Apărării. 

Vă rog. 

Domnul Valeriu Mija: 

Stimate domnule Președinte al Parlamentului, 

Stimați deputați, 

Ministerul Apărării prezintă atenției dumneavoastră proiectul de lege 
pentru denunțarea Acordului privind crearea Comisiei consultative comune 
în problemele dezarmării, încheiat la Bișkek la 9 octombrie 1992. 

Înainte de a da citire argumentelor, vreau să vă aduc aminte că pe data 
de 19 noiembrie 1990 a fost semnat Tratatul forțelor convenționale în Europa 
de către Uniunea Sovietică, care a intrat în vigoare pe data de 9 noiembrie 
1992. La momentul... din octombrie, se necesita clarificarea plafoanelor de 
armament distribuite statelor care se aflau în proces de obținere a 
independenței. Astfel, Acordul nominalizat semnat de Republica Moldova în 
cadrul Comunității Statelor Independente prevede instituirea Comisiei 
consultative privind problemele dezarmării și organizării interacțiunii în 
vederea realizării acordurilor internaționale. 

Acordul în cauză a fost implementat în Republica Moldova prin 
Tratatul Forțelor Convenționale, adoptat în 1999 la Istanbul, în cadrul 
summit-ului OSCE, unde au fost stabilite toate plafoanele și clarificat 
mecanismul de control al armelor, inclusiv controlul dezarmării 
neproliferării.  
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Mai mult decât atât, menținerea calității de stat membru a Acordului 
prezent nu este validă, deoarece potrivit Hotărârii Parlamentului nr. 76/1994 
privind ratificarea statutului Comunității Statelor Independente, Republica 
Moldova în cadrul Comunității Statelor Independente se orientează mai 
mult... se orienta la colaborarea economică și excludea exclusiv interacțiunea 
în domeniul politico-militar, ca fiind în contradicție cu principiile de 
neutralitate și suveranitate a Republicii Moldova.  

Denunțarea Acordului în cauză nu va duce la efecte negative, deoarece 
ele sunt stabilite de către acordurile internaționale din cadrul ONU și din 
cadrul OSCE cu privire la controlul armamentului și tehnicii militare de care 
este responsabilă Republica Moldova, inclusiv Ministerul Apărării. Se 
prevede ca aceste acțiuni au fost stipulate în Planul de acțiuni al Guvernului 
și în Planul național de dezvoltare. 

În temeiul celor expuse mai sus, rog susținerea proiectului în cauză. 

Vă mulțumesc pentru atenție. 

Domnul Igor Grosu: 

Și noi vă mulțumim. 

Stimați colegi,  

Întrebări la proiect? 

Nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Raportul comisiei – doamna Gherman. 

Vă rog. 

Doamna Doina Gherman: 

Mulțumesc. 

Domnule Președinte, 

Stimați colegi,  

Comisia politică externă și integrare europeană a examinat prezentul 
proiect de lege.  

Acțiunea de denunțare a Acordului nu contravine legislației naționale, 
nu afectează drepturile și obligațiile asumate de Republica Moldova și nu va 
aduce inclusiv consecințe financiar-economice și politice pe plan intern, 
regional și multilateral. 

Constatând caracterul jalnic al scuzelor servitorilor statului agresor, 
solicităm oficial Fracțiunii BCS să condamne public războiul criminal al 
Rusiei împotriva Ucrainei. 
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Recomandăm susținerea în două lecturi a prezentului proiect de lege 
în cadrul ședinței plenare de astăzi. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări la raport? 

Nu sunt întrebări. 

Avem o luare de cuvânt. 

Domnule Druță, 

Vă rog. 

Domnul Mihail Druță: 

Mulțumesc, domnule Președinte.  

Stimați deputați, 

Vreau să vă promit că, astăzi, am să fiu calm și am să vorbesc până la 
sfârșit.  

Noi votăm, astăzi, proiecte de lege foarte importante, în spatele cărora 
se ascund istorii dramatice ale Comunității Statelor Independente în ultimii 
30 de ani. Spun acest lucru, în calitate de participant la negocierile, conform 
acestui Acord, din anii ’92 – ’93. Raportorul a menționat că această comisie 
avea scopul de a realiza tratatele internaționale în problema dezarmării, care 
fuseseră semnate de URSS. Principalul Tratat a fost cel semnat în noiembrie 
la Paris în 1990, numit „cu privire la forțele armate convenționale din 
Europa”, care avea în vedere că pe continentul european în acea perioadă era 
o concentrare atât de mare de armamente în partea atât a unui bloc, cât și a 
altuia, că era mare probabilitate a izbucnirii unui război devastator. 

După implozia Uniunii Sovietice, pe teritoriul european al Uniunii 
Sovietice, fiindcă Tratatul se limita de la Portugalia până la munții Ural, s-au 
pomenit 11 state, Statele Baltice au fost scoase din calcul, pledând pentru 
neutralitate, dar văzând mai departe, alte 8 state, Kazahstanul a zis că se 
dezic de la aceste cote care li se cuveneau lor și au rămas 7 state. S-au dat în 
timpul negocierilor bătălii foarte mari, în primul rând, duelul caucazian: 
azerii, armenii nu știau cât mai mult armament să li se cuvină, și duelul slav: 
ucrainenii și rușii. Se refereau negocierile la Tratatul de la Paris și negocierile 
succesive se referau la 5 tipuri de armamente grele: tancuri de luptă, mașini 
blindate de luptă, care aveau 2 categorii, le zicem noi BTR-uri în rusă și  
BMP-uri, sisteme de artilerie cu calibrul mai mare de 100, helicoptere de atac 
și avioane de luptă. 
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Aici nu pot uita remarca omologului meu din delegația ucraineană, eu 
eram pe post de secretar al Comisiei pentru securitatea statului, probleme 
militare, dânsul avea funcția respectivă... îmi cer scuze, și el la o pauză, când 
a văzut cât de mult insistă Rusia asupra unui număr cât mai mare de 
armamente, dreptul de a menține aceste armamente, omologul meu 
ucrainean a zis: „Они хотят ударить по нашему Донбассу”. De atunci, cu  
3 decenii în urmă, se prevedea acest război devastator din Ucraina. 

O noutate – vreau s-o fac pentru colegii noștri din opoziție: în 2007, 
dacă nu mă înșel, domnule secretar de stat, Rusia a denunțat Acordul cu 
privire la  forțele armate convenționale... sau 2008. A denunțat, nu face parte 
Rusia la Tratatul principal de dezarmare din Europa, nu mai face parte. Ce 
rost mai are aflarea noastră în această comisie? 

Așa că, eu vă rog, stimați colegi din opoziție, să votăm măcar acest 
Acord în două lecturi. 

Sper că m-am ținut de cuvânt și am fost calm, și sper să-mi dați crezare. 

Vă mulțumesc. (Aplauze.) 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Stimați colegi, 

Supun votului în prima lectură proiectul nr. 289 din 
17.08.2023, proiectul de lege pentru denunțarea Acordului 
privind crearea Comisiei consultative comune în problemele 
dezarmării, încheiat la Bișkek la 9 octombrie 1992. Suntem la 
prima lectură. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 289 din 17.08.2023, proiectul de lege pentru 
denunțarea Acordului privind crearea Comisiei consultative 
comune în problemele dezarmării, încheiat la Bișkek la 
9 octombrie 1992, susținut în prima lectură de 53 de deputați.  

Raportul comisiei conține recomandarea de a vota în două lecturi. 

Regulamentar, mă adresez fracțiunilor. 

Domnule Novac? 

Domnul Grigore Novac: 

Regulamentar, solicit, din nou, ca să se dea citire raportului comisiei 
exact așa cum este votat în comisie, fără „maimuțeală și prosteală” din partea 
președintelui Comisiei politică externă, că nu-i stă bine deloc. 
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Lasă să se uite pe hartă dumneaei că nici Bișkek, nici Minsk nu se află 
în Federația Rusă și CSI-ul nicidecum asta nu-i doar Federația Rusă. 

În privința la proiectul nr. 289, reiteram poziția, este aceeași ca și pe                   
nr. 277 și nr. 278. 

Domnul Igor Grosu:  

Am înțeles. Rămâne pentru lectura a doua ulterior. 

Domnule profesor, 

Mersi pentru aceste detalii.  

Iată, n-am știut că ați fost un martor ocular al acelor evenimente. 

Mersi. 

Continuăm cu proiectul nr. 346 din 04.10.2023, proiectul de 
lege pentru modificarea Legii nr. 947/1996 cu privire la Consiliul 
Superior al Magistraturii. 

Prezintă – doamna deputată Veronica Roșca. 

Vă rog. 

Doamna Veronica Roșca: 

Domnule Președinte, 

Țin să menționez că proiectul are drept autor pe deputata Olesea 
Stamate, dar eu voi prezenta din partea comisiei. 

Respectiv, proiectul este unul ce ține de următoarea prevedere: are 
drept scop introducerea poziției de vicepreședinte al Consiliului Superior al 
Magistraturii, deoarece este necesar crearea posibilității de exercitare, în 
continuare, a atribuțiilor funcționale în cazul absenței Președintelui. De 
asemenea, acest fapt va eficientiza activitatea CSM-ului din perspectiva că 
vicepreședintelui îi vor putea fi stabilite anumite atribuții prin hotărârea 
Consiliului Superior al Magistraturii. 

Totodată, acest raționament decurge din necesitatea asigurării 
activității continue a CSM-ului, inclusiv pornind de la structura existentă a 
Consiliului. De asemenea, urmează de specificat faptul că această funcție 
presupune anumite capacități și deprinderi manageriale. În acest sens, prin 
introducerea poziției respective, va fi sporită și capacitatea membrilor CSM 
în activități de coordonare și conducere. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu:  

Stimați colegi, 

Întrebări la proiect? 
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Întrebări nu sunt.  

Vă rog să luați loc. 

Doamna Veronica Roșca:  

Raportul. 

Domnul Igor Grosu: 

Raportul comisiei, vă rog.  

Doamna Veronica Roșca: 

Domnule Președinte, 

Stimați colegi, 

Prezint raportul la proiectul de lege pentru modificarea Legii  
nr. 947/1996 cu privire la Consiliul Superior al Magistraturii pentru lectura 
întâi. 

Respectiv, în cadrul Comisiei juridice, numiri și imunități, în urma 
dezbaterilor, cu votul majorității membrilor săi, a fost propusă spre susținere 
această inițiativă legislativă. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Și noi vă mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări la raport?  

Nu avem întrebări. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Supun votului în prima lectură proiectul nr. 346 din 
04.10.2023, proiectul de lege pentru modificarea Legii  
nr. 947/1996 cu privire la Consiliul Superior al Magistraturii. 
Suntem la prima lectură. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 346 din 04.10.2023, proiectul de lege pentru 
modificarea Legii nr. 947/1996 cu privire la Consiliul Superior al 
Magistraturii, în prima lectură susținut de 53 de deputați. 

Vă mulțumesc.  

Stimați colegi, 

Continuăm cu proiectul nr. 330, proiectul de lege pentru 
modificarea Legii nr. 113/2010 privind executorii judecătorești. 
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Prezintă – domnul secretar de stat Stanislav Copețchi, Ministerul 
Justiției. 

Corect? 

Vă rog.  

Domnul Stanislav Copețchi – secretar de stat al Ministerului 
Justiției: 

Vă mulțumesc. 

Stimate Președinte al Parlamentului,  

Stimați deputați, 

Permiteți-mi să supun atenției dumneavoastră un proiect de lege, 
autor al cărui este Ministerul Justiției, e vorba de proiectul de lege de 
modificare a Legii nr. 113/2010 privind executorii judecătorești. 

Pentru început, am să subliniez că proiectul este elaborat în vederea 
executării măsurilor de ordin normativ, prevăzute în punctul 8.24 din Planul 
de acțiuni al Guvernului pentru anul 2023, aprobat prin Hotărârea 
Guvernului nr. 90/2023, și, în același timp, în punctul 28 din Planul de 
acțiuni al Ministerului Justiției pentru anul 2023. 

Am să încerc să subliniez foarte succint care sunt principalele 
intervenții pe acest proiect de lege.  

Unu. Sunt aduse îmbunătățiri la capitolul criteriilor de admitere în 
profesie, mai exact se încearcă a se face o mai bună clarificare la capitolul 
bunei reputații a candidaților la profesia... la funcția de executor 
judecătoresc. 

Doi. La capitolul incompatibilității, se încearcă a se reglementa 
imposibilitatea efectuării unor acțiuni de executare sau întocmirii unor acte 
în privința unor categorii de persoane de către executorul judecătoresc, mai 
exact în privința soției, rudelor, se încearcă a se stabili foarte clar cercul 
acelor subiecți, în privința cărora executorul judecătoresc nu ar putea să 
realizeze acțiuni de executare. Inclusiv aici vreau să adaug și persoana 
juridică, ca potențial participant al procedurii de executare, unde soțul, soția, 
stagiarul executorului judecătoresc sau alte categorii de persoane dețin, cel 
puțin, 10% din capitalul social al persoanei juridice, participant la procedura 
de executare. 

De asemenea, sunt reglementate noi drepturi pentru executor, în 
același timp, noi obligații pentru executor. Cu titlu exemplificativ, am să fac 
trimitere la acele obligații ce vizează respectarea standardelor profesionale, 
este o noțiune nouă introdusă în Legea nr. 113, de asemenea, obligația de 
preluare, în conformitate cu dispoziția președintelui Uniunii Naționale a 
Executorilor Judecătorești, a procedurilor de executare nefinalizate, contul 
curent special și arhiva executorului, a cărui activitate se suspendă sau 
încetează. 
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La fel, obligația executorului de a informa Uniunea Națională a 
Executorilor Judecătorești despre deschiderea unui cont special, despre 
modificarea contului special sau despre închiderea contului special, astfel 
încât Uniunea Națională a Executorilor Judecătorești să poată supraveghea 
controlul acestor conturi speciale. De altfel, potrivit proiectului de lege, este 
creat acel registru al conturilor speciale. Deschid o paranteză, contul special 
este acel cont pe care sunt vărsate sumele încasate în rezultatul executării 
documentelor executorii: onorariile, spezele ș.a.m.d.  

Sunt aduse îmbunătățiri la capitolul stagiului. Mai exact, se încearcă a 
se clarifica care este acel statut prin raportare la un document care se 
eliberează stagiarului, se eliberează un certificat de stagiere și acesta este 
valabil timp de 2 ani de zile. Este reglementată procedura repetării stagiului, 
în condițiile în care candidatul la funcția de executor nu promovează 
examenul, cel puțin, de două ori succesiv.  

De asemenea, sunt aduse îmbunătățiri la capitolul formării Comisiei 
de licențiere. De altfel, este reconfigurată Comisia de licențiere din această 
perspectivă, mai exact, din perspectiva acelor entități, care pot numi membri 
în Comisia de licențiere. Aici Ministerului Justiției, suplimentar, i se atribuie 
competență de deblocare a procedurii de formare a Comisiei de licențiere, în 
condițiile în care UNEJ-ul este în impas în a numi executorii care vin din 
partea Uniunii Executorilor. 

De asemenea, este reglementată posibilitatea ministrului justiției de a 
respinge candidaturile înaintate de către UNEJ, în cazul în care ministrul 
justiției vede ca fiind întemeiată posibilitatea respingerii. 

De asemenea, sunt aduse îmbunătățiri la capitolul verificării licenței de 
către Ministerul Justiției, or, anterior, Ministerul Justiției, cumva, acorda 
automat licența, crezând hotărârii emise de Comisia de licențiere. Potrivit 
noii reglementări, se încearcă a se conferi Ministerului Justiției competența 
de a verifica suplimentar, o dată în plus, acele condiții pe care trebuie să le 
întrunească un executor judecătoresc, or, acestea ar putea să se schimbe din 
momentul admiterii în profesie prin hotărârea Comisiei de licențiere. 

Se încearcă a se reglementa mai minuțios instituția transferului 
executorului. Dacă astăzi un executor poate fi transferat, având în vedere 
doar decizia Consiliului Uniunii Naționale a Executorilor Judecătorești, 
atunci, prin proiectul de lege, încercăm să reglementăm ideea existenței unei 
perioade de experiență pe care să o aibă executorul, pe de o parte, și, pe de 
altă parte, existenței unei motivări în ceea ce privește locul transferului, 
pentru că drept motivație de bază ar fi existența locurilor libere. Or, nu poți 
solicita transferul într-o... într-o altă... regiune dacă în acea regiune lipsesc 
locuri libere. 

De asemenea, se încearcă a se reglementa, prin instituirea unor noi 
temeiuri, instituția suspendării. Deci, sunt reglementate noi temeiuri în acest 
sens, sunt aduse îmbunătățiri la capitolul reinvestirii în funcție de după 
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suspendare. Foarte important, este introdusă instituția absenței temporare 
a executorului judecătoresc de la birou. Acest lucru l-a considerat Ministerul 
Justiției ca fiind foarte important, pentru că sesizam, pe de o parte, abuzuri 
din partea executorului atunci când nu era la serviciu, nu era la birou fizic. 
Pe de altă parte, sesizam abuzuri din partea petiționarilor, pentru că se 
deplângeau cam de fiecare dată când nu găseau executorul la fața locului, la 
birou, pentru că... și e firesc că executorul nu poate fi de fiecare dată la birou 
în condițiile în care el este antrenat în diferite activități care presupun ieșirea 
la fața locului, prezența în instanțele de judecată, organele de urmărire 
penală ș.a.m.d. De aceea, s-a încercat a reglementa instituția absenței 
temporare de la serviciu, prin instituirea foarte clară a acelor temeiuri de 
absență temporară. 

Foarte minuțios este reglementată instituția sesizării Colegiului 
disciplinar. De asemenea, se încearcă a se reglementa prin a se prelua sau 
prin a se extrapola conținutul Codului administrativ la conținutul Legii                       
nr. 113 în ceea ce privește examinarea sesizărilor de către Colegiul disciplinar 
ș.a.m.d.  

Se aduc îmbunătățiri la capitolul modului de organizare a activității 
executorului judecătoresc, înregistrarea formelor de activitate ș.a.m.d. 

Vreau să menționez în definitivă că proiectul a fost elaborat prin 
consultarea publică, au fost organizate mai multe... deci, discuții tehnice cu 
Uniunea Națională a Executorilor Judecătorești, au fost implicați actori din 
diferite instanțe de judecată care au venit cu expertiza necesară. La fel, și 
Centrul Național Anticorupție a venit cu expertiza sa, neidentificând riscuri 
de corupție. 

Stimați deputați, 

Vă mulțumesc pentru atenție.  

În definitivă, rog susținerea dumneavoastră prin aprobarea proiectului 
de lege. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări la proiect? 

Întrebări – domnul Radu Marian. 

Domnul Radu Marian: 

Da. Domnule vorbitor,  

Mersi mult.  
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O scurtă întrebare. Anul trecut s-a aprobat o lege prin care s-a... cumva, 
s-a instituit mecanismul mai clar de suspendare și retragere a licenței pentru 
executorii judecătorești de către Ministerul Justiției.  

Vreau să vă întreb care au fost urmările? Câți executori judecătorești, 
care au comis abuzuri ș.a.m.d., au rămas fără licență urmare a adoptării 
acestei legi? 

Domnul Stanislav Copețchi: 

Bine. Nu am acum la îndemână o statistică în acest sens, dar 
dumneavoastră cunoașteți despre unele cazuri, răsunătoare unele din ele, 
despre retragerea unor licențe unor executori judecătorești. Prin urmare, 
aceasta demonstrează că modificările operate relativ recent și-au produs 
efectul. Credem noi că, în cele ce urmează, executorii judecătorești care vor 
demonstra că nu respectă obligațiile profesionale, urmează a fi sancționați în 
corespundere cu legea. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

A doua întrebare? 

Domnul Grădinaru – în continuare. 

Domnul Vasile Grădinaru: 

Bună ziua.  

Domnule secretar de stat, 

Doamna Tatiana Căpățînă, zilele trecute, îmi trimite o solicitare, o 
întrebare, în care se consultă dacă executorul judecătoresc avea dreptul să 
aplice sechestru asupra indemnizației la nașterea copilului? Într-o ședință la 
care am participat cu o doamnă deputată împreună și cu colegii de la CNAM, 
înșiși funcționarii de la CNAM au venit și s-au plâns la noi, au venit cu un 
proiect de lege, să-i ajutăm ca să-l elaborăm, să-l promovăm și să-l votăm, 
pentru că și ei nu pot urmări anumite venituri pe care trebuie să le execute, 
din cauza că executorii judecătorești abuzează de drepturile lor de a aplica 
măsuri și e vorba, în primul rând, de sechestru. 

Spuneți-mi, vă rog frumos, noile prevederi sunt în măsură să oprească 
acest fenomen, să sancționeze acest fenomen, pentru ca acești executori să 
nu abuzeze de acest aspect? Este primul lucru. Aici vorbim nu doar de 
bunurile care „negru pe alb” scrie că nu sunt... nu pot fi urmărite, dar este 
vorba și de-al doilea aspect – aplicarea măsurilor disproporționat în raport 
cu suma care urmează să fie urmărită. Atunci când suma este, nu știu, de o 
mie de lei și ei aplică măsuri pe zeci de mii de euro, se pune întrebarea cât 
este de proporțională această măsură? Și dacă aceste prevederi, iată, o să 
ajute ca să combatem acest flagel? 

Mersi. 
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Domnul Stanislav Copețchi: 

Vă mulțumesc, stimate deputat, pentru întrebare. 

De fapt, avem o mulțime de petiționari care încearcă să invoce diverse 
probleme în executarea unor documente executorii. Vreau să recunosc că 
unele din ele sunt neîntemeiate, unele din ele vizează problematica pe care 
dumneavoastră ați scos-o în vizor. De fapt, ține de competența Colegiului 
disciplinar ca să tragă la răspundere disciplinară executorii în cazul în care 
încalcă flagrant legea, pentru că aici există o încălcare flagrantă a legii.  

Vreau să vă zic că cadrul normativ, de fapt, existent soluționează 
această întrebare. Prin modificările propuse, noi încercăm, de fapt, dacă 
vreți, să... încercăm să instituim obligații suplimentare asupra executorilor 
judecătorești, ziceam despre acea noțiune de „standarde profesionale”. 
Încercăm să punem pe umerii executorilor judecătorești obligația de a 
respecta standardele profesionale. Acestea urmează a fi elaborate din 
perspectiva proiectului de lege de către Ministerul Justiției. Și, bănuiesc eu, 
că multe din standarde... acesta ar fi un standard, de ce nu, urmează a fi 
transpus prin acte ale Ministerului Justiției. 

Dar să revin la întrebarea dumneavoastră. În principiu, problema 
respectivă este soluționată și prin cadrul normativ existent, ceea ce este 
interzis, în principiu, și persoana trebuie să fie trasă la răspundere. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Domnul Grădinaru. 

Domnul Vasile Grădinaru: 

O întrebare. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc. 

Stimați colegi, 

Alte întrebări? 

Alte întrebări nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Domnul Stanislav Copețchi: 

Vă mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Raportul comisiei – doamna Roșca. 

Doamna Veronica Roșca: 

De pe loc. Este. 
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Domnule Președinte, 

Stimați colegi, 

Comisia juridică, numiri și imunități a examinat proiectul de lege și 
comunică că, prin votul majorității membrilor prezenți la ședință, a fost 
susținut pentru examinare și aprobare în prima lectură acest proiect de lege. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Stimați colegi, 

Întrebări la raport? 

Întrebări nu sunt. 

Rog să revenim la poziții. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Stimați colegi, 

Supun votului în prima lectură proiectul nr. 330 din 
27.09.2023, proiectul de lege pentru modificarea Legii                                       
nr. 113/2010 privind executorii judecătorești. Lectura întâi. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Nu, sistemul nu este așa de iute ca voi, eu știu, voi... 

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 330 din 27.09.2023, proiectul de lege pentru 
modificarea Legii nr. 113/2010 privind executorii judecătorești, 
susținut în prima lectură de 65 de deputați. 

Vă mulțumesc. 

Colegi,  

Continuăm cu proiectul nr. 270 din 26.07.2023, proiectul de 
lege pentru modificarea unor acte normative (testare antidrog).  

Prezintă – domnul Andrei Cecoltan, secretar de stat, Ministerul 
Afacerilor Interne. 

Vă rog. 

Domnul Andrei Cecoltan – secretar de stat al Ministerului 
Afacerilor Interne: 

Mulțumesc. 
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Stimate domnule Președinte, 

Stimați deputați, 

Prezint atenției dumneavoastră proiectul de lege pentru modificarea 
unor acte normative în vederea includerii testării antidrog.  

Astfel, prin modificările propuse, se urmărește împuternicirea 
polițistului sau a altei persoane abilitate cu dreptul de a verifica persoanele 
bănuite de consumul substanțelor stupefiante, psihotrope, etnobotanice și 
analogilor acestora, efectuate cu ajutorul mijloacelor tehnice omologate și 
verificate metrologic.  

Totodată, conducătorii auto în privința cărora a fost pornit procesul 
contravențional vor fi obligați să accepte necondiționat testarea antidrog la 
cererea autorității competente.  

Elaborarea prezentului proiect rezultă din Obiectivul general nr. III 
„Creșterea siguranței în trafic pe drumurile publice” din Programul de ordine 
și securitate publică pentru anii 2022–2025.  

Prin urmare, se solicită modificarea prevederilor Legii nr. 713/2001 
privind controlul și prevenirea consumului abuziv de alcool, consumului 
ilicit de droguri și de alte substanțe psihotrope, Codului penal, Codului de 
procedură penală, Codului contravențional. În speță, implementarea 
prevederilor legislative va permite Poliției să efectueze testarea antidrog a 
conducătorilor auto conform unei proceduri similare mecanismului 
conceptual aplicat pentru efectuarea testării alcoolscopice prin intermediul 
mijloacelor tehnice calibrate. 

Astfel, prin acest demers, Republica Moldova se aliniază țărilor 
europene care intensifică lupta împotriva consumului de droguri devenit un 
adevărat flagel care provoacă tragedii și pierderi de vieți omenești. Spre 
exemplu, chiar ieri în Parlamentul României a fost pusă în discuție 
necesitatea unei modificări legislative, prin care săvârșirea unor fapte 
soldate cu victime omenești, fiind sub influența unor substanțe psihotrope, 
să fie condamnată exclusiv cu executare, fără să existe posibilitatea aplicării 
unor pedepse mai ușoare. (Voce nedeslușită din sală.) Urmează. 

Stimați deputați, 

Sunt încrezător că ne veți susține în lupta cu acest flagel. 

Vă mulțumesc.  

Domnul Igor Grosu: 

Și noi vă mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări la proiect?  

Doamna Roșca. 
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Doamna Veronica Roșca: 

Da, am o întrebare.  

Domnule secretar de stat,  

Dacă puteți să ne prezentați succint ceva date statistice ce ține de 
numărul accidentelor rutiere sau inclusiv accidente rutiere care s-au soldat 
cu decese sub influența substanțelor psihotrope? 

Domnul Andrei Cecoltan: 

Am să rog colegul meu să vină cu date exacte, doar că, la moment, 
neavând această prevedere, noi putem vorbi despre accidente... accidente 
rutiere în cazul în care ești atât sub influența alcoolului, cât și influența 
drogurilor. Deci, la moment, nu este o distincție între ele. Sperăm că 
statistica... urmare a acestor modificări, vom face și distinct calcule. Dacă 
vreți calcule generale, am să rog colegul meu să le dea citire.  

Domnul Veaceslav Sîrbu – șef al Direcției juridice a Ministerului 
Afacerilor Interne:    

Domnule Președinte, 

Stimați deputați, 

Onorată asistență, 

Conform... pe parcursul a 9 luni ale anului 2023, din urma... din vina 
conducătorilor auto în stare de ebrietate, s-au produs 249 de accidente 
rutiere, 247 comparativ cu anul 2022, ceea ce prezintă o creștere cu 0,81%. 
De asemenea, au fost constatate 129 de persoane traumatizate, comparativ 
cu 119 pe anul 2022. Suplimentar, pe parcursul anului de referință, s-a 
intervenit în 4789 de cauze de conducere a mijlocului de transport în stare 
de ebrietate, dintre care 2790 pe aspect de conducere sub influența alcoolului 
în stare avansată, comparativ cu 2022, unde au fost constatate 3378 de 
cazuri. Suplimentar, au fost constatate 1999 de cazuri documentate ca 
contravenție, comparativ cu anul 2022 – 1425. Pe parcursul la 9 luni ale 
anului 2023, comparativ... constatarea stării de ebrietate la volan, 
comparativ cu 2022, coraportul este de 58% la 41%, 58% prevalează cauzele 
penale, 41% sunt cauzele contravenționale.  

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim. 

Doamnă Roșca,   

A doua întrebare? 

Doamnă Oglinda,  

Vă rog. 
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Doamna Ana Oglinda: 

Mulțumesc, domnule Președinte. 

Într-adevăr, în ultimul timp, în ultimii ani, s-a mărit numărul de 
consumatori de substanțe toxice, substanțe interzise, psihotrope, 
etnobotanice și altele. Este foarte greu unui polițist să determine ce a 
consumat un cetățean sau altul. După numărul de cazuri care sunt... pe 
numărul de internări în departamentele de urgență a acestor persoane, tot 
ne dovedește că consumul a crescut la noi în țară, dar și statistica țărilor care 
sunt din jur.  

Întrebarea este: cum se va determina? Știm că alcoolul se determină în 
aerul expirat, ulterior, el trebuie ca să fie remediat către o instituție medicală 
care este acreditată, unde se determină cantitatea de alcool în sânge și, 
numai după aceasta, este document confirmativ precum că este în stare de 
beție avansată ș.a.m.d. În cazul consumului de droguri, dar drogurile în 
organism pătrund prin diferite căi, cum se va constata că este consumator? 
Doar după semnele clinice care vor fi de dumneavoastră bine stipulate în 
anumite standarde că are, spre exemplu, mers ebrios, pupile dilatate și alte 
semne sau altă...?  În aerul expirat este imposibil ca să depistați toată gama 
de droguri care este pe piață. În departamentele de urgență, ele se determină 
dintr-o picătură de urină și acolo sunt câte 5 blocuri din diferite categorii de 
substanțe toxice.  

Vă rog, explicați-ne cum se va petrece anume examinarea la droguri a 
cetățeanului care este la volan? 

Domnul Andrei Cecoltan: 

Vă mulțumesc pentru întrebare. 

Poate că era cazul să precizez. Deci, da, mecanismul este similar celui 
de testare alcoolscopică, doar că nu este vorba despre aerul expirat, dar este 
vorba despre prelevarea salivei. Da, este vorba despre prelevarea salivei, o 
procedură prin care am trecut în ultima perioadă cu COVID-ul cred că mai 
mulți și, atunci, e ceva similar. Dispozitivul propriu-zis este ceva mai mare, 
este o casetă care se introduce în dispozitiv. Cele pe care le avem acum, de 
fapt, iarăși, poate era cazul anterior să menționez, noi avem și acum în dotare 
fiind donate 10 astfel de dispozitive doar că nu le putem folosi, pentru că nu 
avem pârghiile legale și, deci, nu intră în niciun cadru normativ. Permit 
depistarea a cel puțin 8 familii de droguri, ceea ce este foarte bine, ne spun 
nouă specialiștii.  

Ulterior, evident, persoana este condusă la Dispensarul Narcologic și, 
deja, rezultatele Dispensarului narcologic se iau în calcul. Procedura, de fapt, 
este exact ca și în cazul testării alcoolscopice. Acesta este primul pas, după 
care este condusă persoana. La momentul de față, având suspiciuni, 
persoana trebuie să fie inițial condusă încolo, ceea ce este un disconfort. Să 
presupunem că este oprită la 40, 50, 60 de km de centrul raional, noi 
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eliminăm persoana de la conducerea vehiculului, o suim în mașina Poliției, 
mergem împreună la Dispensarul Narcologic și acolo se depistează că, de 
fapt, persoana nu a consumat, și noi îi spunem „mulțumesc”, și persoana 
trebuie să-și continue singură mai departe drumul.  

Deci, în primul rând, această modificare vine în favoarea 
conducătorilor auto, care, de fapt, nu au consumat nimic și pe loc pot fi 
verificați. 

Domnul Igor Grosu:  

Doamna Oglinda. 

Doamna Ana Oglinda: 

Aceste dispensare narcologice, practic, câte sunt în țară? Reușim noi, 
oare, ca să... în rază de câți kilometric și cum? Pentru că aici impune niște 
cheltuieli colosale în determinarea toxicului, precizarea toxicului care este în 
organism, de facto, este destul de costisitor. 

Acesta este un proiect-pilot să înțeleg, da? 

Domnul Andrei Cecoltan: 

Nu-i vorba de proiect-pilot, e vorba de actele noastre naționale, unde 
este prevăzută procedura de testare alcoolscopică, punem și testarea 
antidrog. Deci, nu-i vorba despre proiect-pilot, e vorba... am ținut să 
menționez că avem la acest moment 10 astfel de dispozitive, per total, după 
calculele noastre, necesitatea țării ar fi în jur de 50 de dispozitive, ca să fie 
similare cu cele pe care le avem alcoolscopice. 

Da, dar vă spuneam că, la ziua de azi, procedura legală înseamnă că-i 
scoaterea omului de la... conducerea omului la dispensar. Deci, cu 
introducerea  acestui mecanism, nu va fi nevoie omul să fie în prima instanță 
condus la dispensar, doar cei care deja vor avea un rezultat pozitiv vor fi 
conduși. Prin urmare, calculele noastre arată că vom reduce din cheltuieli. 

Doamna Ana Oglinda: 

Oricum este un pas bun în a preciza și a depista acești conducători auto, 
care, într-adevăr, fac ravagii pe teritoriul țării noastre. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu:  

În continuare – domnul Novac. 

Domnul Grigore Novac:  

Mulțumesc, domnule Președinte.  

Domnule raportor, 

Noi, în cadrul comisiei, când am examinat acest proiect, am avut foarte 
multe întrebări și o bună parte din întrebări, iată, pe care le-a vociferat 
doamna Oglinda, ele, da, sunt deja... dumneaei le-a anticipat, dar în 
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continuarea gândului, iată, dumneavoastră ați spus, dacă nu greșesc, că acest 
Drug Test are capacitatea de a depista 8 categorii de... nu sunt mare specialist 
în... 

Domnul Andrei Cecoltan: 

8 familii. 

Domnul Grigore Novac: 

8 familii. Cum ați zis, da. 8 familii din câte existente? 

Pentru că de aici survine întrebarea și am să vă explic de ce. În 
situația în care acest Drug Test depistează doar 8 familii, iar potențialul 
consumator de droguri a consumat o familie pe care nu o poate depista acest 
Drug Test, dar, să zicem așa, vizibil sunt anumite suspiciuni, totuși, nu ați 
răspuns la întrebarea: câte laboratoare avem prin toată republica? Că, 
bunăoară, din câte îmi amintesc, la noi, la comisie, raportorul ne-a zis că, 
dacă nu greșesc, Germania donează 10 astfel de... 

Domnul Andrei Cecoltan: 

Le avem deja. 

Domnul Grigore Novac: 

Sunt donate și, respectiv, o să fie repartizate prin toată republica. 

Iată, bunăoară, un raid în raionul Briceni, care este cel mai aproape 
Centru, unde poate fi condus conducătorul auto după procedura pe care ați 
menționat-o, ca să fie, să zicem, și în timp, și în bani...? Pentru că 
conducătorul auto dacă locuiește în Briceni și trebuie adus la  Chișinău, vă 
dați seama că asta-i cam... 

Domnul Andrei Cecoltan: 

Păi, tocmai asta este procedura actuală și noi vrem puțin s-o 
simplificăm. Dar probele pot fi prelevate nu neapărat în laboratoarele 
acestea, pot fi prelevate în orice spital raional. Deci, se prelevă sângele și 
după aceasta se transmit probele. Asta-i unu. 

Da, mă scuzați, mai erau întrebări? Din câte? (Voce nedeslușită din 
sală.) 

Без рекламы. Nici eu, la ziua de azi, nu pot să vă spun câte familii sunt. 
Colegii specialiști în domeniu au spus că sunt cele mai performante care sunt. 
Din câte? Nu pot să vă spun. Îmi pare rău. (Rumoare în sală.) Deci, câte 
familii de droguri? Da, îmi pare rău nu pot să vă spun la această etapă. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă rog. 

Domnul Veaceslav Sîrbu: 

Da, dacă îmi permiteți, numai ca să ne înțelegeți, la moment, cu Drug 
Test pot fi depistate toate drogurile care sunt, toate tipurile de familii de 
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droguri care sunt în Republica Moldova. De asemenea, ele au destinația ca 
să fie actualizate. În cazul când ai depistat un drog nou, respectiv, el poate fi 
actualizat, înscris în memoria aparatului și se constată ulterior oricare tip de 
drog care apare suplimentar pe teritoriul republicii sau la țările vecine. 
Adică, el se înnoiește, se ajustează și, respectiv, o să se constate și pe viitor 
care o să apară pe viitor sau care la moment sunt deja noi. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu:  

Domnul Novac. 

Domnul Grigore Novac: 

Da, asta e bine  că se ajustează, dar din ceea ce ne spun specialiștii, de 
fiecare dată... nu știu, cumva, de intervenit cu modificări la legislație, pentru 
că dealerii aceștia de droguri sunt eventivi, modifică formulele chimice, nu 
știu ce mai fac ei acolo, că deja aparatul care se propune de fiecare dată 
trebuie de modificat și de modificat, și de modificat. 

Dar a doua întrebare ține de faptul că... iată, și la comisie nu am avut 
un răspuns, dacă examinați posibilitatea pe viitor ca Ministerul Afacerilor 
Interne să fie dotat cu laboratoare mobile care să circule pe teritoriul țării 
împreună cu echipajele de Poliție, cu medic specialist în domeniu, ca să fie, 
adică, această... exclusă escortarea lui evidentă la centrele acestea de 
prelevare și depistarea pe loc: el este consumator de droguri, a consumat în 
timpul conducerii sau nu? 

Domnul Andrei Cecoltan: 

Da, dacă se poate, o precizare. Deci, noi am vorbit anume despre 
familiile de droguri și nu tipuri exacte. Într-adevăr, aici aveți dreptate, 
formulele chimice se schimbă și sunt foarte inventivi, și dispozitivul n-o să 
spună exact drogul, o să spună familia din care face parte, după asta 
prelevarea de sânge și celelalte o să arate rezultatul. 

Dacă a consumat sau nu? Aici mai este o chestie, dispozitivul... Deci, în 
salivă... haideți să fac o analogie cu alcoolul. Alcoolul se evaporă în... știm, ce 
tip de alcool și în cât timp se evaporă din organism, păi, cu drogurile oleacă 
e mai complicat: ai consumat săptămâna trecută, săptămâna asta 
dispozitivul încă o să arate că tu ești consumator. Atunci mergând la 
Dispensarul Narcologic sau prelevând probele, o să se vadă dacă acum ești 
sub influența drogurilor sau nu ești și e altă chestie. 

Cât despre faptul dacă examinăm astfel de posibilitate de a patrula de 
comun cu medicii? Scurt vă spun că „nu”. Laboratoare mobile... Din păcate, 
nu. 
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Domnul Igor Grosu:  

Vă mulțumim. 

În continuare – domnul Odnostalco. 

Domnul Vladimir Odnostalco: 

Да. Господин Председатель, 

Спасибо. 

По проекту все понятно, ну, наверно, больше такой полу 
технический, если вы владеете этой статистикой? Раньше, я помню, 
инспектор, который осуществлял вот эту процедуру замера 
потенциального нахождения веществ алкогольных, либо 
психотропных у водителя должен был обладать соответствующей не 
квалификацией, это как-то иначе вот называется специальный термин, 
назовем условно допуск, он получался, по-моему, у нас в 
Наркодиспансере, в результате этого, так наша доблестная полиция 
этого не делала, то потом при судах, уже в дальнейшем при разборе, 
исключительно процедурно можно было аннулировать любое 
решение, потому что это проба, которая была взята, да, она же не была 
уже не то что нелегально, а не было по процедуре. Вот этот момент 
исчерпали или не исчерпали? Это первый вопрос. 

Domnul Andrei Cecoltan: 

Da. Mulțumesc pentru întrebare. 

Într-adevăr, aveți dreptate, practici am avut diferite. Deci, acum atât 
testele aloolscopice, cât și „drug” dispozitivele, despre care vorbim, trebuie 
să fie omologate și verificate metrologic și avem posibilitatea asta să facem 
deja la noi în țară. Anterior, probabil, se amâna cumva, pentru că era 
posibilitatea de a o face doar în România și era mult mai costisitoare. 

Domnul Igor Grosu:  

Domnule Odnostalco, 

A doua întrebare? 

Domnul Vladimir Odnostalco: 

Да, в этих случаях там еще есть специалист, который делал, то есть 
полицейский также, если он не проходил эту квалификацию, дело все 
разваливалось и можно было ездить дальше. И второй момент. У нас 
статистика показывает последние несколько лет активное увлечение 
людей, потребляющих наркотики, я не говорю о тяжелых, я говорю о 
так называемой... группе, в категории наших людей, которые могут 
водить машину, и статистика показывает рост значительный.  

Потому, что сказал ваш коллега, у нас статистика другая 
касательно правонарушений в этом состоянии. Вы не находите       
какой-то диссонанс, либо что-то одно не работает, либо что-то другое? 
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И в Наркодиспансере, кстати, пишут четко касательно вопроса коллеги 
с первого сектора… со второго сектора... касательно алкоголя и 
наркотиков, тогда, когда человек находится либо в состоянии 
алкогольного опьянения, либо в состоянии потребления наркотиков. 

Domnul Andrei Cecoltan:  

Mersi. 

Spuneam că noi sau cel puțin...  

Domnul Vladimir Odnostalco:  

Вот статистика вот эта, она расходится с тем что есть. 

Domnul Andrei Cecoltan:  

Nu se face distinct separarea în cazul statisticii datelor de care 
dispunem noi, o să luăm ca și act să facem. (Gălăgie în sală.)  

Dacă nu mi se pare disonanță cognitivă prea mare între faptul că-i 
creștere de consumatori de droguri...?  

Domnul Vladimir Odnostalco:  

Да, второй вопрос. Ваш коллега сказал одни цифры, а в 
реальности у нас в Наркодиспансере другая немножко статистика 
касательно увеличения вот этой категории, которая водит... имеет 
право водить машину в состоянии... Статистика, которую дал ваш 
коллега, не отражает... говорит, что как бы дела совсем неплохо, а то, 
что в реальности происходит, там рост. И диссонанс какой-то в 
статистике получается, с одной стороны есть тот, кто потребитель, а с 
другой стороны он, обладая машиной, не ездит на машине. Что-то не 
то. 

Domnul Andrei Cecoltan:  

Deci, s-ar putea, pentru că datele la care faceți referință 
dumneavoastră, cumva, îs date generale despre consumatori, datele la care 
a făcut referință colegul meu, este vorba despre accidente rutiere care s-au 
întâmplat sau depistarea conducătorului auto în astfel de stare la volan...  
s-ar putea să fie diferite. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Doamna Oglinda. (Voce nedeslușită din sală.)  

Doamna Ana Oglinda: 

Domnule Președinte, 

Am doar o constatare la ceea ce au spus colegii. Practic, sunt 8 clase de 
substanțe toxice, și nu familii, unde, în această clasă, ele au, practic, aceeași 
acțiune, dar sunt o mulțime în clasa dată. Și, practic, dacă sunteți înzestrați, 
unde sunt 8 clase, asta este suficient, pentru că întotdeauna se cunoaște care 
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sunt clasele care se consumă în regiunea dată, este cunoscut de autoritățile 
care țin și monitorizează, în cazul dat, abuzurile de substanțe toxice. 

Ce ține de laboratorul care este mobil, nici țările industrial dezvoltate  
nu-și pot permite un medic și colaborator mobil ca să constate dacă este... 
cetățeanul dat este sau nu sub influența substanțelor toxice. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim.  

Alte întrebări nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Domnul Andrei Cecoltan:  

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Noi vă mulțumim. 

Raportul comisiei – doamna Roșca. (Rumoare în sală.)  

Doamna Veronica Roșca: 

Domnule Președinte, 

Din partea comisiei voi constata un interes sporit asupra acestui 
proiect. Chiar dacă este o oră mult prea târzie, dar vom recomanda 
continuarea discuției pe platforma Comisiei juridice, numiri și imunități, cu 
atât mai mult că sunt mai multe proiecte la subiect înregistrate sau conexe. 

Dar ținând cont că Comisia juridică, numiri și imunități este comisie 
raportoare, voi da citire raportului la proiectul de lege pentru modificarea 
unor acte normative nr. 270 din 26.07.2023 pentru lectura întâi. 

Respectiv, Comisia juridică, numiri și imunități a examinat proiectul 
de lege. 

Cu votul majorității membrilor săi, a propus spre examinare și 
aprobare în prima lectură în cadrul ședinței plenare a Parlamentului. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Și noi vă mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări la raport?  

Nu sunt. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 
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Stimați colegi, 

Supun votului în prima lectură proiectul nr. 270 din 
26.07.2023, proiectul de lege pentru modificarea unor acte 
normative (care vizează testarea antidrog). Lectura întâi. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 270 din 26.07.2023, proiectul de lege pentru 
modificarea unor acte normative (care vizează testarea antidrog), 
susținut în prima lectură de 67 de deputați. 

Vă mulțumesc.  

Stimați colegi, 

Continuăm cu proiectul nr. 269 din 26.07.2023, proiectul de 
lege pentru modificarea Legii nr. 354/2004 cu privire la formarea 
bunurilor imobile. 

Prezintă... scuzați că nu am datele... domnul Danii, Agenția Relații 
Funciare și Cadastru. 

Vă rog. 

Domnul Ivan Danii – director general al Agenției Relații Funciare 
și Cadastru: 

Stimate Președinte,  

Stimați deputați, 

În atenția dumneavoastră se prezintă proiectul de lege pentru 
modificarea Legii cu privire la formarea bunurilor imobile. 

Proiectul menționat este elaborat în scopul ajustării reglementării legii 
formării cu prevederile din domeniul urbanismului, amenajării teritoriului, 
autorizării executării lucrărilor de construcție, altor acte normative și are ca 
finalitate asigurarea îmbunătățirii dreptului proprietarului în administrarea 
bunului imobil. 

Astfel, se propun noi reglementări privind condițiile principale la 
formarea bunului imobil, inclusiv se completează cu norme privind modul 
de formare a terenurilor agricole. De asemenea, pentru a reglementa aspecte 
procedurale ce țin de formare, drepturi și responsabilități ale părților 
implicate, se expun în redacție nouă prevederile privind modul de formare, 
proiectul de formare, emiterea deciziei, întocmirea studiului de formare și 
recepția lucrării cadastrale. 

Venim cu noi prevederi privind formarea terenului în cazul 
exproprierii pentru cauza de utilitate publică. Se are în vedere formarea 
terenului, concomitent cu declararea de utilitate publică și schimbarea 
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destinației. Se propun îmbunătățiri în procesul de formare a bunului imobil 
proprietate a statului sau a unității administrativ-teritoriale, astfel formarea 
să fie efectuată în baza schemei terenului aferent, elaborat de specialiștii 
atestați în domeniul urbanismului. 

Mai propunem prevederi privind particularitățile formării bunului 
imobil, la inițiativa instanței de judecată, Serviciului Fiscal de Stat și a 
executorului judecătoresc. Astfel, pentru executarea formării în instanță se 
numește executantul lucrării de formare, iar în cazul construcțiilor se 
numește un specialist atestat în domeniul urbanismului. Aici vreau să 
menționez că aceste inițiative se fac în cazul când părțile nu ajung la un 
consens pe cale amiabilă. 

Proiectul de lege va asigura îmbunătățirea procesului de formare a 
bunului imobil, care, la rândul său, va asigura calitatea lucrărilor cadastrale 
și va diminua costurile lucrărilor acestuia. 

Urmare a celor expuse, rog susținerea proiectului.  

Vă mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Și noi vă mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări?  

Domnule director, 

Un lucru vă rugăm: sper că proiectul ăsta, cumva, răspunde la toate 
„cucuiele”, pe care noi le primim în teritoriu de la administrația publică 
locală... 

Domnul Ivan Danii:  

... delimitarea.  

Domnul Igor Grosu: 

... cu delimitarea.  

Domnul Ivan Danii:  

Acela-i următorul, săptămâna viitoare. 

Domnul Igor Grosu: 

Săptămâna viitoare.  

Dar noi mai stăm încă o oră aici, dacă... 

Domnul Ivan Danii:  

Acela-i altul. 

Domnul Igor Grosu: 

Da. Continuăm opera atunci. 
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Întrebări, stimați colegi? 

Nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Domnul Ivan Danii:  

Mulțumesc.  

Domnul Igor Grosu: 

Noi vă mulțumim. 

Raportul comisiei – domnul Păsat. 

Vă rog. 

Domnul Iurie Păsat: 

Domnule Președinte,  

Stimați colegi,     

Comisia agricultură și industrie alimentară a examinat proiectul de 
lege pentru modificarea Legii nr. 354 cu privire la formarea bunurilor 
imobile. 

Cu votul majorității membrilor săi, s-a pronunțat pentru examinarea și 
aprobarea proiectului în prima lectură. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări la raport? 

Nu sunt. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Supun votului în prima lectură proiectul nr. 269 din 
26.07.2023, proiectul de lege pentru modificarea Legii                                    
nr. 354/2004 cu privire la formarea bunurilor imobile. Suntem la 
prima lectură. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 269 din 26.07.2023, proiectul de lege pentru 
modificarea Legii nr. 354/2004 cu privire la formarea bunurilor 
imobile, susținut în prima lectură de 53 de deputați. 

Vă mulțumesc. 
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Colegi, 

Continuăm cu proiectul nr. 451 din 08.12.2022, proiectul de 
lege pentru modificarea unor acte normative (privind activitatea 
specială de investigații) (Codul de procedură penală                                        
nr. 122/2003; Legea nr. 59/2012 privind activitatea specială de 
investigații). 

Raportul comisiei – prezintă domnul Cheptonar. 

Vă rog. 

Domnul Andrian Cheptonar: 

Da. Vă mulțumesc, domnule Președinte. 

Stimați colegi, 

Prezint atenției dumneavoastră raportul asupra proiectului de lege 
pentru modificarea unor acte normative (privind activitatea specială de 
investigații). 

În temeiul atribuțiilor funcționale stabilite de Regulamentul 
Parlamentului, Comisia securitate națională, apărare și ordine publică a 
examinat amendamentele, propunerile și obiecțiile parvenite asupra 
proiectului de lege pentru modificarea unor acte normative ce vizează 
activitatea specială de investigații. Decizia argumentată a comisiei asupra 
acestora se conține în sinteza amendamentelor care este parte integrantă a 
prezentului raport. 

Astfel, în vederea asigurării unui proces legislativ transparent și 
obiectiv, comisia a constituit un grup de lucru interinstituțional din 
reprezentanți ai instituțiilor competente, societății civile, mediului academic 
și de afaceri, organelor de drept etc., care s-a întrunit în cadrul unui șir de 
dezbateri publice și ședințe de lucru dedicate examinării obiecțiilor și 
propunerilor parvenite. 

În rezultat, comisia consideră că obiectivele principale stabilite în fața 
respectivului grup de lucru interinstituțional au fost realizate pe deplin, și 
anume: 

– a fost revizuit și delimitat cadrul normativ ce reglementează 
activitatea specială de investigații în cadrul procesului penal de cel din afara 
procesului penal;  

– a fost eficientizat mecanismul de control (autorizare și verificare) a 
măsurilor speciale de investigații dispuse și efectuate în afara procesului 
penal; 

– au fost remediate deficiențele cadrului normativ aferente 
neconstituționalității unor reglementări. 

De asemenea, având în vedere că activitatea Serviciului de Informații 
și Securitate a fost recent reglementată într-un cadru normativ distinct odată 
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cu adoptarea pachetului de legi privind activitatea SIS și privind activitatea 
contrainformativă și activitatea informativă externă, s-a impus necesitatea 
ajustării prezentului proiect de lege la dispozițiile Codului de procedură 
penală. 

Modificările propuse la articolul 126 alineatul (2) din Codul de 
procedură penală au fost operate pentru a clarifica „modul de ridicare a 
convorbirilor telefonice”, care, de altfel, este 0 „camuflare” a măsurii speciale 
de investigații de colectare a informațiilor de la furnizorii de servicii de 
comunicații electronice. Astfel, pentru a nu se eluda mecanismul măsurii 
speciale de investigații respective, este imperioasă intervenția la articolul 126 
alineatul (2) din Codul de procedură penală, așa încât ridicarea convorbirilor 
telefonice să se efectueze exclusiv prin mijloacele de probă și procedee 
probatorii corespunzătoare prescrise procesului penal. 

S-au efectuat un șir de modificări redacționale care se datorează 
faptului că recent au intrat în vigoare noi modificări la Codul de procedură 
penală, iar pentru a se integra în sistemul normelor procesual penale, se 
impun anumite intervenții de ordin tehnic. 

Un alt aspect important revizuit în acest proiect se referă la măsura 
specială de investigații „colectarea de informații de la furnizorii de servicii 
electronice”, care a fost dată într-o redacție nouă. Această redacție a fost 
preluată din articolul 27 din Legea nr. 179/2023 privind activitatea 
contrainformativă și activitatea informativă externă. 

Aceleași raționamente se regăsesc și la redacția măsurii speciale de 
investigații „identificarea abonatului sau utilizatorului unei rețele de 
comunicații electronice”, care, la fel, a fost inspirată din articolul 21 din 
Legea nr. 179/2023 privind activitatea contrainformativă și activitatea 
informativă externă. 

Articolul 200 din Codul de procedură penală reglementează aspectele 
privind „suspendarea provizorie din funcție a bănuitului, învinuitului și 
inculpatului”. Redacția nouă a acestui articol se impune din considerentul ca 
instituția respectivă să poată fi aplicată rațional și obiectiv. 

La articolul II s-a ținut cont de aceleași raționamente care au fost 
urmărite și în cazul modificărilor propuse la Codul de procedură penală. 
Astfel, a fost exclus Serviciul de Informații și Securitate din Legea                                  
nr. 59/2012 cu privire la activitatea specială de investigații; s-a ajustat scopul 
legii respective; s-a acordat о claritate temeiurilor de dispunere a măsurilor 
speciale de investigații în sensul Legii nr. 59/2012; s-au definit unele dintre 
măsurile speciale de investigații, astfel încât să nu dubleze pe cele din Codul 
procesual penal ș.a. 

La articolul III s-au operat modificări în Legea nr. 159/2016 cu privire 
la procuraturile specializate, astfel încât să poată fi posibilă aplicarea 
instituției detașării ofițerilor de informații și securitate în cadrul 
procuraturilor specializate. În acest sens, modul de selectare, condițiile, 
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perioada, precum și revocarea acestora se va aplica după aceleași reguli ca și 
personalului detașat prevăzut în Legea nr. 159/2016. 

La articolul IV se face о claritate cu privire la examinarea cauzelor 
penale în care urmărirea penală a fost condusă sau exercitată de către 
procuraturile specializate. Odată cu adoptarea Legii nr. 245/2023, există 
riscul că instanțele își vor declina competențele în favoarea instanțelor 
teritoriale competente după adoptarea respectivei legi, astfel creând о 
tergiversare nejustificată a dosarelor, pe de о parte, până la crearea unei 
practici unitare care poate dura în timp. 

Pentru a asigura о aplicare uniformă a normelor procesuale, se 
propune de a aplica о regulă generală utilizată în situațiile în care se modifică 
competența instanțelor (funcțională, materială sau teritorială). În toate 
aceste situații, cauzele transmise în instanțe la momentul adoptării legii se 
examinează de către instanțele sesizate cu respectiva cauză. Această regulă 
este cu atât mai mult aplicabilă, cu cât nu s-a intervenit la competența 
funcțională a instanțelor de judecată, ceea ce înseamnă că instanțele de 
același grad vor examina cauzele respective și după modificarea legii. Pentru 
a nu avea interpretări diferite și neuniforme, se impune о reglementare clară 
a acestui aspect, prin specificarea expresă prin care cauzele penale trimise în 
judecată de către procurorul din procuratura specializată, până la data 
intrării în vigoare a prezentei legi, urmează a fi examinate de către instanța 
pe rolul căreia se află. 

La propunerea deputatului Vasile Grădinaru, comisia a acceptat 
completarea proiectului cu un articol nou, care vizează modificarea Legii cu 
privire la Procuratură, și anume expunerea articolului 76 alineatul (1)      
litera k) în următoarea redacție: 

„k) în cazul absenței nemotivate de la mai mult de 3 ședințe 
deliberative consecutive sau de la 5 ședințe deliberative în decursul unui an 
calendaristic.” 

Astfel, va fi garantat un echilibru între asigurarea participării 
membrilor CSP la ședințe, respectând drepturile membrilor CSP și 
prevenirea unor potențiale abuzuri. Norma în cauză se propune să intre în 
vigoare la data publicării. 

La articolul V a fost necesar de a interveni în dispozițiile finale ale Legii 
nr. 246/2023, deoarece a fost admisă 0 omisiune de reglementare a 
aspectului de examinare a recursurilor în anulare. Astfel că, recursurile în 
anulare declarate până la intrarea în vigoare a legii urmează a se examina 
conform legislației în vigoare la data declarării acestora. 

În partea ce ține de dispozițiile finale și tranzitorii ale proiectului de 
lege, a fost necesar de a se reglementa momentul intrării în vigoare. Astfel, 
intrarea în vigoare a reglementărilor ce prevăd măsurile speciale de 
investigații se optează pentru 1 ianuarie 2024, iar celelalte dispoziții vor intra 
în vigoare la data publicării. 
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De asemenea, un aspect important la acest capitol este de menționat 
că, prin dispozițiile tranzitorii, se va reglementa chestiunea de „validare” a 
măsurii procesuale de suspendare provizorie din funcție a persoanelor, care 
a fost aplicată anterior intrării în vigoare a legii, or, regula generală aplicată 
în cadrul procedurilor penale în situația modificărilor normelor procesuale 
este guvernată de efectul „ex nunc” al normei (pentru viitor). Respectiv, și 
termenele instituite de articolul 200 din Codul de procedură penală se vor 
aplica pentru viitor. 

În rezultatul dezbaterilor, cu votul majorității membrilor săi, comisia 
se pronunță pentru adoptarea proiectului de lege în cauză de către plenul 
Parlamentului în lectura a doua.  

Doar atât. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc. 

Stimați colegi, 

Întrebări la raport? 

Domnul Andrian Cheptonar: 

Domnule Președinte,  

Dacă îmi permiteți...  

Astăzi mai este și Ziua națională a ofițerilor de investigații. Vreau să 
folosesc această ocazie, că promovăm Legea privind activitatea specială de 
investigații astăzi, să felicit ofițerii care stau la paza Republicii Moldova din 
diferite instituții: Ministerul Afacerilor Interne, Centrul Național 
Anticorupție, Serviciul de Informații și Securitate.  

Am văzut doar astăzi, pe durata zilei de astăzi, rezultatul a două măsuri 
ale muncii acestor bravi ofițeri, și anume depistarea a 550 de mii de euro la 
Vama Sculeni, introduși de către „gruparea criminală Șor”, la fel, am văzut 
reținerea a circa... a unei alte părți a grupării care opera cu circa 2 mii de 
carduri bancare Prepaid ca să gestioneze alte fluxuri ilegale. Vedem interesul 
unei grupări criminale de a se implica în politică folosind bani murdari furați 
de la poporul Republicii Moldova și vedem cât de eficienți sunt ofițerii de 
investigații atunci când își doresc cu adevărat să apere Republica Moldova. 
Folosesc ocazia aceasta, să le urez dârzenie operativă în continuare, să aibă 
același curaj să-și apere țara. 

Vă mulțumesc. (Aplauze în sală.)   

Domnul Igor Grosu:  

Vă mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări la raport?  
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Întrebări nu sunt. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Stimați colegi, 

Vă rog, atenție. 

Supun votului în lectura a doua proiectul nr. 451 din 
08.12.2022, proiectul de lege pentru modificarea unor acte 
normative (privind activitatea specială de investigații) (Codul de 
procedură penală nr. 122/2003 și Legea nr. 59/2012 privind 
activitatea specială de investigații). Amintesc, suntem la lectura a 
doua. 

Rog, inițiem procedura de vot.  

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 451 din 08.12.2022, proiectul de lege pentru 
modificarea unor acte normative (privind activitatea specială de 
investigații), susținut în lectura a doua de 54 de deputați. 

Vă mulțumesc. 

Stimați colegi, 

Rog, atenție. 

Continuam cu proiectul nr. 342 din 02.10.2023, proiectul de 
hotărâre privind demisia unui deputat în Parlament.  

Prezintă – doamna deputată Roșca. 

Doamna Veronica Roșca: 

Stimați colegi, 

Domnule Președinte, 

Prezint atenției dumneavoastră proiectul de hotărâre privind demisia 
unui deputat în Parlament, în baza cererii doamnei deputate Ana Calinici.  

„Se ia act de cererea de demisie a deputatei în Parlament Ana Calinici.  

Se declară vacant un mandat de deputat în Parlament ce aparține 
Partidului Politic „Partidul Acțiune și Solidaritate””. 

Mersi. 

Domnul Igor Grosu: 

Stimați colegi, 

Întrebări?  

Întrebări nu sunt. 

Raportul comisiei, vă rog. 
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Doamna Veronica Roșca: 

Da, prezint atenției dumneavoastră raportul asupra proiectului de 
hotărâre a Parlamentului privind demisia unui deputat în Parlament  nr. 342 
din 02.10.2023.  

Respectiv, în urma examinării, membrii Comisiei juridice, numiri și 
imunități, cu votul majorității membrilor prezenți, au decis să propună 
Parlamentului spre examinare și adoptare proiectul de hotărâre nr. 342 din 
2 octombrie 2023. 

Mersi. 

Domnul Igor Grosu: 

Și noi vă mulțumim. 

Întrebări?  

Nu sunt. 

Vă rog să luați loc.  

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Stimați colegi, 

Supun votului proiectul hotărârii nr. 342 din 02.10.2023, 
proiectul de hotărâre privind demisia unui deputat în Parlament. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul de hotărâre privind demisia unui deputat în 
Parlament nr. 342 din 02.10.2023 susținut de 61 de deputați. 

Vă mulțumesc. 

Stimați colegi,  

Continuăm cu proiectul nr. 343 din 02.10.2023, proiectul de 
hotărâre privind încetarea mandatului unui membru al 
Consiliului Superior al Magistraturii în urma demisiei.  

Prezintă – doamna Roșca. 

Doamna Veronica Roșca: 

Domnule Președinte, 

Stimați colegi, 

La fel, este un proiect tehnic. Prezint proiectul de hotărâre privind 
încetarea mandatului  unui membru al Consiliului Superior al Magistraturii 
în urma demisiei. Este anexată cererea de demisie a membrului Consiliului 
Superior al Magistraturii Muntean Iulian.  
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Respectiv...  

„Se aprobă încetarea mandatului de membru al Consiliului Superior al 
Magistraturii al domnului Iulian Muntean, în baza cererii de demisie.  

Prezenta hotărâre intră în vigoare la data adoptării.  

Prezenta hotărâre poate fi contestată în condițiile articolului 19, 
articolelor 164–166 și articolului 209 din Codul administrativ al Republicii 
Moldova nr. 116/2018.”  

Acesta este proiectul de hotărâre.  

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc. 

Stimați colegi,  

Întrebări la proiect?  

Nu sunt. 

Raportul comisiei, vă rog. 

Doamna Veronica Roșca: 

Domnule Președinte, 

Stimați colegi, 

Prezint raportul asupra proiectului de hotărâre privind încetarea 
mandatului unui membru al Consiliului Superior al Magistraturii.  

Comisia juridică, numiri și imunități a examinat proiectul și comunică 
următoarele.  

Prin prezentul proiect se propune Parlamentului să aprobe încetarea 
mandatului unui membru al Consiliului Superior al Magistraturii, Iulian 
Muntean, ca urmare a cererii de demisie.  

În acest sens, Comisia juridică, numiri și imunități constată că cererea 
de demisie din funcția de membru al Consiliului Superior al Magistraturii a 
fost depusă de către domnul Iulian Muntean la data de 26 septembrie 2023 
cu solicitarea încetării mandatului.  

În rezultatul examinării, membrii Comisiei juridice, numiri și 
imunități, cu votul unanim al membrilor prezenți, au decis să propună 
Parlamentului spre examinare și adoptare proiectul de hotărâre nr. 343 din 
02.10.2023. 

Mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumim. 

Stimați colegi,  

Întrebări la raport?  
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Nu sunt.  

Avem o luare de cuvânt – doamna Caraman. 

Voce din sală: 

Dar noi putem să ne ridicăm... (Rumoare în sală.) 

Doamna Diana Caraman: 

Да, правда глаза колит. Побежали. 

Очень хорошо. 

Уважаемые сограждане,  

Господа депутаты, 

Сегодня начать свое выступление хочу со ссылки на общий 
принятый принцип логики, который гласит о том, что для того чтобы 
доказать ложные заявления, а в нашей ситуации процесс оценка судей 
и членов Высшего Совета Магистратуры, необходимо предоставить 
хотя бы один пример, который противоречит этому заявлению или 
подвергает его сомнению. 

В нашей ситуации позорный факт избрания в состав Высшего 
Совета Магистратуры человека, который является фигурантом 
коррупционного уголовного дела, является ярким, я бы даже сказала 
показательным правилом и примером того, что так называемая 
реформа юстиции марки PAS провалена. 

И несмотря на то, что вы так любите ссылаться, я бы даже сказала 
прикрываться, европейскими ценностями, цивилизованным 
государством, в ситуации, когда в любой европейской и 
цивилизованной стране после такого позора незамедлительно бы 
пошли отставки, demisie de onoare ответственных лиц. Но в нашей 
ситуации, простите за выражение, но вы просто ищите козла 
отпущения, чтобы, подчеркну, этот позорный факт как-то утаить.  

О каких демократических цивилизованных ценностях может идти 
речь в этой ситуации? Здесь не может речи идти даже об элементарном 
человеческом достоинстве, не то чтобы об ответственной 
цивилизованной власти. 

Более того, лично у меня, как и у большинства граждан нашей 
страны, недоумение вызывает вся ваша деятельность на протяжении 
двух лет. Как так получается, что у вас хватает «смелости, совести» для 
того, чтобы повышать зарплату вашим министрам до 75 тысяч, в то 
время, когда люди беспощадно нищают ежедневно, но при этом вам не 
хватает смелости и совести для того, чтобы услышать граждан, которые 
находятся в бедственном положении? 

Вам хватает наглости и «смелости» для того, чтобы навесить 
абсолютно на всех представителей оппозиции клеймо «рука Москвы», 
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обвинять в работе в интересах другого государства, при этом вам 
категорически не хватает смелости и честности признать то, что вы 
работаете в интересах коллективного запада и США, и их фондов, таких 
как Фонд Сороса. 

Вам хватает наглости и «смелости» для того, чтобы требовать от 
оппозиции и обычных граждан соблюдать закон и решения 
чрезвычайной Комиссии, но не хватает смелости и достоинства самим 
соблюдать Конституцию Республики Молдова, законы и 
демократические принципы, на которые вы так любите ссылаться. Не 
соблюдаете вы избирательный Кодекс, когда компания начинается 
завтра, а вы ее начали в мае. Не соблюдаете вы решение 
Конституционного суда, который ограничивает чрезвычайную 
Комиссию и определяет точные пределы его обеспечения. 

Поэтому, уважаемые господа депутаты, к большому сожалению 
вам хватает наглости и «смелости» осуждать решения Суда об 
аннулировании результата преветтинга судей, при этом варварским 
образом вмешиваться в судебную систему, но не хватает мужества 
признать, что эту оплошность... Комиссия преветтинга. И все это 
делается в угоду ваших политических корыстных интересов и никак ни 
для того, чтобы «очистить» систему.  

В этом, в этом контексте хочу обратиться ко всем 
дипломатическим миссиями аккредитованным в Республике Молдова, 
в особенности в посольстве США. 

Уважаемые дипломаты,  

Обратите, пожалуйста, внимание на то, что и какой режим вы 
поддерживаете, обратите внимание что та финансовая поддержка, 
которая идет от имени ваших народов, а это миллиарды евро, идут на 
поддержку провалившейся и скомпрометированной реформы 
юстиции. Ведь именно в рамках этой юстиции был продвинут и выбран 
человек с криминальной истории, был выбран ни куда-то, а в Высший 
Совет Магистратуры. 

Не знаю, как вы все это видите, не знаю, какую цель вы 
преследуете, финансируя такой режим, но я абсолютно точно уверена, 
что спасти нашу страну, в том числе юстицию могут только досрочные 
парламентские выборы. 

Jos PAS! 

Долой тоталитарный режим PAS! (Aplauze.) 

Domnul Igor Grosu:  

Vă mulțumim. 

În continuare – domnul Grădinaru. 
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Domnul Vasile Grădinaru: 

Stimați deputați, 

Dragi cetățeni ai Republicii Moldova, 

Tocmai am văzut cum un deputat în Parlamentul Republicii Moldova 
a tras un bocet de jale la 550 de mii de euro. (Aplauze.) Este un strigăt din 
suflet și înțelegem acest comportament. Dar noi, deputații în Parlament, noi, 
cetățenii Republicii Moldova, ne dorim o justiție corectă. Noi am promis și 
noi asta vom face. 

Pentru că cei care se hrănesc deja nici nu din sacoșă, dar din valize 
întregi, pentru că nu le mai ajunge, cei care se finanțează prin carduri, mii de 
carduri, cei care încearcă prin orice mijloace să corupă alegători, să cumpere 
deputați cu câte 350 de mii de euro, să le plătească salarii câte 5 mii de euro 
pe lună ca să stea în fotoliile acestea bej, ca să le dea câte 20 de mii de lei 
consilierilor municipali pentru ca să îndruge minciuni, pentru ca să 
discrediteze reforma justiției, asta nu va ține.  Asta nu va ține, pentru că noi 
am venit să curățim acest sistem, pentru ca în sistem să rămână doar cei care 
merită să rămână în sistem, cei care sunt corecți, vor beneficia de creșteri de 
salarii, ca să poată să judece corect, ca să poată să condamne anume 
asemenea persoane care se fac vinovate de asemenea infracțiuni. 

Eu vreau să transmit un mesaj ferm Comisiei de evaluare. Noi avem 
încredere în voi, vă faceți lucrurile corect, continuați, înainte. Cei care se fac 
responsabili de anumite fapte să fie trași la răspundere, cei care sunt buni să 
rămână în sistem, reforma va merge înainte. Cu Doamne ajută vom curăța 
acest sistem. 

Iar cei care, astăzi, zâmbesc fericiți, fățiș, dar în suflet le plânge sufletul, 
o să mai plângă, pentru că valize o să mai fie confiscate. 

Vă mulțumesc. (Aplauze.) 

Domnul Igor Grosu:  

Stimați colegi, 

Asta e soarta valizelor, ele ajung să fie... 

Eu foarte mult sper banii aceștia să ajungă cât mai repede în buget. Da, 
să avem bani pentru... (voce nedeslușită din sală), cât mai mulți, da. 

Eu vă rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Vă rog să reveniți la locurile dumneavoastră... (Rumoare în sală.) 

Vă rog să reveniți la locurile dumneavoastră. (Rumoare în sală.) 

Stimați colegi, 

Supun votului proiectul de hotărâre privind încetarea 
mandatului unui membru al Consiliului Superior al 
Magistraturii, proiectul nr. 343 din 02.10.2023. 
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Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 343 din 02.10.2023 susținut cu votul a 58 de 
deputați. 

Vă mulțumesc. 

Continuăm cu proiectul  nr. 307 din 18.09.2023, proiectul de 
lege privind modificarea unor acte normative (privind 
eficientizarea mecanismelor actului de guvernare). Suntem la 
prima lectură. 

Prezintă – doamna deputată Voloh. 

Vă rog. 

Doamna Larisa Voloh: 

Mulțumesc, domnule Președinte.  

Stimați colegi, 

Prezint atenției dumneavoastră proiectul de lege nr. 307, inițiativă 
legislativă privind modificarea unor acte normative (privind eficientizarea 
mecanismelor actului de guvernare). 

Elaborarea proiectului respectiv reiese din contextul reconfigurării 
funcționale și instituționale a Cancelariei de Stat prin prisma rolului de 
Centru al Guvernului și de coordonare a activităților privind implementarea 
cerințelor de aderare la Uniunea Europeană. Se evidențiază necesitatea 
îmbunătățirii și eficientizării funcționalității proceselor la nivelul 
administrației publice, în general, și a Cancelariei de Stat, în particular, prin 
asigurarea unui management performant și crearea condițiilor necesare 
pentru realizarea sarcinilor stabilite. 

Totodată, cu oferirea statutului de țară candidat la Uniunea 
Europeană, Republica Moldova urmează să-și sporească eforturile privind 
implementarea condiționalităților și la nivelul de încredere în raport cu alte 
autorități din sistemul administrației publice, atât centrale, cât și cele locale. 

Se reiterează necesitatea consolidării proceselor de lucru, astfel încât 
să fie fortificate domeniile de intervenție ale Cancelariei de Stat în calitate de 
Centru al Guvernului, în mod special a rolului complex ce îi revine în 
contextul atribuțiilor de racordare la prioritățile de integrare europeană a 
Republicii Moldova și de coordonare a proceselor aferente integrării 
europene.  

Se propune preluarea de către Cancelaria de Stat a sarcinilor de 
elaborare, promovare şi monitorizare a implementării politicilor statului în 
domeniul controlului de stat asupra activității de întreprinzător, având ca 
scop o eficientizare și monitorizare semnificativă a procesului. Concomitent, 
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se propune excluderea garanției sociale, în caz de expirare a mandatului, de 
demisie sau de imposibilitate definitivă de exercitare a atribuțiilor 
Președintelui Republicii Moldova de a beneficia de birou și asistent personal.  

Ținând cont de necesitatea asigurării funcționalității operative a 
proceselor și activității Cancelariei de Stat, reflectăm în prevederile 
proiectului ce urmează să intre în vigoare la data publicării în Monitorul 
Oficial al Republicii Moldova, cu excepția prevederii de excludere a 
asistentului personal al fostului Președinte, care intră în vigoare la data de 
1 ianuarie 2024. 

Prezentul proiect de lege vine cu modificări la un șir de acte normative, 
care urmează să fie puse în aplicare odată cu intrarea în vigoare a acestui 
proiect de lege. (Gălăgie în sală.)  

Fiind cele expuse, solicit susținerea acestui proiect de lege.  

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc. 

Stimați colegi, 

Întrebări la proiect? 

Nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Doamna Larisa Voloh:  

Raportul. 

Domnul Igor Grosu: 

Raportul comisiei, la fel, dumneavoastră, vă rog.  

Doamna Larisa Voloh: 

Comisia administrație publică și dezvoltare regională a examinat 
prezentul proiect de lege. 

Îl susține pentru prima lectură în plenul Parlamentului, cu votul 
majorității membrilor săi. 

Domnul Igor Grosu:   

Vă mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări la raport?  

Nu sunt.  

Vă rog să luați loc. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 
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Stimați colegi, 

Supun votului în prima lectură proiectul nr. 307 din 
18.09.2023, proiectul de lege privind modificarea unor acte 
normative (privind eficientizarea mecanismelor actului de 
guvernare). Suntem la prima lectură. 

Rog, inițiem procedura de vot. 

Rezultatul, vă rog. 

Noi sigur suntem atâția în sală? 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 307 din 18.09.2023, proiectul de lege privind 
modificarea unor acte normative (privind eficientizarea 
mecanismelor actului de guvernare), susținut cu votul a 61 de 
deputați în prima lectură. 

Colegi,  

Și ultimul proiect... pentru... dacă îmi permiteți, eu nu insist să fie 
ultimul, nu insist... nu insist. (Rumoare în sală.) 

O clipă. 

Spuneți-mi, vă rog...  

Proiectul nr. 95...  

Afișați-l, vă rog frumos... Este.  

Nr. 95 din 12.04.2023, proiectul de lege pentru modificarea 
Legii nr. 263/2005 cu privire la drepturile și responsabilitățile 
pacientului. 

Prezintă – doamna doctor Oglinda. 

Vă rog. 

Doamna Ana Oglinda:  

Domnule Președinte, 

Stimați deputați, 

Prezentul proiect, propus spre atenția dumneavoastră, vine cu 
modificări la Legea nr. 263/2005 cu privire la drepturile și responsabilitățile 
pacientului și urmărește realizarea obiectivului Planul de acțiuni al 
Guvernului din anul 2022. 

Insuficiența resurselor financiare, chiar și insuficiența resurselor 
umane în sistemul medical, oricât de argumentate ar fi, nu pot justifica 
limitarea sau compromiterea dreptului pacientului. Contextul general al 
proiectului de lege induce necesitatea modificărilor și completările la 
drepturile pacientului prin prisma prevederilor Cartei Europene a 
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Drepturilor Pacienților întru asigurarea unui grad de eficiență a raportului 
dintre medic și pacient, care au loc în sistemul de sănătate. (Gălăgie în sală.)  

Fiecare dintre noi ajunge într-o zi să fie pacient, să intre într-o 
instituție medicală ca pacient și tot ceea ce ne dorim e să fim tratați cu 
demnitate, să participăm activ la actul medical, să ne externăm din staționar 
cât mai curând și în plină sănătate. 

Scopul proiectului constă în consolidarea gradului de protecție a 
drepturilor, cât și ajustarea responsabilităților pacientului, care sunt dictate 
de procese, sisteme și metodologii, și crearea unui cadru legal de armonizare 
a sistemului național de sănătate din domeniu, cât și asigurarea unei 
terminologii unice utilizate în actele normative conexe (Legea nr. 264 cu 
privire la exercitarea profesiunii de medic, cât și Legea ocrotirii sănătății  
nr. 411). 

Printre cele mai semnificative prevederi ale proiectului pot fi 
menționate următoarele: includerea unui nou principiu de bază al realizării 
drepturilor pacientului, și anume cel de colaborare reciprocă dintre pacient 
și lucrătorul medical în procesul acordării serviciilor de sănătate, bazate pe 
încredere, ca un factor decisiv în asigurarea unui act medical calitativ. Un 
accent separat a fost atribuit acordării dreptului pacientului la măsuri 
preventive cu prezentarea la controale profilactice, respectând 
recomandările și indicațiile medicului.  

De asemenea, este reglementat faptul că pacienții au dreptul la 
informații, educație și servicii medicale ce țin de sănătatea reproducerii și a 
vieții sexuale, cu manifestarea unui comportament verbal nonviolent, sincer, 
corect, fără nicio discriminare, prezentat într-un limbaj respectuos, clar, cu 
minimalizarea terminologiei medicale din partea lucrătorilor medicali. 
Acestea asigură un mediu deschis și empatic, favorizând comunicarea 
eficientă, încrederea reciprocă și accesul echitabil la servicii de sănătate. 

Conform Cărții Europene a Drepturilor Pacienților, în acest proiect se 
va găsi dreptul la tratament personalizat și inovație. Tratamentul 
personalizat presupune aplicarea planului terapeutic cu folosirea datelor 
caracteristice genomului molecular ale pacientului, pentru a obține o 
informație mai precisă și pentru a dezvolta strategii terapeutice 
personalizate. 

În Republica Moldova, începând cu anul 2018, în 3 laboratoare 
științifice au loc cercetări după indicații bine argumentate pacienților cu 
maladii oncologice, cardiologice, care, într-adevăr, beneficiază de o 
investigație multilaterală bazată pe unicitate clinică. 

O altă completare constă în menționarea faptului că pacientul are 
dreptul de a fi informat cu privire la costurile tratamentului, inclusiv ale celor 
suportate din contul Fondului asigurării obligatorii de asistență medicală, 
completarea responsabilităților pacientului în ceea ce ține de informarea 
medicului, în cazul în care nu a înțeles informația furnizată de către acesta. 
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Totodată, este necesar de a prevedea expres faptul că pacientul urmează a fi 
responsabil pentru urmarea tratamentului recomandat de medic. 

O altă prevedere a proiectului constă în specificarea expresă a faptului 
că, în cazul în care pacientul nu-și poate exprima voința, iar reprezentantul 
legal al acestuia refuză actul medical necesar pentru a salva viața, acesta se 
acordă la decizia consiliului de medici în interesul vieții pacientului.  

Includerea prevederii de luare în considerare a opiniei minorului în 
procesul desfășurării actului medical ca factor determinant la exprimarea 
consimțământului în măsura permisă de capacitatea lui de exercițiu în 
interesul vieții acestuia. O atare prevedere este necesară în situații de 
urgență, când părinții minorului nu pot fi contactați, însă acesta are 
discernământul necesar pentru a înțelege situația medicală în care se află, 
cât și în situații legate de diagnosticul și tratamentul problemelor sexuale și 
reproductive. 

De asemenea, prin modificările propuse în acest proiect, vor fi evitate 
dublele repetări și interpretări ambigue. Spre exemplu, sintagma „servicii de 
sănătate de la caz la caz” nu este utilizată potrivit sensului. Or, în anumite 
cazuri, urmează a fi substituită cu „servicii de ocrotire a sănătății”, ținând 
cont de asigurarea interconectării normelor juridice. 

În proiect, una din rectificările operate constă în modificarea 
termenului de „consumator al serviciului de sănătate” în „beneficiar al 
serviciului de sănătate”, fiind asimilat în textul legii cu termenul de „pacient”. 

Urmare a celor menționate, solicit respectuos susținerea prezentului 
proiect de lege, cu mare responsabilitate pentru cetățeni și din numele 
tuturor beneficiarilor serviciilor de sănătate, Măria sa, pacientul.  

Vă mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Și noi vă mulțumim frumos, doamnă doctor. 

Stimați colegi, 

Întrebări? 

Doamnă Sibova, 

Vă rog. 

Doamna Inga Sibova: 

Da. Mulțumesc.  

Acuși, un minut, doar deschid. 

Doamnă deputată, 

Am așa o întrebare: de ce, totuși, din legea precedentă dumneavoastră 
ați... v-ați gândit să scoateți definiția „eroare medicală”? De ce este... de ce se 
exclude această definiție din textul precedent? 

Mulțumesc. 
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Doamna Ana Oglinda: 

Deci, definiția de „eroare medicală” se exclude din prezentul proiect, 
deoarece nu este... el nu se mai repetă sau nu are... nu este ca bază și nu este... 
nu are... cum să zic, mai departe nu este obiectul legii și se va regăsi în alte... 
următoarele legi: Legea nr. 264, Legea nr. 411, dar aici numai este ca definiție 
și, ulterior, nicăieri nu a fost utilizat. De aceea, autorii acestui proiect... am 
hotărât ca s-o excludem, ulterior, se va regăsi în legea supremă, Legea 
ocrotirii sănătății nr. 411 și, respectiv, în Legea nr. 264 ce ține de exercitarea 
funcției de medic. 

Domnul Igor Grosu: 

Doamnă Sibova, 

A doua întrebare? 

Doamna Inga Sibova: 

Mulțumesc. 

Și am o întrebare la definiția „rudă apropiată”, deoarece noi vedem că, 
totuși, aici este o definiție cam ambiguă și pot să devină... persoane care 
decid soarta unui pacient pot să devină oameni absolut străini. Eu aș fi vrut 
ca dumneavoastră, totuși, să ne explicați de ce introduceți? Mai departe, pe 
text, noi vedem că această rudă apropiată o să decidă unele momente de... 
adică foarte problematice la acest pacient. Aș fi vrut dumneavoastră, totuși, 
să ne convingeți că este corect. 

Doamna Ana Oglinda: 

„Rudă apropiată” este în actuala lege care este în vigoare. Practic, noi 
vom lucra încă la definiția care va fi dată. Noi știm că ea nu este până la capăt 
bine determinată și, în continuare, va fi și printr-un amendament această 
definiție revizuită. 

Domnul Igor Grosu: 

Vă mulțumesc. 

În continuare – doamna Darovannaia. 

Doamna Alla Darovannaia: 

Mulțumesc, domnule Președinte. 

Doamnă Oglinda, 

Eu tot am două întrebări doar de concretizare.  

Deci, vă rog să ne spuneți, nu-mi este foarte clar și aș vrea ca să ne 
clarificați dumneavoastră din definiția „pacient” – „sau care participă 
benevol, în calitate de subiect uman, la cercetări biomedicale”.  

Vă rog să ne spuneți ce înseamnă... cum aceasta se... ce înseamnă 
aceasta „subiect uman, la cercetări biomedicale”? 
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Doamna Ana Oglinda: 

Definiția „pacient”? 

Doamna Alla Darovannaia: 

Da, din definiția „pacient”. 

Doamna Ana Oglinda: 

Din definiția „pacient”, deci, practic...  

Doamna Alla Darovannaia: 

Dar anume bucățica aceasta ce ține de „benevol, în calitate de subiect 
uman, la cercetări biomedicale”. 

Doamna Ana Oglinda: 

Practica aceasta este cunoscută în toată lumea... 

Doamna Alla Darovannaia: 

Probabil. 

Doamna Ana Oglinda: 

Deci, anumiți subiecți sau anumite persoane care-și dau 
consimțământul, ei pot ca să fie subiect de... sau anumite substanțe să fie 
cercetate pe anumite persoane, dacă ei și-au dat consimțământul și ei sunt, 
într-adevăr, la o evidență foarte strictă cu cercetări și sunt bine, eu știu, 
investigați de către... de către societatea... de către asociațiile care au inițiat 
această cercetare. 

Doamna Alla Darovannaia: 

Da. De ce am concretizat această întrebare? Ca să lăsăm într-o parte 
toate speculațiile care ar putea fi, nu o să intru în detalii, vă dați seama care 
erau, de aceea am vrut să ne concretizați ce înseamnă. 

Dacă, totuși, o să veniți cu rectificări la ce ține de „rudă apropiată”, vă 
rog foarte mult, sper, noi o să discutăm, probabil, în comisie mai departe, 
mie nu mi-i prea clar cum o să fie stabilit, iată, de exemplu: „s-a aflat cel mai 
mult în contact cu acesta”. Deci, în caz de o judecată, de exemplu, cum 
aceasta va putea fi probat? Probabil că aici ar fi bine... aceasta, așa, ca o 
sugestie, ar fi bine să concretizați acest moment. Sau dacă e OK, să ne spuneți 
de ce a rămas? Cum se va stabili contactul acesta cu persoana? 

Doamna Ana Oglinda: 

Doamnă deputată, 

Aici va fi un amendament, unde tot vor fi aduse, așa, la o claritate mai 
fină, plus încă ce ține și de tratamentul personalizat. Deci, vor fi toate 
cuprinse într-un amendament. Aveți aici perfectă dreptate. 
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Domnul Igor Grosu: 

Și noi vă mulțumim. 

Stimați colegi, 

Alte întrebări? 

Nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Raportul comisiei – domnul doctor Belîi. 

Vă rog. 

Domnul Adrian Belîi: 

Da. Stimați colegi, 

Deci, actualizarea acestei legi, care a fost prima dată adoptată în 2005, 
a fost necesară, deoarece sistemul medical a evoluat foarte mult și conceptul 
de drepturi și responsabilități ale pacientului, de abordare a sistemului 
medical față de pacient și față de om, de asemenea, s-au modificat, astfel 
încât această actualizare era necesară. 

Cu rezervele de rigoare care au fost menționate în definiția „rudă 
apropiată” și „persoană apropiată”, care, apropo, tot ține de anumite 
percepții și de evoluții sociale, și de relația interumană, și de relația medic-
pacient-sistem medical, ele vor fi discutate suplimentar și ajustate.  

Dar, în fine, cu votul unanim al membrilor săi, Comisia protecție 
socială, sănătate și familie propune aprobarea în primă lectură a proiectului 
de lege discutat. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Igor Grosu: 

Și noi vă mulțumim. 

Stimați colegi, 

Întrebări la raport? 

Nu sunt. 

Vă rog să luați loc. 

Rog să ne pregătim pentru procedura de vot. 

Stimați colegi, 

Supun votului în prima lectură proiectul nr. 95 din 
12.04.2023, proiectul de lege pentru modificarea Legii                                     
nr. 263/2005 cu privire la drepturile și responsabilitățile 
pacientului. Suntem la lectura întâi. 

Rog, inițiem procedura de vot. 
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Rezultatul, vă rog. 

Stimați colegi, 

Proiectul nr. 95 din 12.04.2023, proiectul de lege pentru 
modificarea Legii nr. 263/2005 cu privire la drepturile și 
responsabilitățile pacientului, susținut în prima lectură de 54 de 
deputați. 

Vă mulțumim. 

Cu permisiunea dumneavoastră, ne oprim aici, da? (Voci nedeslușite 
din sală.)  

Poftim?  

Voce din sală: 

Mai vrem. 

Domnul Igor Grosu: 

Ne oprim aici.  

Celelalte proiecte o să le discutăm în ședința următoare. 

Ședința este închisă. 

Seară bună! 

Vă mulțumesc. 

 

 

 

 

 

Ședința s-a încheiat la ora 19.46. 

 

Stenograma a fost pregătită spre publicare 
în Direcția pentru lucrările plenului Parlamentului 
și ale Biroului permanent din cadrul Direcției 
generale documentare parlamentară a 
Secretariatului Parlamentului. 
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